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NE PODCENJUJMO 
ŽALITEV!
M in u li  teden smo b i l i  Slovenci, k i  ž i 

v im o  v I ta li j i ,  spet p riče  grobe žalitve, k i  jo  je  b i l  izreke l 
z n a n i vodja iz  Trsta in  poslanec Nacionalnega zavezništva  
v R im u. Zavestno njegovega im ena  ne napišemo, ke r s i 
tega ne zasluži, že z a ra d i tega ne, k e r je  o slovenskih žu 
p a n ih  na tržaškem  K rasu dejal, da la ja jo ”. Dobesedno 
tako  je  de ja l: da la ja jo . S tem je  seveda posredno povedal, 
da la ja m o  vsi Slovenci. Ne govorim o, a m pak  la jam o.

Če sam o m alce p re m is lim o  njegove besede, v id im o, da  
je  p o n o v il tisto, k a r  smo Slovenci v teh k ra jih  že ve liko
k ra t slišali, zadn je  čase p a  smo vseeno b i l i  m nenja, da j ih  
ne bom o več slišali, ke r se je  v m in  u lih  le tih  ozračje v Tr
stu u m ir ilo , p o d  Illyevo  upravo gotovo tu d i iz jem no  iz 
boljšalo. I l ly a  in  njegove uprave p a  danes v Trstu n i  več. V 
zam eno p a  im a m o  tiste, k i  o nas govorijo , da la jam o. Raz
lik a  je  seveda oč itna  in  predvsem  p a  vsem na očeh. A kaže, 
da to n ik o g a r posebej ne m oti. Ž a l n i t i  tistega dela dem o
kra tičnega Trsta, za  katerega smo b i l i  p rep ričan i, da  im a  
do nas Slovencev spoštljiv  odnos. G o vo rit i o nekom, da  
la ja , je  seveda ž a ljiv o  in  p o  našem m nen ju  b i m o ra lo  b it i  
tu d i k a z n iv o  dejanje. Pa n ič  ne kaže, da b i kdo  om e
njenega ža ljivca  sodno p regan ja l, k a r  b i se sicer v vsaki 
n o rm a ln i d e m o kra tičn i d rž a v i m ora lo  zgoditi.

Vprašanje p a  je , do ka m  bodo la h ko  ža litve  slovenskih  
l ju d i še prišle, k je  je  to re j tis ta m eja dosto jnosti in  seveda 
tu d i p ravnosti, k i  je  nihče ne b i smel p restop iti, če tud i gre  
za po litičnega  in  idejnega naspro tn ika , za  k a r  nas sicer 
N aciona lno  zavezništvo Slovence gotovo im a. Že res, da 
se tu d i k ra je v n i desn ičarski “v e lja k i"  dobesedno o p ira jo  
' n naslan ja jo  na  B erlusconijev nač in  dela, k i  im a  za  vzo r 
°bnašanje  ta n ka  in  bu ldožerja  v p ro d a ja ln i po rce lana  in  
se tore j za  nobeno, še tako  upravičeno p rip o m b o  ne meni.
■ ’  neka m era dosto jnosti vsekakor m ora  osta ti!

M orda je  še n a jb o lj zaskrb lju joče  dejstvo, da sm o se 
sam i n a v a d ili na  take  žalitve, da se nan je  ne odz ivam o  
l,eč tako, k a k o r smo se včasih: odločno in  predvsem  enot
no ! Z d i se, k o t da je  k r iz a  leve sredine, k i  sm o j i  p r ič a  v 
I ta li j i,  za je la  tu d i nas in  naše p o lit ič n e  predstavn ike, k ise  
ne m ore jo  d o g o vo riti o ničemer, tu d i o enotnem  nastopu  
v b ran  slovenstva ne, še posebej p a  takra t, ko  gre za  grobe  
napade na naše dostojanstvo.

Te d n i smo se sp o m n ili dveh za  našo n a rodno  skup
nost p o m em bn ih  datum ov. V  nedeljo, 17. t.m., je  nam reč  
po tek lo  na ta n ko  sto le t od  ro jstva sk lada te lja  in  glasbe- 
n ika  Lojzeta Bratuža, k i  upra  vičeno velja zet ž rtev  faš izm a  
in  obenem za  sveta l s im b o l slovenskega nenasilnega vz
tra ja n ja  na  tem koščku zemlje. Samo dan  pre j, 16. fe b ru 
a rja , p a  je  ta is ti Lojze B ra tu ž  u m r l p re d  na ta n ko  65 leti, 
po tem  ko  je  b il  s s tra n i faš is tov  p ris ilje n  p o p it i  stro jno, 
zas trup ljeno  olje.

In  če nas spom in  ne va ra  - in  zgodov insk i spom in  b i 
nas ne sm el v a ra t i! -, se je  tu d i ta k ra t vse začelo tako, da  
so nam  n a jp re j p re p oveda li g o v o r it i v  slovenskem je z iku , 
potem  peti, m oliti..., n a k a r so nas nas ilno  ho te li iz treb iti.

Tudi za to  ne g re  podcen jeva ti ža lite v  na  naš ra čun !

JURIJ PALJK

OSEBNE IZ K A Z N IC E  IN SE KAJ

srnam
“N ovodobn i človek n i sposoben ljubez
ni, a m pak  je  le nenehno za lju b lje n  (...) 
Nasprotno p a  u s tva rje n i človek gleda v 
ljub ljenega  človeka s p ro s tim  očesom in  
ga  v id i takega, kakršen je  v resnici. Tudi 

ceni ga p o  tem, k a r  ta  človek dejansko  
je , po  n jegovih  d o b rih  in  s lab ih  straneh, 
p o  njegovem prek le ts tvu  in  n jegov i ž e lji 

p o  odrešitv i, p o  njegovem tu js tvu  in  
n jegov i p r ip ra v lje n o s ti na  združitev. 
Sposoben je  človeka zares lju b it i,  in  

to  takšnega, kakršen je  v resnici, 
in  zato, k e r je  tak, kakršen je.

M A R J A N  R O Ž A N C ,  I Z  Z B O R N I K A  I N T E R P R E T A C I J E

SMO ZARES OBSOJENI 
NA PRAVDANJE?

IVAN ŽERJAL

Tik preden smo šli v tisk, 
smo izvedeli, da je Deželno u- 
pravno sodišče Furlanije-Julij- 
ske krajine zamrznilo sporni 
Scajolov odlok o osebnih izkaz
nicah do 22. maja. S tem je de
jansko upoštevalo priziv Sloven
ske skupnosti proti odloku, kar 
pomeni, da je to nova zmaga v 
borbi za naše pravice. Kljub te
mu pa se pri vsem tem upravi
čeno lahko sprašujemo, ali se 
bomo tudi v prihodnje morali 
posluževati pritožb in pravda
nja na sodiščih.

Povod za to razmišljanje je 
dala ponedeljkova okrogla mi
za Društva slovenskih izobra
žencev v Trstu o pravici do rabe 
slovenščine pred sodno oblast
jo in javno upravo ob predsta
vitvi drugega zvezka istoimen
ske publikacije društva Jadro iz 
Ronk. To društvo namreč oprav
lja hvalevredno poslanstvo, s 
tem da opozarja tudi na prav
no ozadje in pravno podlago 
pravic slovenske manjšine, ki ni 
samo v pred letom dni odobre
nem zaščitnem zakonu, ampak 
tudi v vrsti prejšnjih norm in raz
sodb sodišč različnih stopenj tja 
do ustavnega ter navsezadnje

v mednarodnih sporazumih in 
dogovorih (mišljena sta tu zla
sti Posebni statut, priložen k 
Londonskemu memorandumu 
iz 1.1954, in Osimski sporazum).

Zakaj pišem o tem? Zato ker 
je bila na večeru v DSI med dru
gim izrečena ugotovitev, da na 
področju pravic manjšine prav
niki opravljajo v bistvu suplen- 
co, saj izpolnjujejo to, česar po
litika ne dela. Odvetnik dr. Ren- 
co Frandolič je pri tem opozo
ril, kako duh samega zaščitne
ga zakona - pustimo sedaj ne
dorečenosti mnogih njegovih 
členov-sloni na številnih razso
dbah, ki sojih dosegli npr. prof. 
Samo Pahor in drugi ob pomoči 
slovenskih odvetnikov iz Trsta 
in Gorice. Gre že za neko tradi
cijo zamejskih Slovencev, ki so 
bili že pod Avstrijo večkrat prisi
ljeni iskati potrditev svojih na
rodnostnih pravic na sodiščih. 
Ni slučaj, da so v preteklosti na
ši politični voditelji bili poveči
ni tudi pravniki. Po drugi strani 
pa je bilo z grenkobo in veliko 
mero polemičnosti tudi ugotov
ljeno, da vse to, kar so v zadnjih 
desetletjih slovenski pravniki 
napisali "z zlatim peresom", 
sploh ni bilo upoštevano pri ob
likovanju zaščitnega zakona. Z

omiljenim tonom povedano, v 
levosredinski koaliciji je takrat 
prevladalo stališče, da je zaščita 
manjšine eminenten politični 
problem in da pri tem pravniki 
nimajo kaj iskati (vsaj tako se 
je dalo razumeti iz raznih po
segov).

Danes vidimo, da ni tako. 
Prav so imeli tisti, ki so ob spre
jetju zaščitnega zakona napo
vedovali nova pravdanja na so
diščih in ponovno kupovanje 
grmad kolkovanega papirja. 
Afera o spornem odloku o ose
bnih izkaznicah je zgovoren do
kaz o tem, kako bomo Slovenci 
v Italiji še veliko let potrebovali 
pomoč odvetnikov in kako bo 
dobrodošla ustanovitev prav
nega urada, ki bo našim ljudem 
pomagal pri najrazličnejših 
stvareh, povezanih s spoštova
njem manjšinskih pravic. Prav
niki torej še naprej suplirajo po
litike.

Pri vsem tem pa se človek 
sprašuje, kje je in kaj dela ta po
litika. Ne vsa, se razume, ampak 
tista, ki se spomni 8. člena za
ščitnega zakona, prezre pa 28. 
člen in vse mednarodne pogo
dbe ter še polemizira s tistimi, 
ki iščejo pravico na sodiščih.

OB DESETLETNICI PREISKAVE "Č ISTIH  ROK"

REVOLUCIJA NA ITALIJANSKI NAČIN
Na vprašanje, "ali je korup

cija v Italiji še aktualna", odgo
varjajo štiri petine italijanskih 
državljanov pritrdilno. Nekate
ri bodo še dodali, da seje z raz
liko od 90. let odstotek zahte
vane podkupninske vsote zvišal 
na 8-9%, saj je danes tveganje 
nekoliko večje. V zadnjih tednih 
smo lahko v tem smislu prebra
li marsikatero zanimivo mne
njsko anketo, za katero so po
skrbeli tedniki in televizijske od
daje, ki so v bistvu le potrdile 
to, kar vsakdo čuti in misli, če 
že ne ve ali pove na glas.

Tako kot je glavnina italijan
skih državljanov že pred dese
timi in dvajsetimi leti čutila, če 
že ne vedela, da je sistem pod
kupnin v tisti, ki je bila takrat 
prva republika, precej utečena

praksa. Preiskava čistih rok, ki 
je pospravila s strankami in 
proporčnim volilnim sistemom 
povojne italijanske republike, 
seje rodila, krepila in tudi spla
hnela v milanski sodni palači. 
Po začetnem navdušenju seje 
namreč začel krog navijačev 
krčiti, danes pa je politični pri
tisk na sodstvo v precej grobi 
obliki zelo pogosto na dnev
nem redu in skoraj normalna 
zadeva, nad katero se zgraža 
vedno manj ljudi.

Leta 1992 je na volitvah pet 
vladnih strank (DC, PSI, PRI, 
PSDI, PLI) dobilo več kot 50% 
glasov. Dvanajst mesecev ka
sneje teh strank skorajda ni 
bilo več, kar pomeni, da je več 
kot 50% italijanskih volivcev 
leta 1994 zaman iskalo simbo

le, katerim je cela desetletja 
zaupalo svoj glas. Medtem je 
prišlo do referenduma o večin
skem volilnem sistemu, ki ga 
je poosebljal Mario Segni, ro
dila se je "nova" politična gru
pacija Forza Italia, bivša KPI in 
bivša postfašistična stranka sta 
prišli prvič do vladne palače.

Sodna revolucija je izničila 
politično ravnotežje in stranke, 
ki so to udejanjale cela deset
letja. Sredinske in osrednje 
stranke so izgubile svoje velja
ke, ki so bili v naslednjih me
secih in letih sicer oproščeni 
glavnih kaznivih dejanj, zaradi 
splošnega ljudskega in posle
dično medijskega pritiska pa je 
bilo njihovo politično udejstvo
vanje onemogočeno.
•  EJ /  ST R A N  3

Z G O D O V I N S KE IGRE

UBEŽNI
KRALJ

To je naslov znane in lepe 
balade Frana Levstika o usodi 
kralja, ki je najprej poznal blišč 
in sijaj dvora, krone in žezla, 
potem pa nenadno vso žalost
no tragedijo izgubljenega kra
ljestva, ko s svojim konjem 
konča v globokem breznu.

Noč je  temna, podkve jeklo 
poje; /  lej, po gozdu kralj ube- 
žen jaha, /zgub il vojsko, zgubil 
zemlje svoje; /  skriva se ko zver 
po lesu plaha.

Prav v tem času je bila v ita
lijanski poslanski zbornici de
bata o tem, ali naj se spremeni 
prehodni člen republiške usta
ve, ki prepoveduje moškim po
tomcem savojske dinastije vs
top v državo. Tu gre predvsem 
za sina oziroma vnuka zad
njega italijanskega kralja Hum- 
berta II., to je sina Viktorja E- 
manuela, ter sina Emanuela Fi- 
liberta Savojskega. S tem pre
hodnim členom (XIII.) je hote
la po zadnji vojni nova repu
blika kaznovati savojsko dina
stijo, ki se je s kraljem Viktor
jem Emanuelom III. gotovo ze
lo kompromitirala s fašistično 
diktaturo. V 20. letih prejšnje
ga stoletja je namreč prav Vik
tor Emanuel III. poveril Benitu 
Mussoliniju mandat za sesta
vo vlade in s tem zakonito od
prl pot fašizmu v Italiji. Šele 
zadnja leta II. svetovne vojne 
seje isti kralj odločil, da odstavi 
in aretira Duceja. Na njegovo 
mesto je takrat prišel general 
Badoglio, kije sestavil nekoliko 
bolj pluralistično vlado brez fa
šističnih mogotcev. Zgodovin
ska krivda je jasna, saj se mo
narhija v vsej dvajsetletni dik
taturi ni znala ali hotela rešiti 
fašističnega režima.

Kako so take in podobne 
probleme reševali po Evropi? 
Kot znano, je velik del evrop
skih monarhij zlasti srednje 
oziroma južne Evrope tedaj iz
ginil. Kot so po prvi svetovni 
vojni razpadla tri velika zgodo
vinska cesarstva (A vstrija , 
Nemčija, Rusija), je kasneje, po 
drugi svetovni vojni, zgodovi
na pometla z večino kraljestev 
prej imenovanega območja. 
Kralji Bolgarije, Albanije, Jugo
slavije (Peter II.), nato še Ro
munije in Grčije, so kmalu iz
gubili oblast ter odšli v neko 
"zlato" begunstvo, s t r a n  2
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A K T U A L N A  P O L IT IČ N A  VPR AŠAN JA

IZ JAVNEGA DOGAJANJA 
V ITALIJI

ALOJZ TUL

Potem ko je v minulih ted
nih prevladovala sindikalna pro
blematika zlasti okrog sporne
ga 18. člena delavskega statu
ta o odpuščanju delavcev, je v 
notranjem političnem življenju 
zavladalo relativno zatišje, kar 
se po svoje odraža tudi v tisku 
in drugih medijih. Veliko priča
kovanje je sicer vladalo za ime
novanje novega upravnega sve
ta radiotelevizijske hiše RAI, o 
čemer se še vedno močno kre
šejo kopja. Za izvedbo teh ime
novanj sta pristojna predsed
nika parlamentarnih zborov, se 
pravi poslanske zbornice in se
nata. V ta namen sta imela vr
sto posvetovanj in izdelala novi 
seznam članov omenjenega 
upravnega odbora, po katerem 
bi tu mesta pripadala vladnemu 
Domu svoboščin, dve mesti pa 
politični opoziciji iz vrst Oljke 
in Marjetice. Ko je že kazalo, da 
bo obveljala takšna sestava, pa 
so nastala nesoglasja v Domu 
svoboščin. Najprej seje oglasil 
vodja Severne lige Bossi z zah
tevo po svojem predstavniku, 
nakar mu je s podobno zahte
vo sledil predstavnik Nacional
nega zavezništva Fini. Tu je vsa 
zadeva obtičala oz. sta jo pred
sednik zbornice Casini in sena
tor Pera predložila na prihodnji 
teden. Medtem je dva dni pred 
zapadlostjo mandata odstopil

dosedanji predsednik upravne
ga odbora RAI Zaccaria, tako 
da ga sedaj nadomestuje Vitto- 
rio Emiliani.

Za svojevrstno preseneče
nje je poskrbel notranji minister 
Scajola, ki je v zvezi z znanim 
srečanjem državnikov meseca 
julija v Genovi izjavil, da je sam 
dal ukaz varnostnim silam, naj 
v primeru napada na tako ime
novani ločevalni "rdeči zid" 
streljajo na morebitne napadal
ce. Te njegove izjave so povzro
čile veliko polemik, kajti doslej 
ni notranje ministrstvo nikdar 
dopustilo možnosti za omenje
no pooblastilo. Toliko je sedaj 
res, da tako poveljstvo kara
binjerjev kot policije zanikata, 
da bi prejeli pooblastilo za stre
ljanje, če bi demonstranti preko
račili omenjeni "rdeči zid". Nad 
ministrovimi izjavami je prese
nečeno tudi genovsko sodstvo, 
ki raziskuje zadevne dogodke.

Spričo tako ostrih reakcij je 
minister Scajola skušal omiliti 
oziroma dopolniti svojo prvot
no izjavo, da je namreč poobla
stilo bilo upravičeno zaradi re
sne možnosti terorističnega a- 
tentata na zavarovano obmo
čje, kjer so se zadrževali najvišji 
državniki. Zadeva vsekakor ni 
še zaključena, kajti opozicija 
zahteva, naj minister sam pri
de poročat v parlament o zade
vi, o kateri je toliko mesecev 
molčal.

ODOBREN PRAVILNIK 
PARITETNEGA ODBORA

Ministrski svet je na Valenti
novo (14. februarja) odobril be
sedilo pravilnika za delovanje 
paritetnega odbora, ki ga dolo
ča zakon za zaščito slovenske 
manjšine. Pravilnik je predlagal 
minister za deželna vprašanja 
Enrico La Loggia, ki bi moral 
sklicati tudi prvo sejo odbora. 
Slednji bo imel sedež v Trstu v 
palači deželnega odbora na Tr
gu Unita.

O dobreni praviln ik med 
drugim določa, da, če bo nje
gov predsednik italijanske na
rodnosti, bo moral biti njegov 
namestnik slovenske narodno
sti in obratno. Sklepi odbora se 
sprejemajo z večino glasov. 
Odlok o ustanovitvi mora sedaj 
podpisati predsednik republike 
in biti nato objavljen v Urad
nem listu. Kot rečeno, gre za o- 
dobritev pravilnika, ne pa pari
tetnega odbora, katerega sesta
va je še v pripravi.

Končno naj omenimo, da je 
bila problematika slovenske 
manjšine ponovno prisotna v 
parlamentu, ko je minister Gio- 
vanardi odgovarjal na vpraša
nja o osebnih izkaznicah v oko
liških občinah na Tržaškem, ki 
ga je bil postavil tržaški posla
nec Menia (Nacionalno zavez
ništvo). Omenjeni poslanec ni 
bil povsem zadovoljen z vlad
nim odgovorom, slovenskim 
županom pa je očital "naciona
listično aroganco", zato naj bi 
se prefekt sploh ne bi smel z nji
mi pogovarjati.

SOJENJE M ILOŠEVIČU V HAAGU

PROCES V ŽIVO!
Pod takim naslovom lahko 

najbolje napišemo nekaj besed 
o sojenju v Haagu nekdanjemu 
vodji Jugoslavije in enemu glav
nih krivcev za vojne na Balka
nu Slobodanu Miloševiču, ki 
smo mu te dni priče prek televi
zijskih zaslonov.

Eleganten, prepričljiv, tudi 
vase in v svoj prav zaverovan, 
predvsem pa še vedno ponosen 
in jasen, tako deluje Slobodan 
Miloševič na mednarodnem 
haaškem sodišču, na katerem 
mu sodijo za zločine v Bosni in 
Hercegovini, na Hrvaškem in 
na Kosovu. Glavna tožilka med
narodnega sodišča Carla Del 
Ponte je v obtožbi naštela cel 
kup obtožb na račun nekdanje
ga srbskega voditelja; nesrečno

je tudi rekla, da je Miloševič kriv 
"srednjeveških grozodejstev" 
na Balkanu, nesrečno zato, ker 
bi lahko šla v zgodovini samo 
petdeset let nazaj in bi tudi v 
osrčju Evrope našla še hujša 
grozodejstva, ki jim  v zgodovi
ni ni primerjave. Miloševič je v 
svojem zagovoru deloval suve
reno, prepričan v to, da je v raz
nih vojnah na območju nekda
nje Jugoslavije samo branil Sr
be, celo napadal je Zahod in 
predvsem vojaško zavezništvo 
Nato za pokole na območju nek
danje Jugoslavije. Povedal je 
tudi, da na Srbe v Bosni in Her
cegovini ni imel vpliva, kot 
tudi ne na jugoslovansko vojsko 
in na neposredno dogajanje v 
krajevnih vojnah. Pokazal je tu

di posnetke žrtev napada Nata 
in videli smo tudi take, kakršnih 
nam televizija v času vojne na 
Balkanu ni pokazala.

Sodni proces proti Miloševi- 
j  ču bo dolg in zapleten, a že se
daj lahko ugotovimo nekaj stva
ri. Prvo je dejstvo, da so se zmo
tili vsi tisti, ki so mislili, da bo za
por zlomil Miloševiča. Drugo je 
to, daje sedaj tudi najbolj strp
nim opazovalcem jasno, da to
žilka Carla del Ponte s svojo se
daj že pregovorno nadutostjo 

i  ne bo prišla daleč. Najvažnejša 
pa je ugotovitev, da je haaško 
sodišče predvsem sodišče zma- 

; govalcev in ne srbskega naro
da, ki bi moral sam soditi 
Miloševiču. V Srbiji pa se za 
sojenje nekdaj velikemu Slobo
danu ne zmenijo več. Veliko 
krivcev za vojno na Balkanu pa 

| je na prostosti.
— — —  | UP
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Nekateri izmed teh oz. njih 
potomci pa danes lahko nemo
teno vstopajo v svoja nekdanja 
kraljestva. Nekdanji bolgarski 
kralj Simeon je npr. danes celo 
ministrski predsednik v Sofiji. 
Tudi drugi so imeli marsikdaj 
veliko besede ob prehodu iz ko
munizma v demokracijo. Celo v 
Rusijo so lahko šli številni carski 
potomci in tam slovesno poko
pali člane nekdanje carske dru
žine, ki so jih  boljševiki dali 
usmrtiti.

Mnogo manj teatralni so bi
li prihodi drugih velikih vladar
skih družin. Habsburški nadvoj
voda Oton, prvi sin zadnjega 
avstrijskega cesarja Karla I., da
nes bavarski evropski poslanec, 
sme spet nemoteno v Avstrijo 
in v druge dežele nekdanjega 
cesarstva. Da o neštevilnih 
"pretendentih" na razne nem
ške prestole niti ne govorimo... 
(Hohenzollerji med prvimi kot 
cesarski nasledniki). Mnogo 
prej pa se, recimo, že v Francijo 
lahko vrnejo legitimni nasled
niki burbonskih kraljev ali ce
sarskega Bonaparteja.

Kaj pa v Italiji? Padec monar
hije je povzročil referendum iz 
leta 1946, ko je z majhno zma
go republikancev savojska hiša 
izgubila svojo krono. Sam kralj 
Viktor Emanuel III. je že prej 
odstopil in zbežal v Egipt, sin 
H um bert II. pa je znan kot 
"majski kralj", saj je le dober 
mesec ob koncu vojne preživel 
kot vladar na Kvirinalu.

Sanje in iluzije ubežnih kra
ljev je zgoraj omenjeni sloven
ski pesnik zelo lepo označil s 
sledečimi verzi: Vzdahne v živih 
sanjah kralj: "Carujem!/Oh, po
dobe gledal sem neznane, /  da 
ubežen skrijem se po tujem!" 
(...) Meč z oklepom v dno brez
na brenkeče; /  konj se trga pod
kve udar ropoče;/krokotajo vra
ne iz prapada!

Minuli teden so se na Bliž
njem vzhodu spet kot na te
kočem traku vrstili samomoril
ski napadi palestinskih skrajne
žev, raketiranja izraelskega voj
nega letalstva, vdori tankov in 
rušenje hiš ter policijskih posto
jank na avtonomnem palestin
skem ozemlju.

Izraelska vojska je najprej 
ostro odgovorila na izstrelitev 
raket na srednji domet kasarn 
2, ki so jih skrajneži organiza
cije Hamas pred dvema nede
ljama prvič uporabili proti izrael
ski tarči na jugu Gaze. V torek 
so vojska in buldožerji vdrli na 
avtonomno območje v Cisjor- 
daniji (pri čemer je izgubil živ
ljenje palestinski policist), v sre
do so vdrli v tri naselja v Gazi, 
kjer je vojska napadla in poru
šila palestinske policijske posta
je in pri tem ubila pet policistov. 
Palestinske oborožene skupine 
v sklopu Arafatovega gibanja Al 
Fatah niso dolgo čakale na ma
ščevanje: v četrtek so na jugo
vzhodu Gaze izvedle atentat na 
avtobus, ki je peljal izraelske 
civiliste, in na oklopno vozilo, 
ki je spremljalo avtobus. V na
padu so bili ubiti trije Izraelci. 
V petek je izraelska vojska vdr
la najprej v neko vas v Cisjor- 
daniji, potem pa še v Gazi. 
Vojska je opravila podrobne 
preiskave stanovanj, porušila 
hišo domnevnega člana islam
ske Jihad, aretirala nekaj dom
nevnih palestinskih skrajnežev 
in ubila enega. Sobota je bila z 
osmimi mrtvimi še najbolj krva
va. Predvsem je šlo za nov sa
momorilski atentat v pizzeriji 
neke izraelske kolonije na Za
hodnem bregu, v katerem sta 
poleg samomorilca izgubili živ
ljenje še dve dekleti. Se prej je 
izraelska vojska v Gazi nadvse 
nasilno odgovorila na ponovno 
izstrelitev raket vrste kasarn 2 . 
Tanki in buldožerji so vdrli v pa
lestinsko begunsko naselje el-

B L IŽNJI  V Z H O D

STOPNJEVANJE
NASILJA

BREDA SUSIC Bureij in porušili več hiš. Na av
tonomnem palestinskem ozem
lju na območju Gaze je vojska 
vzpostavila več kilometrov dol
go tamponsko območje, da bi 
s tem preprečila raketne napa
de na izraelsko ozemlje. V noči 
na nedeljo so izraelski helikop
terji in vojna letala bombardi
rala več poslopij Palestinske 
avtonomne oblasti v Nablusu. 
Tudi nedelja ni minila brez pre
livanja krvi. Izraelski vojaki so 
ustavili sumljiv avtomobil, v ka
terem sta se peljala Palestinca, 
ki sta očitno pripravljala aten
tat. Enega od dveh so vojaki 
takoj umorili, drugi pa je skušal 
zbežati, nazadnje pa je sprožil 
eksploziv, ki ga je nosil na sebi 
in si tako sam vzel življenje. Do 
zelo podobnega scenarija (s 
tremi mrtvimi) je prišlo tudi v 
ponedeljek v predmestju Jeru
zalema. Isti dan so v Gazi v na
padu nekega Palestinca umrli 
še trije Izraelci in napadalec, ki 
se je razstrelil. Kronika enega 
samega tedna je torej zabeleži
la 27 žrtev.

Prizadevanja za dosego pre
mirja in začetka pogajanj med 
sprtimi stranmi še naprej vodijo 
predvsem evropski politiki. M i
nuli teden je bil na obisku v re
giji nemški zunanji minister Fi
scher, odgovorni za evropsko 
zunanjo in varnostno politiko 
Solana je dobil nalogo, da med 

| svojim obiskom  preveri m ožno
sti za uresničitev mirovnega 
načrta, ki ga je izdelala španska 
vlada. O tem se bo v četrtek v 
Madridu pogovarjal tudi izrael
ski zunanji minister Peres. Ša- 
ron pa je že dal vedeti, da načr
ta ne podpira. Izraelski premier 
(kot tudi palestinski voditelj Ara
fat) je dal svoj veto tudi na na
črt, o katerem se Peres tajno po
govarja s palestinskim predsed
nikom parlamenta Ahmedom 
Kurejem. Marsikdo se torej spra
šuje, če in kdaj bo Šaron sploh 
sposoben izreči še kak "da".

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

ZA NARAVO STORITI VEC
Letošnje težave z onesnaženim zrakom in 

omejitvami mestnega prometa so nas ponovno 
opozorile, da je  naš odnos do narave še naprej 
nezadovoljiv in za človeka škodljiv. Razmere se v 
glavnem slabšajo ali pa ostajajo v najboljšem 
primeru enake. Oh tem po vsej verjetnosti ne bi 
smeli ostati ravnodušni, saj na primer nečisto 
ozračje dobesedno zdravstveno prizadeva vsaj 
starejše ljudi in otroke. Odveč je dodajati, da so 
v porastu bolezni dihal in tudi kože, toda kljub 
vsemu povedanemu ni zaznati večje odločnosti, 
da bi naravo v našem skupnem interesu primer
no zaščitili in obvarovali. Mimogrede, v deželi Fur- 
laniji-Julijski krajini menda niti ne premoremo 
prepotrebnih merilnih naprav, ki bi nas jasno 
opozorile, kdaj so se zdravstvene razmere po
slabšale. Govorili bi torej že lahko o ohlapnem 
odnosu ne zgolj do narave kot takšne, ampak 
tudi do človeka, do nas samih.

Verjetno je  čas, da bi končno še posebej v 
razvitem svetu napravili primeren povzetek, kar 
se tiče varstva narave v celoti. Pred leti so bila 
naravovarstvena gibanja zelo močna, kasneje so 
njihove cilje vključile v svoje programe politične 
stranke oziroma vlade. V tem trenutku si za var
stvo narave uradno prizadevamo vsi, pri čemer 
pa je resnična vnema dokaj uplahneta ter posta
la v mnogih vidikih formalna in premalo učinko
vita. V svetovnem merilu je bil pomemben do
godek sporazum v Kiotu, ki naj bi zagotovil večjo 
skrb za naravo, toda Združene države Amerike

, in še nekaj najbolj razvitih držav je kasneje od 
sporazuma odstopilo. Zakaj se je  kaj takšnega 
lahko zgodilo in je  prišlo do odtegnitve priprav
ljenosti, da bi za zdravo okolje v imenu človeštva 
napravili vendar nekaj več, je  na prvi pogled ne
razumljivo. Razumljivo pa postane, če se zave
mo, na kakšnih osnovah temelji prav najbolj razvi
ti del sveta. Najbolj razviti del sveta slej ko prej 
temelji na nenehnem napredovanju in izpopol
njevanju, pridobivanju novih in novih dobrin ter 
na dvigovanju življenjske ravni, pri čemer je  slabši 
del te usmeritve porabništvo, ki zahteva vedno 
več in več, za kar so potrebne tudi dragocenosti 
narave oziroma njeno izkoriščanje. Posledica tak
šne življenjske filozofije ter predvsem delovanja 
ye kar hlastno pridobivanje, ki komaj utegne 
potešiti vedno večje potrebe. Čeprav se vsi zave
damo, da bi morali biti do narave rahločutnejši 

| in pazljivejši, se porabniško kolesje neutrudno in 
nenehno vrti dalje. In dokler še bo tovrstno po
rabniško kolesje vrtelo naprej in bomo kljub vsem 
pomislekom privrženi dobrinam, ki nam jih po
deljuje, se v odnosu do narave in njenega var
stva ne bo v bistvu nič spremenilo. Bilo pa bi še 
kako prav, da bi se vendar spremenilo, saj ogrože
na narava vse bolj ogroža prav človeka. In zato 
ne bi smeli več dolgo dopuščati, da nam živ
ljenjske pogoje vse bolj določa miselnost, ki ne 
le deluje proti naravi, ampak v bistvu proti nam, 
se pravi proti človeku samemu.
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DUŠA RIMSKIH SLOVENCEV
ANDREJ BRATUŽ

Prečastiti monsinjor, 
vsi Vas poznamo kot 
dušo slovenskega 
rimskega občestva. Vaše 
ime je  še zlasti tesno 
povezano s papeškim 
zavodom Slovenikum v 
Rimu, katerega rektor 
ste bili od ustanovitve 
dalje do lanske jeseni. 
Kaj bi nam lahko najprej 
povedali o tem?
Slovenski zavod je bil usta

novljen na praznik sv. Cecilije, 
22. novembra 1960. Njegov 
rektorje bil častiti p. Anton Pre
šeren, generalni asistent sloven
skih narodov pri generalni hiši 
na Borgo Santo Spirito. Po nje
govem odhodu k nebeškemu 
Očetu je Kongregacija za kato
liško vzgojo imenovala mene 
kot prorektorja.

V Rimu ste že vse od 
obdobja druge svetovne 
vojne. Dolgo let ste 
predavali tudi na 
papeški univerzi 
Urbaniani, ki je  izraz 
velike ustanove De 
Propaganda fide.
Kakšne so bile Vaše 
izkušnje na tej 
mednarodni univerzi!'
V težkih časih je Pij XII. spre

jel deset mariborskih študentov 
v zavod De Propaganda fide na 
Gianicolu v bližini jezuitske ge
neralne hiše s p. Prešernom in 
f u ov't 'm pogledom na bazili-
o sv. Petra in na papeževo pa

lačo. Tu se je izcimila ideja o po
trebi ustanovitve slovenskega 
zavoda v večnem mestu. Z že
ljo, da postanemo Slovenci e- 
nakopravni z drugim i narodi.

V samem središču Rima 
je  nad Kolosejem in 
drugimi rimskimi 
spomeniki prav pod 
sedežem rimske 
province lepa in znana 
cerkev sv. Marije 
Lavretanske, v kateri je  
vsako nedeljo popoldne 
maša v slovenskem 
jeziku. Kako je  z 
udeležbo rimskih 
Slovencev?
Leta 1941 je bilo središče rim

skih Slovencev na Via dei Colli,

Msgr. dr. Maksimilijan Jezernik je znana osebnost slovenskega rimskega življenja. Štajerskega rodu, je že med 
zadnjo vojno prišel v Rim in v sodelovanju z drugimi slovenskimi duhovniki deloval na pastirskem področju. Nato je 
postal profesor na papeški univerzi Urbaniani (ki je  izraz ustanove De Propaganda fide). Vedno pa je pri tem delal 
na področju slovenskega rimskega občestva. Še danes je vodilna osebnost v društvu Anton M artin  Slomšek. Prav 
tako ima glavne zasluge za ustanovitev Slovenske teološke akademije v Rimu. Njegova je tudi zasluga, da je že 
dolga leta slovenska nedeljska maša v samem srcu Rima, in to v cerkvi Santa Maria in Loreto pri Koloseju oz. nad 
znanim trgom Venezia. Glavna njegova zasluga pa je zgraditev in vodenje slovenskega papeškega zavoda Slove- 
nika, katerega rektor je bil vse do lanske jeseni. Prav tako je v bistvu njegova velika zamisel za prirejanje dolgolet
nih jesenskih znanstvenih simpozijev o velikih osebnostih našega cerkvenega in narodnega življenja. Za vse to je  
bil odlikovan z naslovi prelata in apostolskega protonotarja. Msgr. Jezernik je bil tudi postulator za Slomškovo 
beafikacijo, kar je gotovo odločilno pripomoglo k tej slovenski cerkveni promociji. Pred kratkim je msgr. Jezernik 
praznoval svojo 80-letnico rojstva. K temu mu prav iskreno čestitamo.

ki je bila begunska hiša. L. 1950 
so mariborski duhovniki zavo
da Propaganda ustanovili dru
štvo Anton Martin Slomšek, kjer 
bi se sonarodnjaki družili in se 
zbirali pri Trajanovem stebru na 
Foro Traiano pri maši. Rimski 
škofiji smo bili silno hvaležni za 
to lepo umetniško cerkev Loret- 
ske Matere božje, ki povzame 
slovensko pobožnost do Kralji
ce Slovencev.

Znanstveni simpoziji v 
Rimu so gotovo velik 
prispevek k oživljanju 
slovenske kulturne 
zgodovine, zlasti na 
verskem področju, pa 
tudi sicer. Gotovo so ti 
vsakoletni jesenski 
študijski dnevi zelo 
dragocen pogled v našo 
preteklost. Kako boste 
s tem nadaljevali?
Ideja o slovenskih znanstve

nih simpozijih je vzklila na mi
sijonski Univerzi Urbaniani, 
kjer smo takrat poučevali kar 
trije slovenski profesorji: msgr. 
Janez Vodopivec, Rafko Vodeb 
in podpisani. Kot drugi narodi 
smo slovenski profesorji organi
zirali vsakoletne znanstvene sim
pozije v Rimu, kjer smo znan
stveno preučili naše narodne 
velikane. Iz narodnih razlogov 
je bil prvi o A.M. Slomšku, da 
bi nas slovenske civilne oblasti 
ne sumničile o kakšnih ideolo
ških načrtih. Do sedaj je bilo 
sedemnajst simpozijev in vsi so 
prinesli lepe znanstvene novo
sti. Naj omenim, da smo ob tej 
priložnosti prinesli v Rim Brižin- 
ske spomenike iz Nemčije in si 
jih je osebno ogledal tudi sv. oče 
Janez Pavel II.

Lansko jesen ste med 
simpozijem o dr.

Lambertu Ehrlichu v 
vrtu Slovenika odkrili 
spomenik -  obelisk 
slovenski kulturni oz. 
duhovni zgodovini z 
omembo njenih glavnih 
predstavnikov, od sv. 
bratov Cirila in Metoda 
do škofov Slomška in 
Barage, pa še drugih 
vidnih duhovnih 
predstavnikov naše 
zgodovine. Kaj nam 
lahko še o tem poveste? 
Ob Ehrlichovem simpoziju, 

ki je priklical znanstvenike iz 
vseh delov slovenskega narodne
ga telesa, smo odkrili ob prelo
mu tisočletja pri Sloveniku zgo
dovinski spomenik, ki prikazuje 
zgodovino Prešernovega, Slom
škovega naroda, njegovo kultu
ro in nakazuje imena vseh svet
niških kandidatov, za katere te
če proces za beatifikacijo.

Kako ocenjujete danes 
vlogo Slovenije v sklopu 
katoliške Cerkve, pa tudi 
evropskega povezova
nja? Nekdanji 
ljubljanski nadškof 
msgr. dr. Alojzij Šuštar je  
bil tudi dolgo časa tajnik 
Evropske škofovske 
konference. Slovenska 
Cerkev sama je  po svoji 
škofovski konferenci 
aktivna in prisotna v 
javnem življenju. Kaj bi 
nam lahko o tem rekli? 
Papeški slovenski zavod ima 

svoj znanstveni, duhovni pro
gram, o katerem mora dati vsa
koletno poročilo Svetemu sede
žu. Dosledno je v službi sloven
ske Cerkve. Slovenska škofov
ska konferenca imenuje svoje
ga delegata, ki spremlja Slove- 
nikovo delo. Do sedaj je to po
slanstvo vodil mariborski škof 
dr. Franc Kramberger.

Slovenski papeški zavod 
je  gotovo tesno povezan 
s slovenskimi škofi, 
posebno še, ker so tu 
duhovniki oz. bogoslovci 
iz vseh slovenskih škofij, 
ki študirajo v Rimu.
Bi hoteli kaj pripomniti 
k temu?
Papeški slovenski zavod nu

di slovenskim škofijam deset 
štipendij za višji teološki študij. 
Tako našim ordinarijem ni tre
ba iskati mesta pri drugih zavo
dih, kot so morali pred ustano
vitvijo Slovenika.

Prej smo že omenili Vaše 
izredno pomembno delo 
postulatorja za 
Slomškovo beatifikacijo. 
Msgr. Jezernik, kaj bi 
nam lahko povedali 
v zvezi s tem?

Ustanovitev Slovenika je sad 
Slomškove ideje o slovenski 
Cerkvi. In ustanovitev Slovenika 
je omogočila Slomškov apostol
ski proces in ga zaključila z raz
glasitvijo njegove blaženosti.

V Rimu ste bili že v času, 
ko so tu imeli veliko 
vpliva nekateri vidni 
slovenski cerkveni 
predstavniki, najprej p. 
Anton Prešeren (DJ), 
potem v Državnem 
tajništvu Sv. sedeža 
pokojni nadškof dr. Jože 
Žabkar ali pozneje msgr. 
Slavko Bavdaž, med 
zadnjimi nadškof msgr. 
Ivan Jurkovič. Imate 
kake posebne spomine 
na sodelovanje z njimi? 
Pri rasti Slovenske lipe v Ri

mu ima posebne zasluge p. An
ton Prešeren, drugi slovenski 
dostojanstveniki v Rimu so od
ločilno sodelovali. Vsem izre
kam prisrčno zahvalo. Z vsemi 
sem imel stalne stike in smo s 
skupnimi nasveti in načrti pri
peljali zavod do mednarodne
ga civilnega priznanja. To je le
po priznanje vsem dobrotni
kom, sodelavcem. Posebna za
hvala sv. očetu. Sinovska zahva
la Božji dobroti.

Vrnimo se k simpozijem 
v Sloveniku. Ali nam 
lahko že poveste, kaj 
bo letos na sporedu 
septembrskega 
simpozija?
Zvest svojim načrtom, bo 

Slovenik skupno s Papeško slo
vensko akademijo letos organi
ziral simpozij o ekleziologu 
Francu Grivcu. Razlog je silno 
preprost. Prof. Grivec je bil v 
svojem času (tega sem se jaz 
zavedal šele pri študiju v Rimu) 
najboljši izvedenec o nauku

I Cerkve in je tako vplival tudi na 
papeške dokumente. Več o 
njem bo povedal simpozij. 

Lansko jesen je  prišlo do 
zamenjave v vodstvu 
Slovenika, ko je  bi! za 
novega rektorja imeno
van msgr. dr. Jožko Pirc. 
Bo šlo tudi v bodoče po 
tej poti naprej? Tu mi
slim predvsem na prire
janje nadvse zanimivih 
simpozijev, pa tudi na 
splošno usmeritev 
vašega zavoda.
V skladu z ustanovno listi

no je prišlo do imenovanja no
vega rektorja. Sveti sedež je 
imenoval msgr. Jožka Pirca iz 
koprske škofije, profesorja na 
Papeški univerzi Urbaniana in 
že desetletja vicerektorja zavo
da. Vse to mu je omogočilo, da 
pozna poslanstvo Slovenika 
samega in njegovo vživetje v 
rimski verski in kulturni svet. 
Tako bo lahko uspešno nada
ljeval začrtano pot Papeškega 
slovenskega zavoda. Njemu iz
rekam čestitke in želim obilo 
božjega blagoslova.

Danes je  Slovenik zares 
moderen zavod in 
obenem zelo primeren 
za sprejem gostov. S tem 
ste v Rimu tudi ustvarili 
primerno postojanko 
za vse, zlasti slovenske 
goste in s tem pogoje 
za prijetno domovanje 
Slovencev, ki prihajajo 
v Rim. Bo to tudi v 
bodoče ena od nalog 
slovenskega zavoda? 
Poslanstvo Papeškega slo

venskega zavoda je obširno. Pa
peški slovenski zavod je prva 
slovenska civilna in papeško 
priznana pravna osebnost. Kot 
pravna osebnost ima več ciljev.
1. Podeljuje slovenskim škofi
jam deset štipendij za višji študij.
2. Je sedež Papeške slovenske 
akademije.
3. Sedež Slovenske župnije An
ton Martin Slomšek.
4. Sedež društva rimskih Slo
vencev Anton Martin Slomšek.
5. Slovenska prokura pri rim
skih uradih.
6. Romarska hiša za romarje.
7. Slika slovenske kulture. 

Vsem dobrotnikom, ustano
viteljem akademskih štipendij, 
duhovnim sodelavcem se za
hvaljujem in jih priporočam Bo
žji dobroti.

Msgr. Jezernik, najlepša 
hvala za Vaše odgovore.

S 1. S T R A N I

REVOLUCIJA
Rodila seje druga republika. 
Vse seje začelo v Milanu 17. 

februarja 1992 z aretacijo Ma
ria Chiese; 21. novembra 1994 
sporočijo milanski sodniki, da 
se preiskave tičejo tudi takrat
nega premiera Berlusconija, ki 
je vodil mednarodni summit o 
kriminalu v Neaplju; 6. decem
bra istega leta javni tožilec Di 
Pietro po veliki preiskavi glede 
podkupnin Enimonta teatralno 
'n pred televizijskimi zasloni za
pusti sodno palačo in sodstvo; 
leto kasneje bo sam deležen 
Pfocesa.

Julija 1995 se začenja nova 
yelika sodna zagonetka, ki črpa 
?  Pnce "Omega", t.j. Stefanie 
. n.°sto. Slednja poskrbi za so- 
n' material v obliki pričevanja 
Prvi osebi, s katerim se je za- 

no,vo Poglavje sodnih pre- 
v okoli Berlusconija s sod

no obravnavo, ki se odvija z vse
mi komplikacijami (za sodnike 
seveda) in polemikami v Milanu.

Ob deseti obletnici prelom
nega leta 1992 je bilo družbe
nopolitičnih pobud bolj malo. 
Politiki so v glavnem kramljali, 
ali bolje rečeno, se kregali na 
raznih večernih tematskih od
dajah, predvsem na tistih, kjer 
so sodelovali nekateri od poli
tikov, ki so jim "čiste roke" po
menile konec kariere. Po raznih 
mestih in pred sodnimi palača
mi pa so se zbirale in se bodo 
še zbirale množice navadnih 
državljanov in zastopnikov kul
ture (politikov je bilo resnici na 
ljubo bolj malo), ki so z roko v 
roki poskrbeli za živ obroč okoli 
sodnih palač. S svojo prisotno
stjo potrjujejo svoje zaupanje v 
sodno oblast in na edini način, 
ki ga poznajo, branijo avtono
mijo sodstva, ki je po njihovem 
mnenju danes pod udarom in 
posledično v nevarnosti.

ZVEZA SLOVENSKIH KULTURNIH DRUŠTEV Trst-Gorica-Videm 
ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE Gorica 

SLOVENSKA PROSVETA Trst

D A N  S L O V E N S K E  K U L T U R E

V  J A S N IN I Z V O K A
POGOVOR O U M ETN IKO VEM  O RO DJU  

SREČANJI- Z UMETNIŠKIM SVETOM 
FRANCA VECCHIETA 

TRST - petek, 22. februarja 2002, ob 20.30 
v Kulturnem domu 

GORICA - sobota, 23. februarja 2002, ob 20.30 uri 
v Kulturnem centru Lojze Bratuž

OSREDNJA PROSLAVA 
OB D N E V U  SLOVENSKE K U LTU R E  
ob 100-letnici rojstva Lojzeta Bratuža  

in  10-tetnici sm rti Ubatda Vrabca 
TRST - sobota, 23. februarja 2002, ob 20.30 

v Kulturnem domu v Trstu 
GORICA - nedelja, 24. februarja 2002, ob 17. uri 

v Kulturnem centru Lojze Bratuž v Gorici

Banca di Cividale fM3 mmmsmma

V SOBOTO V TRSTU, V NEDELJO V GORICI

SPORED PROSLAVE
Zveza slovenskih kulturnih 

društev, Slovenska prosveta iz 
Trsta in Zveza slovenske katoli
ške prosvete iz Gorice načrtuje
jo vsakoletno skupno proslavlja
nje dneva slovenske kulture. Vi
dna nit bo jubilej dveh osebno
sti našega kulturnega prostora; 
letos poteka namreč 100-letni- 
ca rojstva Lojzeta Bratuža in 10- 
letnica smrti Ubalda Vrabca.

Proslavo bo uvedla Andrej- 
ka Možina s pesmijo Pevcu na 
besedilo Franceta Prešerna; za 
uglasbitev je poskrbela izvajal
ka sama (klavir M. Sancin, vio
lončelo A. Sluga). Nato bosta 
zapela nekaj Bratuževih in 
Vrabčevih pesmi oziroma pri
redb mešana zbora Lojze Bra
tuž iz Gorice pod vodstvom 
Bogdana Kralja in Jacobus Gal
lus iz Trsta pod vodstvom Janka

Bana. Umetniško besedilo obli
kujejo Elena Leghissa, Melita 
Malalan, Aliče Visintin, Matej 
Klanjšček, Andraž Mermolja, 
Rok Oppelli, Tomaž Susič, Boži
dar Tabaj in - otroci - Tina Kralj, 
Saša Ferfolja, Danjel Simonet- 
tig. S tremi skladbami bo nasto
pil tudi dijaški orkester pod vod
stvom Iztoka Cergola, pela bo 
Martina Feri. Sodelovala bo 
tudi gimnastična skupina prve
ga razreda Družboslovnega in 
znanstveno-tehnološkega liceja 
Simon Gregorčič iz Gorice 
(mentor Arianna Bogateč, ko
reografija Bogatec-Rozzini). Vi
deo scenarij je delo Maje Lapor
nik (ki je tudi zrežirala prosla
vo), realiziral ga je ALLCOM. Za 
oblikovanje in sceno je poskr
bel Boris Grgič.
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S V E T O P I S E M S K A R A Z M I Š L J A N J A

V L I T U R G I Č N E M L E T U  A

ŽLAH TEN  IZBO R  BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

VIDEM ŽERJAL |  2  p0 STNA NEDELJA (24.2.)
“P o jd i iz  svoje dežele ...v  deželo, k i  t i  j o  bom  p o k a z a l ” 

( l M z  12, 1)
“Gospod rešuje s m rti n jih o vo  dušo in  j i h  p re ž iv lja  v 

la k o ti."  (Ps 33, 19)
“Je u n ič il s m rt in  razsve tlil ž iv lje n je  in  nesm rtnost po  

evange liju .” (2  T im  1, 10)
“N ik o m u r ne povejte, k a r  ste videli, dok le r Sin človekov  

ne bo vsta l od  m rtv ih . ” (M t 17, 9 )
Postni čas je v celoti usmerjen v Veliko noč, v vstajenje. Cilj ni 

trpljenje in smrt Jezusa na križu, čeprav vstajenje gre po poti neu
speha, teme in človeškega uničenja, skozi smrt Boga-človeka.

Zato se pripravljamo na globlje doživetje vstajenja Jezusa Kri
stusa ter v njem na naše, tudi po pobožnosti križevega pota. Ob
hajamo skupna spokorna bogoslužja. Skrbimo za "kruh v Božjem 
imenu". Še posebej skušamo doživeti sveto tridnevje in seveda ve
liko nedeljo. Jasneje kot mi so to doživljali apostoli, zlasti trije, po 
današnjem evangeliju, Simon-Peter, Janez in Jakob. A še ti ne v ce
loti, ker jih je Jezusova spremenitev na gori prestrašila in zbegala. 
Poleg tega jim je Jezus zapovedal, naj o tem nikomur ne pripovedu
jejo. Saj bi tega ne mogli vsi razumeti, kako da je vse naše življenje 
eno samo pričakovanje vstajenja. Tudi dva moža, Mojzes in Elija, 
sta kakor pričarana med njimi. Z Jezusom govorita kakor največja 
zaupnika, kot prijatelja. Apostoli sami ne razumejo sveta luči in skriv
nostnega glasu nebeškega Očeta in se zato sprašujejo, kaj naj bi to 
bilo: Vstati od mrtvih? (Mr 9, 10). Zdi se, da celo sam Jezus išče 
tolažbo pri Mojzesu in Eliji za izhod iz tega sveta po kruti smrti na 
križu (Lk 9, 31). Že Abrama-Abrahama kliče Gospod iz sveta ljudi v 
svet Boga, v skrivnostno deželo, ki mu jo bo pokazal. To je vse po
doba neke drugačne in druge resničnosti, o kateri se nam ljudem 
niti ne sanja. Ko vidimo toliko nevere in pošastnih grozodejstev, se 
nam lahko zatemni celo vera v Boga, toda stavki-besede, kot npr.: 
"To (molitev za vse ljudi) je namreč dobro in po volji Bogu, našemu 
odrešeniku, ki hoče, da bi se vsi ljudje rešili in prišli do spoznanja 
resnice" (1 Tim 2,3-4), nam razširijo srce za novo upanje proti upanju 
(Rim 4,18). Tako upanje naj bi bilo v družini, v zakonu, v celotni 
družbi, četudi tava v neveri in daleč od Boga. Saj je celo Jezusu 
izsilila "melanholično" (H. Schlier, dEdZ, 81) vprašanje: "Toda ali 
bo Sin, ko pride, našel vero na zemlji?" (Lk 18, 8 ). Očitno to 
vprašanje muči tudi Jezusa kot človeka, tudi kot Boga, saj deli z nami 
oziroma nosi, samo on, naše slabosti in naše grehe, kar ga zagra
bi tako viharno in neusmiljeno, da mu izsili tožbo ob koncu njego
vega življenja na zemlji, ki je bilo ena sama ljubezen do grešnih 
ljudi, kakor da bi bilo vse s trpljenjem in smrtjo vred izgubljeno: 
"Moj Bog, moj Bog, zakaj si me zapustil?" (Mr 15, 34; Ps 22, 2).

Toda Sv. pismo nas vedno znova preseneča, ko iz najtemnejše 
slike pokaže svetlo luč. Govori nam npr. po sv. Pavlu, ki piše Rim
ljanom: "Kakor ste bili namreč vi nekoč Bogu neposlušni, zdaj pa 
ste zaradi njihove neposlušnosti dosegli usmiljenje, tako so zdaj 
tudi ti zaradi usmiljenja, ki ste ga bili deležni, postali neposlušni, 
da bi tudi oni prišli do usmiljenja. Bog je namreč vse vklenil v 
neposlušnost, da bi vsem izkazal usmiljenje" (Rim 11, 30-32).

Vsa človeška nemoč nasproti skrivnosti Boga nas napoti v brez
mejno zaupanje v Očeta. On nas bodri, naj poslušamo ljubljene
ga Sina, nad katerim ima veselje (Mt 17, 5). Daje nam torej Sina 
Jezusa, pravega človeka (1 Tim 2, 5), ki je človekoljuben (Tit 3, 4), 
ki "je bil razodet v mesu" (1 Tim 3, 16). Zato nas razume. Vemo, 
da "meso" v Sv. pismu označuje kratkomalo človeka, ki je ne samo 
grehu prodan (Rim 7,14), marveč je tudi prodan telesnemu umi
ranju in smrti; kar sv. Pavel takole opisuje: "Je vendar od Adama 
do Mojzesa smrt kraljevala" (Rim 5,14). To kraljevanje je namreč
v posmeh vsakršni človekovi in angelovi samovšečnosti. Nikoli ne 
smemo torej izgubiti izpred oči Jezusovo moč ponižnosti, ki ga je 
pripravila do tega, da je sprejel nase vse naše prekletstvo, pravza
prav je on sam za nas postal prekletstvo (Gal 3,13). Premišljevanje 
Jezusovega trpljenja zaradi nas in naših grehov nas nagne, da gre
mo ven iz ozkosti zakrknjenega srca. Pustimo za seboj naše sa
moljubne želje, naš egoizem ter naš strah. Izpovejmo svoje grehe, 
vso svojo nemoč. Ljubljeni Sin pa nam po molitvi, postu in miloščini 
odpira v skrivnostni svet Boga. Potrebni, ki jim skušamo pomagati 
do izobrazbe, do dela in do kruha in pitne vode, bodo prosili Očeta 
za nas. Miloščina bo postala dolžna pravičnost in pravica, saj mora
mo deliti vse z brati in sestrami. Tedaj bo Gospod reševal smrti 
našo dušo in nas preživljal v duhovni lakoti, mi pa bomo nasičevali 
lačne (prim. Ps 33, 5.19). Odkrivali bomo milost, ki nam jo je Bog 
že od vekomaj podaril v Kristusu Jezusu, "razkril pa zdaj z razo
detjem našega odrešenika Jezusa Kristusa, ki je uničil smrt in raz
svetlil življenje in nesmrtnost po evangeliju" (2 Tim 1,9-10). Kaj radi 
pa pozabljamo na naše grehe. Radi govorimo o splošni pokvar
jenosti, o vladanju in kraljevanju nepoštenosti, o kraji, goljufijah 
in varanju, o grehih drugih, a sila neradi govorimo o svojih resnič
nih grehih. Psalmist nas uči ponižnega priznanja krivde: "Grehov 
moje mladosti in mojih hudodelstev se ne spominjaj, ti se me spo
minjaj v svoji zvestobi, zaradi svoje dobrote, o Gospod ... odpusti 
mojo krivdo, ker je velika ... odpusti vse moje grehe" (Ps 25, 7.11. 
18). Lahko molimo znani Ps 51. Ponavljamo molitev očenaša tako, 
kakor nas je naučil naš Gospod: "In odpusti nam naše grehe, saj 
tudi sami odpuščamo vsakomur, ki nam je dolžan" (Lk 11, 4).

Prosimo Marijo "za nas grešnike" zdaj in ob naši smrtni uri.
Tudi duhovnik gre v spovednico v zavesti, da je grešnik in da 

kot tak odvezuje druge samo v moči Boga, ne zviška s svojo sod
bo. Pojdimo torej v vsem postnem času ven iz sebe, iz svoje grešne 
duše v svet trikrat svetega Boga, ki je vstajenje in življenje. V "Duša 
Kristusova" molimo zlasti "Voda strani Kristusove, operi me!"

PAPEŽ JANEZ PAVEL II. O PRIPRAVI NA VELIK O N O Č

"MOLITEV, SVETI ZAKRAMENTI, 
POST, KESANJE!"

Sveti oče Janez Pavel II. je tu
di minulo nedeljo, 17. t.m., na
govoril zbrane vernike na Trgu 
sv. Petra v Rimu. Med že tradi
cionalno molitvijo angelskega 
češčenja je tokrat spregovoril o 
tem, kako naj se kristjani pripra
vimo na Veliko noč.

Skušnjavam, ki jih tudi današ
njemu človeku ponuja zlobni 
duh, Satan, naj se vernik upre z 
molitvijo, z rednim prejema
njem zakramentov in pa s po
stom ter s kesanjem. Papež je 
tudi vsem vernikom v svetu na
ročil, naj "ohranijo odprto srce 
nenehnemu vabilu k spreobr
njenju", kajti tudi danes "hu
dobni duh nadaljuje s svojimi 
podlimi dejanji."

Papež Janez Pavel II. seje pri 
svojem nagovoru navezal na 
nedeljski evangelij in na dej
stvo, da je bil Jezus sam skušan 
od hudobnega duha, a se mu je 
uprl in ga premagal: "Odreše- 
nikovo poslanstvo se začne prav 
z Jezusovo trojno zmago nad 
knezom zla."

"Stran od mene, Satan!" je 
vzkliknil sveti oče Janez Pavel
II. in povedal, kako hudobni 
duh skuša tudi današnjega člo
veka, in zato je nadaljeval: "Od
ločno zadržanje našega Odre
šenika pred skušnjavami hudob
nega duha pomeni za nas tako 
zgled kot tudi vabilo, da mu sle
dimo s pogumno odločnostjo. 
Demon, 'knez tega sveta', nam
reč tudi danes nadaljuje s svo
jim podlim delom. Vsak človek 
je zaradi lastnega poželenja in 
slabega zgleda drugih tudi sku
šan s strani hudega duha, in to 
toliko bolj, kolikor se tega ne za
veda. Kolikokrat se lahkoverno 
vda skušnjavam in lahkovernim 
obljubam mesa in hudega duha 
in je potem zaradi tega deležen 
grenkih razočaranj! Prav zato 
vam pravim, da moramo ostati

budni, da lahko takoj in priprav
ljeni reagiramo na vsako skuš
njavo!" je med nagovorom pou
daril sicer utrujeni sveti oče. V 
nedeljo zjutraj je namreč bil 
obiskal že 301. rimsko župnijo, 
in tokrat je to bila župnija sve
tega Henrika.

Pa vendar ponuja papež re
šitev za premagovanje skušnjav 
in hudobnega duha: "Cerkev, ki 
je preizkušena učiteljica človeš
tva in tudi svetosti, nam kaže 
stara in vedno nova sredstva za 
vsakdanje bojevanje s skušnja
vami, ki nam jih ponuja zli duh. 
To so molitev, sveti zakramenti, 
kesanje, pazljivo poslušanje Bo
žje besede, nenehno bdenje in 
pa seveda post. Prav zato vas vse 
rotim, da se v postu vsi veliko 
bolj zavzamemo za pot kesanja, 
da bomo tako sposobni prema
gati vsako satanovo skušnjavo 
in bomo tako prišli do Velike 
noči z veseljem v srcu in duši!"

Na koncu svojega nagovora, 
v katerem je papež brez ovin
kov govoril o hudobnem duhu, 
kot že tolikokrat doslej, je pri
sotne vernike in kristjane po 
svetu tudi naprosil, naj se z mo
litvijo skupaj z njim obrnejo k 
Materi Božji, kajti prav nji je 
zauupal duhovne vaje, katerih 
je te dni deležen on in vsi njego
vi sodelavci vatikanske kurije.

"Drage sestre in dragi bratje, 
vse vas prosim, da nas sprem
ljate z molitvijo, da bi bili dnevi 
duhovnih vaj plodni, in to ne sa
mo za tiste, ki se jih bomo u- 
deležili, ampak za ves svet!" je 
dejal papež, ki se je v nedeljo 
zvečer že podal v zasebno ka
pelo Odrešenikova Mati. Kot je 
znano, je to papeževo kapelo 
pred leti poslikal slovenski pa
ter Marko Rupnik s sodelavci. V 
tej kapeli papež navasdno moli 
in ima tudi duhovne vaje. Tako 
je tudi tokrat. Papeževe duhov

ne vaje trajajo tudi pet polnih 
dni, zaključile se bodo v sobo
to zjutraj, 23. t.m. Prav zaradi 
duhovnih vaj je tudi odpadla 
tradicionalna avdienca v sredo, 
kot tudi vse druge dejavnosti 
svetega očeta. Letos vodi pape
ževe duhovne vaje frančiškan
ski kardinal Claudio Hummes, 
nadškof iz Sao Paola, in sicer na 
temo vedno Kristusovi učenci.

V KRATKEM BODO ODPRLI 
TAJNI VATIKANSKI ARHIV

Pomembna pa je tudi vest, 
ki je imela velik odmev v svetov
ni javnosti, da je sveti oče mi
nuli teden odobril prošnjo me
šane judovsko-krščanske komi
sije, ki proučuje odnose med 
Svetim sedežem in Nemčijo 
pred drugo svetovno vojno in 
med njo, po odprtju vatikan
skih zgodovinskih arhivov in bo 
tako od naslednjega leta naprej 
raziskovalcem in zgodovinar

jem odprt vatikanski arhiv, v ka
terem se hranijo dokumenti in 
pisma iz tedanjega časa. Prošnjo 
po odprtju in objavi dokumen
tov iz tega obdobja je sv. oče o- 
dobril predvsem zato, da bi se 
že končno osvetlilo obdobje iz 
druge svetovne vojne in tudi o- 
vrgla nekatera zlonamerna na
tolcevanja o tem, da naj bi Sve
ti sedež in takratni papež Pij 
XII. ne storila dovolj za prepre
čitev holokavsta, pogroma Ju
dov in drugih nacističnih gro
zodejstev.

Po papeževem privoljenju 
bodo v pričakovanju odprtja 
vseh vatikanskih arhivov od leta 
2003 odprti tisti deli vatikanske
ga arhiva, ki pobliže zadevajo 
odnose med Svetim sedežem in 
Nemčijo med letoma 1922 in 
1939. V tiskovnem sporočilu, ki 
ga je Sveti sedež izdal ob tej 
novici, je tudi zapisano, da so 
bili predvsem arhivi krajevne 
Cerkve iz Berlina hudo poško
dovani in tudi zdesetkani med 
drugo svetovno vojno. Kot je 
znano, je bil poznejši papež Pij 
XII. kardinal Eugenio Pacelli 
dolga leta nuncij Svetega se
deža v Berlinu in naj bi se torej 
s pomočjo dokumentov iz teh 
arhivov končno prišlo do novih 
spoznanj, ki bi ovrgla omalo
važevanja in podtikanja na ra
čun papeža Pija XII., češ da le-ta 
ni storil dovolj, da ne bi prišlo 
do holokavsta in preganjanaj Ju
dov. Istočasno pa je Janez Pa
vel II. tudi napovedal, da bo se
danjemu odprt ju tajnih va
tikanskih arhivov sledilo tudi 
drugo odprtje, in to tistih arhivi
ranih dokumentov, ki zadevajo 
obdobje papeža Pija XII., in si
cer obdobje med leti 1939 in 
1958.

Papež Janez Pavel II. seje o- 
sebno zavzel za odprtje tajnih 
arhivov, ker bi rad ovrgel vse 
dvome, ki še danes spremljajo 
življenje in delo papeža Pija XII., 
kajti prav le-ta je bil na čelu Cer
kve, ko je izbruhnila druga sve
tovna vojna.
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DRUŽINA, ZANESLJIVO 
OGLEDALO ČASA 
IN PODOBA DRUŽBE (3 )

FRANCI PETRIČ

Leta 1965 je postal glavni 
urednik in upravnik dr. Ivan 
Merlak, istega leta pa je začel 
svoje delo tudi Drago Klemen
čič. V času njegovega študija v 
Rimu je leta 1969 prišel v po
moč Zdravko Reven, odgovor
ni urednik pa je bil škof dr. 
Stanko Lenič. Z novimi sodelav
ci in uslužbenci v upravi in ured
ništvu (biti v cerkveni službi je 
bilo takrat herojsko dejanje) so 
bile dane možnosti za razvoj. To 
je omogočilo tudi vzpostavitev 
diplomatskih odnosov med Sve
tim sedežem in tedanjo SFRJ. To 
je bilo obdobje mladostnega 
brstenja in rasti, ki se je čutila 
na vsaki strani časnika. Toda 
več sončnih žarkov še ni pre
gnalo teme oblakov komuni
stične ideologije, ki si je sicer 
hotela takrat že nadeti človeški 
obraz ("socializem s človeškim 
obrazom").

Družina je leta 1973 dočaka
la pomemben premik: postala je

tednik - eden redkih v vsem te
danjem socialističnem svetu -, 
in (po besedah odvetnika Aljan
čiča) pričakala zadnji stalinistič
ni proces. Sedemdeseta leta, 
bujna po publiciranju, so zazna
movala Družino s sodnimi pre
goni. Vletih 1974 in 1975 je imel 
odgovorni urednik in upravnik 
dr. Ivan Merlak devet sodnih ka
zenskih postopkov. Podobno je 
bilo z dr. Dragom Klemenčičem. 
Družini v sedemdesetih letih 
sicer ni več grozilo, da bi prene
hala izhajati, a vseeno je bila 4. 
številka leta 1975 zaplenjena 
zaradi prispevka Nočemo prešte
vanja, ki opozarja na diskrimi
nacijo vernih (avtor ni podpisan, 
bil je dr. Drago Klemenčič). Vse 
to, predvsem pa tudi pestra vse
bina, ki je prelomila z dotedanjo 
zapovedjo oblastnikov, da v Dru
žini ne sme biti novic, komen
tarjev in poročil, je časopisu 
dvignilo kakovost in ugled. Pri
loge, kakršna je bila Znamenja 
in klicaji (prva v 44. številki leta 
1979, sodelovali so profesorji

Perko, Stres, Steiner in Rode - 
ocenjevali so učbenik Družba in 
socialistična morala, so pomeni
le prodor slovenske kritične kr
ščanske misli v javnost; to je bila 
slutnja demokratične prihodno
sti, ki smo jo dočakali leta 1990. 
Zasluge za to družbeno anga
žirano misel, ki odseva v Dru
žini in jo  nekateri zgodovinarji 
in raziskovalci naše preteklosti 
pogosto spregledajo, ima tudi 
prihod Frančka Križnika, ki je 
bil kakor meteorit. Močno je 
zasvetil s svojo politično misli
jo, a žal v prometni nezgodi u- 
gasnil. Pomembna novost pri 
izhajanju je postala leta 1981 
mesečna Družinska priloga, ki 
je zrasla ob skrbi za usodo slo
venske krščanske družine. Da
nes jo poznamo kot prilogo Na
ša družina, ki tako po vsebini 
kakor po zunanji podobi pome
ni kakovosten premik.

V osemdesetih letih je Dru
žina trdno stala ob strani sloven
skim škofom, posebno dr. Aloj
ziju Šuštarju, ko si je prizade
val za pravice kristjanov v jav
nosti in za duhovno oskrbo v 
domovih za ostarele, bolnišni
cah in drugih javnih ustanovah. 
Podpirala je prizadevanje za 
praznovanje Božiča, ki je že na
znanjal polom ateistične ideo

logije. Če bi hoteli strniti kratko 
oceno časa, ki ga je zaznamo
vala Družina od konca druge
ga vatikanskega koncila, ko je 
stopila pod okrilje slovenskih 
škofov (leta 1965) do leta 1990, 
bi lahko rekli: to so bila burna 
in pestra leta. Kdor bo analizi
ral pisanje Družine v tem času, 
bo, kot je dejal nekoč Drago 
Klemenčič, "lahko to uporabil 
kot kazalec svoboščin pri nas". 
Družino je oblast še vedno nad
zirala in analizirala. Zaradi nje
nega pisanja so klicali škofe na 
pogovor na Versko komisijo. O 
tem veliko zvemo iz policijskih 
arhivov. Kaj več nam lahko po
vedo nekateri delavci na Komi- 
sji, ki so zdaj v diplomatski služ
bi. T.i. "minikoordinacijo" pri 
RK SZDL (v kateri je bil tudi se
danji predsednik M. Kučan) je v 
osemdesetih skrbelo, ker se 
Družina "politizira". Ni jim bilo 
všeč, "ker prihaja celo v vasi in 
kraje, kamor Delo ne pride". 
Osemdeseta leta so kljub temu 
prinesla že več objektivnosti v 
poročanje o Cerkvi v drugih slo
venskih medijih, čeprav je bilo v 
tem veliko težav in naporov (pri
mer Dolenjskega lista in Bauer- 
jevega pogovora z A. Šuštarjem 
leta 1985).
— — DALJE
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D R U G O  Z BO R O V AN JE  TRŽAŠKE CERKVE

IZ PRETEKLOSTI V PRIHODNOST
MESEC FEBRUAR: 

KATOLIŠKE BOLNIŠNICE

_____

"Tržaška Cerkev: iz preteklo
sti v prihodnost". Tako se glasi 
naslov drugega zborovanja tr
žaške Cerkve, ki seje uradno za
čelo v nedeljo, 17. t.m., z bra
njem in razmnoževanjem pastir
skega pisma škofa msgr. Evge
na Ravignanija vernikom trža
ške škofije. "Naša Cerkev ni in 
ne more biti tuja ne problemom 
in upom, ne dvomom in nego
tovostim, trpljenju in težavam 
ljudi, ki živijo v tej naši nemirni 
in kompleksni družbi. Moramo 
se soočiti s to stvarnostjo v po
štenem in iskrenem dialogu. 
Vsem smo dolžni dajati odgo
vor, ki prihaja iz vere in more po
novno oživiti upanje. Tudi zato 
se bomo zbrali na cerkvenem 
zboru.", je med drugim pisano
v škofovem pismu. Tržaška Cer
kev se hoče torej konkretno 
soočiti z današnjo stvarnostjo, 
katere del je tudi sama, s prev
l a d u j o č o  k u l t u r o  v današnji dru
žbi ter z novimi miselnimi in du- 

ovnimi tokovi in ponudbami, 
| so tako značilne za naš čas in 

s<)' kot poroča krajevni tisk, 
močno prisotne prav v tržaški 
stvarnosti.

Pobuda prihaja 24 let po pr
vem zborovanju tržaške Cer- 
, ve' k' je imelo naslov Kristjani 
iz oči v oči. Slednje je 1. julija 
1977 začel takratni apostolski 
administrator, sicer pa goriški 
nadškof msgr. Peter Cocolin, 
zaključil pa ga je njegov nasled
nik, škof msgr. Lovrenc Bellomi,

z zasedanjem od 7. do 10. de
cembra 1978. Po presoji seda
njega škofa Ravignanija je to
rej napočil trenutek, da tržaška 
Cerkev ponovno prisluhne sa
ma sebi, da spregovori o sebi 
in o svojem življenju ter da po
gumno začrta nove perspektive 
za pastoralno delovanje. To ji 
narekujejo med drugim velike 
in hitre spremembe v kulturi in 
družbi ter potreba po soočanju 
znotraj škofijske skupnosti in z 
današnjo stvarnostjo. Drugo 
zborovanje tržaške Cerkve bo 
potekalo v treh delih. Prvi del 
bo posvečen bolj notranji ana
lizi krajevne cerkvene stvarno
sti. Drugi del bo posvečen prob
lematiki odnosa med Cerkvijo 
in tržaško stvarnostjo. Tretji del 
pa bo posvečen izzivom, ki jih 
Cerkvi prinaša tretje tisočletje.
V tržaški Cerkvi namreč z zas
krbljenostjo ugotavljajo, da ob
staja velika potreba po duhov
nosti, ki pa ne najde odgovora 
v tradicionalnih zgodovinskih 
verstvih, in se človek torej za
teka k novim duhovnim in ver
skim gibanjem. Dalje je v pora
stu verska brezbrižnost, med
tem ko se krščanska vera ved
no bolj oddaljuje od življenja, 
prihaja do postopne degrada
cije osebne in družinske mora
le ter do mrka zakonitosti. Pojav
ljajo se nove oblike revščine in 
odrinjenosti, po drugi strani pa 
prihaja do teženj po povečanju 
osebnega in družinskega bla

gostanja in zaslužka v naspro
tju na račun kulture solidarno
sti. Na mednarodni ravni pa pri
haja do nesprejemljivega loče
vanja med državami, ki vedno 
bolj bogatijo, in tistimi, ki ved
no bolj tonejo v revščino: mno
gi narodi živijo v trajni nerazvi
tosti, ki prizadeva njihovo do
stojanstvo in ki jih večkrat sili v 
revščino in lakoto.

Vse te in druge problema
tike (vključno tudi z narodno
stno, pri čemer je Trst po bese
dah škofa Ravignanija še ved
no "prepirljivo mesto") bodo 
obravnavane na zborovanju, ki 
se bo zaključilo z velikim zase
danjem v oktobru leta 2003. Vsi 
verniki tržaške škofije so pokli
cani, da sodelujejo na zborova
nju, ki naj bi do sklepnega zase
danja oktobra prihodnjega leta 
doživel kar nekaj viškov v obliki 
skupnih vmesnih zasedanj. O 
obravnavanih tematikah bodo 
razpravljali znotraj župnijskih 
skupnosti, združenj in gibanj, 
prve vtise pa naj bi podali na 
prvem skupnem zasedanju, ki 
bo že junija letos in ki bo posve
čeno v prvi vrsti razpravi o kra
jevni Cerkvi. Nato bi od septem
bra letos steklo delo v 15 komi
sijah, februarja 2003 pa bo na 
vrsti drugo skupno zasedanje, 
posvečeno odnosu med Cerkvi
jo in tržaško stvarnostjo. Za me
sec maj 2003 je napovedano tre
tje skupno zasedanje, posveče
no izzivom tretjega tisočletja. 
Kot že rečeno, je sklepno zase
danje napovedano za mesec ok
tober 2003. Ob škofijskem zbo
rovanju je bila sestavljena tudi 
priložnostna molitev: kdor jo bo 
molil v pripravi na cerkveno 
zborovanje, bo deležen del
nega odpustka. Maja letos naj 
bi na tržaški škofiji začelo delo
vati posebno tajništvo, v krat
kem pa bo na razpolago tudi 
spletna stran z vsemi potrebni
mi informacijami. Nekatere od 
le-teh pa je mogoče že zdaj do
biti na spletni strani tržaških slo
venskih vernikov www.teden.il/ 
zborovanje/ index.html.

■iz

MESEČNI 
NAMENI 
APOSTOLATA 
MOLITVE

Sveti oče Janez Pavel II. je 
še zlasti v začetku novega ti
sočletja zelo priporočil vsem 
kristjanom, še posebej vsem 
pastoralnim delavcem, to obli
ko molitve.

Na splošno veliko delamo, 
pa morda premalo molimo in 
svoje delo premalo združuje
mo s svojimi napori in trplje
njem.

Zato tudi ne dosegamo ti
stih uspehov, ki jih pričakuje
mo. Pomislimo tudi na to se
daj v začetku novega leta.

V stošestindvajsetem psal
mu beremo: "Če Gospod ne zi
da hiše, se zaman trudijo nje
ni zidarji. Če Gospod ne varuje 
mesta, zaman čuje stražnik."

V naših cerkvah visijo na 
vratih ali na stenah plakati A- 
postolata molitve z mesečni
mi nameni. Oglejmo si jih vsaj 
v začetku vsakega meseca in 
vključujmo jih v svoje vsakda
nje molitve in trpljenje. Tako 
bodo naše molitve in naše tr
pljenje postali bogatejši in 
plodnejši.

Nameni za mesec februar 
(Katoliške bolnišnice - branilke 
življenja in človekovega do
stojanstva) so:

- Splošni: Da bi bile kato
liške bolnišnice svetel zgled v 
boju proti bolezni in kraj po
sebnega pomena za oznanje
vanje evangelija življenja in 
spoštovanja človeške osebe.

- Misijonski: Da bi se ob vz
trajnem prizadevanju krščan
skih občestev v Kambodži in 
Laosu večalo zanimanje za 
duhovniške in redovniške po
klice.

- Slovenski: Da bi se vsi, ki 
oblikujejo slovensko kulturo, 
zavedali, da je religija nepo
grešljivi dejavnik vsake kultu
re.

S O D O B N O  I N TEHTN O O BOGU

a n t r o p o l o š k a  in  
t e o l o š k a  iz h o d iš č a  
k r š č a n s k e  vere  in
DUHOVNOSTI (19)

ZVONE ŠTRUBELJ

JUŽNI VETER V JADRIH 
CERKVE

Južni veter je veter odjuge, 
božajoč in mil, veter, ki lahko 
dolgo piha, ne da bi s seboj pri
nesel dež. Je pa tudi veter ne
viht, orkanov in uraganov.

Cerkev pozna tudi ta veter, 
veter notranje topline. Veselje 
bratstva, pristno veselje in sre
čo bratskega občestva v lom- 
jenju kruha in poslušanju Be
sede življenja. Kaj prinaša Cer-
vi jutrišnjega dne južni veter 

Duha?
VfTER, KI IZVABLJA IZ NAS 

B«EDO: OČE

tit Za razo<Jetje naše iden- 
tnf  e' '^entitete kristjana in is- 
jd ®‘ nosti vsakega človeka. Ta 
stv .ltet.® Pomeni: božje Ijud- 

■n, širše gledano, celo člo

veštvo je na tem, da postane 
družina otrok istega Očeta. Biti 
sinovi v Sinu, to je sporočilo in 
naloga božjega, Svetega Duha. 
Gre za ljudstvo, ki je osvobo
jeno strahu, osvobojeno suženj
stva (Gal. 4,4-7). Moč duha os
vobaja vsakega človeka. Gre za 
čudež, kateremu Oče na širo
ko odpira roke. Čudež, po ka
terem lahko sin na najbolj do
mač in intimen način Boga kliče 
za svojega očeta, še več, ime
nuje ga lahko očka, oči, tatko, 
papa. Tako kot so ljudje z juga 
zmožni živeti zaupen osebni 
stik z bližnjim, v okviru svoje 
ožje in širše družine, na ulicah 
in korzih, so tudi kristjani po
klicani, da v Bogu prepoznajo, 
kot je želel Jezus, sogovornika 
in prijatelja, soseda in popot
nika, še več, družinskega člana: 
"Ko molite, recite: Oče naš...".

Pri tem gre za osvoboditev 
od fatalizma vseh vrst, od ho
roskopov in drugih novopogan- 
skih oblik verovanja v usodo. 
Sporočilo svobode pa je: "N i
ste več tujci in priseljenci. Vi ste 
državljani svetih, pripadate bo
žji hiši" (Ef 2,19).

S tem ko postanemo "do
mačini", člani božje družine, 
lahko na tisoč in en način živi
mo odnos z Očetom, h katere
mu se obračamo z zaupno mo
litvijo: Oče naš. Biološki, krvni 
odnosi očetovstva, materinstva 
in sinovstva so, čeprav močni 
in globoko vsidrani, ker kri pač 
ni voda, le nekaj provizorične
ga. Ali ni zato Jezus v Mateje
vem evangeliju (23, 9) izrecno 
rekel, naj nikogar ne kličemo 
"oče" razen tistega, ki je v ne
besih? O njem pričuje naš duh, 
kadar dosega združenje z bož
jim Duhom (prim. Rim 8,14-16).

lužni veter prinaša Cerkvi in 
človeštvu uresničitev tistega 
kraljestva, kjer vlada svoboda 
božjega otroštva.

VETER, KI NAS ZDRUŽUJE 
KOT BRATE IN SESTRE: VETER 
BRATSKEGA OBČESTVA

Logična posledica do sedaj

rečenega: sinovsko življenje 
rojeva bratsko življenje. Na tem 
področju bo Cerkev morala še 
krepko napredovati.

Pri krstu sem ponavadi rekel 
staršem, da je njihov otrok v 
bistvu njihov brat ali sestra. Prav 
krst dokazuje, da odnos brat
stva in sestrinstva v krščanstvu 
prerašča biološko soodvisnost. 
Krst je temelj polnopravnega 
državljanstva v Cerkvi, ki je po
tujoče božje ljudstvo. Bratstvo 
je razpoznavno znamenje kr
ščanstva, je znak pravega živ
ljenja v božjem kraljestvu. Prav 
tako je v cerkveni skupnosti. 
Tisti, ki jim  zaradi cerkvenih 
služb pravimo duhovni oče 
(škof, duhovnik, ne pa npr. dia
kon, kar je vredno pripombe), 
imenujejo vernike: moji bratje. 
To je dokaz, da ima bratstvo v 
krščanstvu nenadomestljivo 
vlogo. V tem smislu je neko 
zrno resnice v šokantni izjavi 
Martina Lutra, ki je mlademu 
fantu, ki je želel postati duhov
nik, rekel: Beži od tega zakra
menta, iznajdbe antikrista, po 
katerem je umrlo krščansko 
bratstvo.

■ DALJE

SVETNIK TEDNA

19. FEBRUAR

SILVESTER CUK I
1 KONRAD IZ PIACENZE, 

SPOKORNIK
Po kako čudnih poteh Bog kliče ljudi, da hodijo za njim! Pri 

današnjem godovnjaku se je  v božji klic spremenila lahkomisel
nost, ki jo  je  zagrešil v svoji lovski vnemi. Kesanje je moralo b iti 
zares globoko in volja silno močna, da je  v svojem sklepu vztrajal.

Konrad (Italijani mu pravijo Corrado) je  bil doma iz Piacenze 
v severni Italiji. Izhajal je  iz ugledne plemiške družine in odločil 
se je  za vojaško službo. Oženil se je  in z ženo sta živela v sklad
nem zakonu, vendar le malo časa. Konrad je  zelo rad hodil na lov. 
Nekoč se mu je  divjad, ki so jo  gonili psi, skrila v gosto grmovje. 
Da bi jo  prepodil, je  zažgal goščavo. Strasten lovec ni pomislil, 
da utegne nastati velik požar. Močan veter je  razširil ogenj po 
vsem gozdu. Ko je  Konrad to videl, je  zbežal in se skril v mestu. 
Že tedaj so bile v Italiji predvidene zelo stroge kazni za tiste, ki 
bi zakrivili gozdni požar. Meščani in mestni stražarji so pohiteli 
iz mesta, da bi prijeli požigalca. Zgrabili so nekega revnega člo
veka, ki so ga srečali v bližni pogorišča. Čeprav je  za trjeval, da ni 
on zažgal gozda, ga niso izpustili. Po tedanji navadi so ga 
zasliševali in izsilili od njega priznanje s tem, da so ga mučili na 
natezalnici. Ko je v mukah priznal, da je res gozd zažgal, so ga 
obsodili na smrt.

Ko je  to zvedel Konrad, se mu je  zbudila vest. Šel je  k mestne
mu poglavarju in mu priznal, da je  gozd zgorel po njegovi krivdi 
in da je  pripravljen škodo poravnati. Toda njegova vest s tem še 
ni bila pomirjena. Sklenil je, da bo dal svetu slovo in začel spo
korniško življenje. Svoj sklep je razodel ženi in prodala sta svoje 
imetje, poplačala škodo, ki jo  je  bil povzročil požar, preostali 
denar razdelila samostanom in revežem ter šla v samostan: žena 
h klarisam, Konrada pa so sprejeli tretjeredniki sv. Frančiška. Ko 
je oblekel spokorniško raševino, mu je bilo kakšnih petindvajset 
let.

Pri tretjerednikih v Piacenzi je  ostal malo časa. Odpravil se je  
na spokorno romanje v Rim, od tam pa je  odšel na Sicilijo in v 
mestu Noto na jugovzhodni obali tega otoka negoval bolnike in 
skrbel za reveže. Naposled se je  odločil za popolno samoto. Na 
griču, ki je po njem dobil ime Hrib sv. Konrada, je  našel votlino, 
v kateri je  živel kot puščavnik do smrti. Živel je samo od miloščine, 
ki jo  je  pobiral enkrat na teden, a še te je  polovico razdal ubo
gim. Največ časa je prebil v molitvi. Večkrat so ga mučile skuš
njave in obujali so se mu spomini na udobno življenje, ki ga je  
živel v domačem mestu kot ugleden in premožen plemič. Skuš
njave je  premagoval s postom in s spokornostjo.

Tako je  kot puščavnik prebil trideset let. Podobno kot sveti 
Frančišek Asiški je tudi Konrad imel rad živali, posebno ptice, s 
katerimi se je  prijazno pogovarjal. Zato ga tudi upodabljajo kot 
tretjerednika, obdanega od številnih ptic, ki mu pojo. Caste ga 
kot zavetnika lovcev. Umrl je  19. februarja 1351 v svoji votlini pri 
mestu Noto, pokopali pa so ga v mestni cerkvi sv. Nikolaja.

Ime Konrad sodi med tista imena, ki so na Slovenskem bolj 
redka. Ime izhaja iz nemščine in po naše pomeni "drzni svetova
lec". Nemci pravijo Konradu tudi Kurt, Italijani pa Corrado.

SKAVTSKI
KOLEDAR

% p C e c fa r

2002 

I  HRJEč
Roverji in popotnice ter čla
ni noviciata goriškega klana 
Slovenske zamejske skavtske 
organizacije so letos tiskali 
res lep stenski koledar za leto 
2002.
Delijo ga vsem, ki bi ga žele
li; dobite ga pri roverjih ali na 
skavtskem sedežu na Drevo
redu 20. septembra v Gorici 
(tel. 0481 536809) ob pone
deljkih od 18.30 do 20. ure.
S tem, kar bodo prejeli, bodo 
finančno podprli naše mlade, 
ki se bodo udeležili Svetovne
ga dneva mladih v Torontu ju
lija letos.

Podprimo naše mlade!

OBVESTILO

KOPRSKI POMOŽNI škof dr. 
Jurij Bizjak bo 8 . marca obiskal 
Gorico in pri sv. Ivanu ob 10. 
uri maševal zlasti za mlade v 
okviru priprave na Svetovni dan 
mladih, ki bo julija v Torontu.

POSTNI GOVORI po Radiu 
Trst A so na sporedu vsak torek 
in petek ob 18.45 in so posveče
ni zakonski in družinski proble
matiki. Govore ima pater dr. 
Jože Pucelj, z njim pa se razgo- 
varja časnikar Marko Tavčar.

"MLADI SMO: KAM?"
To bo 

n a s l o v  
srečanja  
mladine z 
goriškim  
n a d š k o- 
fom msgr.
Dinom De 
A n t o n i -  
jem, ki bo 
v petek,
22. februarja, ob 20.30 v žup
nijski dvorani pri sv. Ivanu v 
Gorici. Večer prirejata deka
nija Štandrež in mladinska pa
storala in pozivata mlade, naj 
pridejo, saj jih nadškof toplo 
pričakuje. Po srečanju se bo 
pogovoril izrecno z udeležen
ci Svetovnega dneva mladih, ki 
bo julija v Torontu.

5
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GORIŠKA MOHORJEVA DRI ZB \ /  KOLEDAR 2002

ZIV UTRIP NAŠE STVARNOSTI
DANIJEL DEVETAK

V  k n již n i z b ir k i  G oriške M o h o r
je v e  družbe, k i je  izšla lan ijesen i, je  
tu d i Koledar 2002. G re z a  a lm anah , 
k i že  dolga desetletja zvesto sprem 
lja  z la s ti p rim o rs k e  Slovence in  vse 
tiste ro ja k e  v m atičn i d om ovin i in  
p o  svetu, k i cenijo dragoceno poslan
stvo naše založbe, t j. o h ran jan je  slo
venske besede in  sploh k u ltu re  na 
zaho dn ih  o b ro n k ih  slovenstva.

Največja odlika takega zbornika je 
brez dvoma v tem, da se prek njega 
iz leta v leto zapisuje naša krajevna 
in širša zgodovina; kar se dogaja da
nes, bo že jutri zgodovina. Zaradi te
ga in zaradi rednega vsakoletnega 
izhajanja je koledar GMD verodosto
jen vir za zgodovinarje in vse, ki jih 
zanima naše družbeno in kulturno 
dogajanje skozi čas.

Zgodovina koledarja je tesno po
vezana s samo ustanovitvijo Goriške 
Mohorjeve družbe, ki je leta 1924 za
čela uresničevati svoj temeljni pro
gram: izdajati ljudem dostopne in do
bre slovenske knjige, pisane v duhu 
katoliške vere. Že prva leta GMD so 
bila - ne le zaradi finančnih težav, am
pak še zlasti zaradi fašistične zakono
daje - posejana s težavami; kljub vse
mu so mohorjani kot neuklonljivi ide
alisti neutrudno čuvali in dosledno 
izvajali temeljno programsko usmeri
tev družbe. Prvi koledarje bil natiskan 
v zadnjih dneh leta 1924; po nekaj 
letih se je začela njegova križeva pot. 
Kljub konkordatu med Svetim se
dežem in Italijo, ki naj bi med drugim 
nekako ščitil GMD kot cerkveno bra

tovščino, je oblast zaplenila 
tr i zapovrstne koledarje 
(1931-33). V letih 1936-37 je 
ta izšel v zelo skromni obliki 
z naslovom Zapisnik. Leto 
1941 je v zgodovini GMD 
označeno kot "mrtvo leto", 
saj zbirka ni izšla; v letih 
1942-43 je družba ždela v 
"smrtni senci", knjižna zbir
ka s koledarjem je spet izšla 
za leto 1945. V naslednjih 
dveh letih ni bilo mogoče iz
dajati drugih knjig, izšel je le 
koledar. Počasi si je družba 
opomogla in začela redno iz
dajati svoje knjige; koledarje 
vsekakor vedno bil "og ro 
dje" njenih izdaj. V povoj
nem času ga je vse do leta 
1958 urejal dr. Anton Kacin 
(temu je v zadnji zbirki po
svečen poseben zbornik ob 
100-letnici rojstva izpod pe
resa prof. Marije Kacin), v le
tih 1961-75 Maks Komac, 
leta 1977 pa je prevzel ured
ništvo dr. Jože Markuža, ki 
ga urejuje še danes.

Koledar 2002 je vsebin
sko posebno bogat, saj vse
buje na več kot 250 straneh več kot 
70 najrazličnejših prispevkov skoraj 
50 piscev. Po običajnem (posebno le
pem!) uvodnem koledarskem delu, ki 
ga je skupno s platnico računalniško 
izdelal mladi goriški oblikovalec Ivan 
Žerjal, odpirajo koledar zapisi iz ver
skega dogajanja zlasti, a ne samo, v 
zamejstvu. Pestro je tudi poglavje Pri
čevanja, dogodki, razprave, ki vsebuje

m

koledar

tehtne prispevke iz našega politične
ga in družbenega življenja v letu 
2001, pa tudi zanimive umetniško- 
zgodovinske zapise. Sledijo tri poroči
la o pomembnejših jubilejih in oblet
nicah v zamejstvu, nato zapisi o delo
vanju treh sestrskih Mohor jev ih 
družb; celovške, celjske in goriške. 
Med drugimi družbenopolitičnimi za
pisi so poglobitve žgočih in aktual

nih tem v Italiji in Sloveniji, 
še posebej pa v naših logih. 
Posebno mesto imajo tudi 
letos spominski zapisi, po
svečeni v lanskem letu umr
lim zamejskim osebnostim; 
med njimi ne moremo mimo 
poklonov msgr. Francu Moč
niku in msgr. Kazimiru Hu
marju, velikima narodnima 
buditeljema in duhovnikoma, 
ki sta v svojem dolgoletnem 
delovanju ogromno naredila 
za našo narodno skupnost 
(tudi pri Goriški Mohorjevi 
družbi). Posebno poglavje 
vsebuje poročila iz delovanja 
zamejskih kulturnih društev 
in ustanov; lepo je tudi brati 
dva prispevka o življenju na
še skavtske organizacije. Ko
ledar 2002 vsebuje tudi dve 
zgodbi in kar nekaj pesmi, 
med katerimi so tudi še ne
objavljeni stihi pesnikov iz 
zamejstva (Majda Artač Stur- 
man, Jurij Paljk) in z Daljne
ga vzhoda (zvest Koledarjev 
sodelavec Vladimir Kos).

Skratka, to je zbornik, ki 
postavlja na živ način pod 

drobnogled našo stvarnost. In med vr
sticami zapisov izpod peresa profesor
jev, duhovnikov, književnikov, publici
stov, politikov, kulturnih delavcev, štu
dentov in preprostih ljudi lahko začu
timo življenjski utrip naših ljudi - to
stran in onstran državne meje-od Milj 
prek Krasa, Brd in slovenske Primor
ske do Beneške Slovenije in Koroške.

NOVO Pl! I CANKARJEVI ZALOŽBI  /  ČAROBNOST SODOBNIH STIHOV

MODERNA FRANCOSKA
POEZIIA

JURIJ PALJK

P r i C ankarjev i za lo žb i v L jublja
n i je  p re d  časom izšla  kn jiga  s p re 
p rostim  in zgovorn im  naslovom  Mo
derna francoska poezija, za  ka tero  
j e  po skrb e l v rhunski slovenski p e 
snik B oris  A. Novak, k i je  knjigo  ure
dil, j i  nap isa l uvodno razm iš ljan je  
in tu d i p re v a ja lfra n c o s k e  pesnike.

Brez nepotrebnega ovinkarjenja 
lahko takoj zapišemo, da gre za tako 
lepo oblikovano knjigo in s tako lepo, 
bogato vsebino, da ji že dolgo nismo 
našli podobne. Če smo lahko malce 
pesniško razpoloženi, ker se to za ta
ko knjigo spodobi, bomo zapisali, da 
se pred tako knjigo mora vsakdo naj
prej odkriti, če ima klobuk, nakar se 
je dolžan še pokloniti. Globok poklon 
torej in to tako Borisu A. Novaku, či
gar pesmi v slovenskem jeziku ceni
mo in jih imamo radi, kar je več kot 
samo spoštovati. Zato smo veseli, ker 
je okrog sebe zbral cvet slovenskih 
prevajalcev iz francoskega jezika in 
ljubiteljem lepe besede, tihih in kriča
vih verzov, nežnih in grobih stihov ter 
vsem ljubiteljem lepe knjige poklonil 
antologijo sodobne francoske poe
zije, ki jo je imenitno in razkošno, a 
nevpadljivo sodobno oblikovala Moj
ca Dariš.

Boris. A. Novak je francoske pesni
ke in njihove pesmi izbral, napisal uvod
no študijo, ki jo priporočamo v branje, 
napisal pa je tudi opombe, medtem 
ko je kratke oznake vseh pesnic in 
pesnikov pripravil Tone Smolej, kar 
daje knjigi tisto razsežnost, ki bi jo 
morala imeti vsaka dobra antologija 
pesnikov; namreč to, da lahko služi

MOPKKNA
FRANCOSKA
L \>  : z i  A
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kot vir za nadaljnje branje, študij, raz- 
sikovanje. Knjigo Moderna francoska 
poezija je na snežno belem papirju 
natisnil Biro M v Ljubljani. Odveč je 
seveda vsako pisanje, da je to knjiga, 
ki mora najti svoje mesto na vsaki 
knjižni polici vsakega resničnega lju
bitelja vrhunske poezije. Sicer gre za 
dražjo slovensko knjigo, a ceno take 
knjige upraviči dejstvo, da bo bralec 
velikokrat segal po nji, še posebno v 
trenutkih, ko se bo hotel srečati s pre
pričljivo poezijo in pa seveda s samim 
seboj, poezija namreč to omogoča.

Ker gre za temeljno delo o moder
ni francoski poeziji na Slovenskem, ki 
se nam Slovencem "zgodi" le vsakih 
nekaj desetletij, je prav, da povemo, 
kdo vse je prispeval, da ima danes slo

venski bralec lep vpogled v 
nepregledno množico od
ličnih francoskih pesnikov 
polpretekle in včerajšne 
dobe, a tudi današnjih dni.

Ko bomo naštevali pre
vajalce, bomo že ob vsa
kem imenu videli, da gre 
zares za cvet slovenskega 
prevajalskega sveta iz žu
boreče francoščine in vsa
ko ime slovenskega pre
vajalca nam bo potegnilo 
na dan tudi osebno zgod
bo, ker gre za znane pe
snike, urednike, univerzi
tetne profesorje, esejiste, 
znane prevajalce in predv
sem pa za resnične ljubi
te lje  poezi je. Pred oči 
nam bo prišel tudi delež 
vsakega od naštetih v slo
vensko literarno zakladni

co. To pa so imena! Prav je torej, da 
jih naštejemo po abecednem vrstnem 
redu: Aleš Berger, Andrej Capuder, 
Marko Crnkovič, Nadja in Ivan Dob
nik, Marija Javoršek, Kajetan Kovič, 
Lojze Krakar, Tadeja Krečič-Scholten, 
Slavko Kumer, Marko Marinčič, An
drej Medved, Ivan Minatti, Janko Mo
der, Brane Mozetič, Boris A. Novak, 
Barbara Pogačnik, Jože Šmit, Veno 
Taufer, Jože Udovič, Cene Vipotnik, 
Primož Vitez in Božo Vodušek.

Morda bo sedaj kdo upravičeno 
protestiral, češ da smo našteli pre
vajalce in ne francoskih sodobnih pes
nikov, ki so uvrščeni v Novakovo lepo 
antologijo, francoskih modernih pe
snikov, ki so še kako vplivali na vso 
sodobno evropsko in svetovno litera

turo. Vseeno pa imamo za to dejanje 
razlog, in sicer v tem, da se še kako 
zavedamo pomena prevajanja, še po
sebej v današnjem času, ki prisega na 
globalnost in globalizacijo, ko se na 
prvi videz zdi, da manjši jeziki ne 
bodo preživeli, kar naj bi seveda velja
lo tudi za naš, slovenski jezik. Seveda 
ni tako in morda so prav prevajalci, 
predvsem odlični prevajalci tisti, ki 
nam vedno znova dokazujejo, da za
res ni tako. V slovenski jezik namreč 
prevajajo vrhunske pesnike iz enega 
največjih svetovnih jezikov, v našem 
primeru iz francoščine, in nam seve
da predstavljajo imenitno poezijo, 
obenem pa tudi dokazujejo, da je slo
venski jezik enakovreden vsakemu 
jeziku, saj se v njem da in to na lep 
način vse povedati, gotovo vsaj vse 
tisto, kar se da v francoskem jeziku.

In ljubitelj poezije bo v antologiji 
Moderna francoska poezija gotovo na
šel pesnico ali pesnika, ki ga bo znal 
nagovoriti, saj je Boris A. Novak od 
prvega pesnika v antologiji Jeana Vo- 
daina pa do zadnjega Alaina Lancea 
uvrstil kar 79 poetov, ki seveda vsak s 
svojega zornega kota govorijo vedno 
o isti stvari, o čemer seveda vedno in 
povsod vsaka dobra lirika govori, in 
sicer o sebi in lastnem doživljanju sve
ta. Krivico bi delali vsakomur od poe
tov, če bi samo enega našteli in dru
gega izključili, ker vseh zares ne mo
remo našteti, saj jih je zares veliko, 
pesmi pa še več, 3 trdno verjamemo, 
da bo zares vsak ljubitelj dobre pe
smi v 800 in več strani debeli antolo
giji moderne francoske poezije našel 
pesem, verz, več pesmi, ki ga bodo 
gotovo nagovarjale, tako, kot nago
varja poezija: tiho in prepričljivo, ne
vsiljivo, a odločno, z jasno mislijo, vi
zijo, predvsem pa s čarobno močjo 
besede.

Toplo priporočamo!

NAPOVEDNIK
RADIO SPAZIO 103, SLOVENSKE 

ODDAJE (OD 22.2. DO 28.2.2002)
Radijska postaja iz Vidma oddaja 

na ultrakratkem valu s frekvencami za 
Goriško 97.5, 91.9, 90.9 Mhz; za Fur
lanijo 103.7, 103.9 Mhz; za Kanalsko 
dolino 95.7 Mhz; za spodnjo dolino 

Bele 98.2 Mhz;
RADIOSPAZtO

RADIO
OGNJIŠČE

za Karnijo 97.4, 
91, 103.6 Mhz). 
Slovenske odda
je so na sporedu 

vsak dan, razen ob nedeljah, od 20. 
do 21. ure. Spored:
- petek, 22. februarja (v studiu Anka 
Cemic): Z vzhoda do juga: Različni gla
sovi sveta: potovanje med kraje in lju
di, da bolje spoznamo pisanost našega 
planeta. Gostja je Shannaz (Iran). - Pri
sluhnimo zborovski glasbi: Slovenski 
komorni zbor iz Ljubljane poje Hu
badove priredbe ljudskih pesmi. - Za 
prijeten konec tedna: slovenska narod- 
no-zabavna in zabavna glasba. 
-Sobota, 23. februarja (vstudiu Jan Le- 
opoli): Rubrika: 103 besede. O na
stanku in delovanju poštnih uradov 
v Brdih bo spregovoril filatelist Bran
ko Morenčič. - Poutpourri tujih viž.
- Ponedeljek, 25. februarja (v studiu 
Andrej Baucon): Glasbeni mozaik z 
Andrejem: slovenska lahka in narod
na glasba.
-Torek, 26. februarja (v studiu Matjaž 
Pintar): Ali veste, da... glasbena oddaja 
z Matjažem.
- Sreda, 27. februarja (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: Ustvar
jalec lesenih ptic. - Izbor melodij.
- Četrtek, 28. februarja (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: Drugi del kon
certa Slovenskega okteta v Kulturnem 
centru Lojze Bratuž v Gorici 10. novem
bra 2001. - Glasba iz studia 2.

RADIO OGNJIŠČE
Vsako soboto je od 17. do 18. ure 

oddaja Slovenci v Italiji, ki jo ureja in 
vodi Martina Slavec. 
Oddaja sledi aktual
ni problematiki v za
mejstvu z zanimivimi 
pogovori. Uro pred 
oddajo so čestitke in 
pozdravi naših poslu

šalcev, kjer lahko svojo čestitko brez
plačno pošljete v eter. Telefon: 00 386 
5 62 81 114.

Vsak petek ob 17.00 je na sporedu 
satirična oddaja Ob petkih posprav
ljamo podstrešje. Urednica oddaje Zla
ta Krašovec se sprehaja po sloven
skem političnem nebu in ob pomoči 
glasbe vzbuja smeh številnih navdu
šenih poslušalcev.

Nova oddaja Graditelji je na spo
redu vsako nedeljo ob 10.30. Predstav
lja najpomembnejše primorske gra
ditelje slovenskega doma, ki so vse 
svoje moči zastavili za obrambo slo
venstva. Dokumentarno feljtonska 
oddaja skuša predstaviti zamolčane 
in pozabljene Primorce, med kateri
mi je veliko duhovnikov.

Radio Ognjišče lahko poslušate 
na UKV frekvencah 107,5 - Sveta go
ra (Goriška in Furlanija) in 91,2 - Ti
njan (Trst). POZOR: Oddajnik na Ti
njanu je po novem močnejši, tako da 
je slišnost na Tržaškem boljša kot prej!

NOVA FILMSKA SEZONA 
GORICAKINEMA 2002

Začela se je nova filmska sezona 
Kinoateljeja GoricaKinema GoriziaCi- 
nema 2001/02. Potekala bo v kino
dvorani Vittoria na Travniku v Gorici, 
in sicer v novi in najudobnejši dvorani 
številka 2, vedno s pričetkom ob 20.45. 
Vstopnica stane 4.20 evrov.

V četrtek, 21. t.m., je na sporedu 
ameriško-mehiški film Alfonsa Cuaro- 
na Tudi z mojo mamo; 28. t.m. bo na 
večeru XVI. Film Video Monitorja pre
dvajana največja slovenska uspešnica 
sezone, film Vojka Anzeljca Zadnja 
večerja; 7. marca bo na vrsti starosta 
portugalskega filma Manoel De Oli- 
veira s filmom Vrnitev domov.

Tel. 0481 33580; mail@kinoatelje.it.
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PETA PREMIERA 
V PDG-JU

V četrtek, 28. t.m., bo Primorsko 
dramsko gledališče uprizorilo slo
vensko praizvedbo igre Popcorn Be
na Eltona, enega izmed vodilnih pred
stavnikov sodobne komedije, čigar 
dela doslej niso bila še nikdar nati
snjena ali uprizorjena na slovenskih 
odrih. Avtor je za igro, ki obravnava 
nasilje v filmu in njegov odraz v vsak
danjem življenju, prejel kar dve na
gradi. Uprizoritev bodo v sloven
skem prevodu Zdravka Duše obliko
vali režiser Andreas Ingenhaag, gost 
iz Nemčije, ki prvič sodeluje z novo
goriškim ansamblom, dramaturginja 
Teja Rogelj, lektor Srečko Fišer, sce
nografka in kostumografka Diana 
Paehler, avtor video materiala Jožko 
Markič, oblikovalec luči Samo Oblo- 
kar, asistentka kostumografke Daša 
Grozdanič in igralci Jože Hrovat, Ja
nez Starina, Barbara Babič, Helena 
Peršuh, Gorazd Jakomini, Marjuta 
Slamič, Dragica Kokot ter gosta Met
ka Trdin in Jožko Markič, ik

V GORIŠKEM MUZEJU 
TUDI PREDAVANJE O 
RIMSKI KUHINJI

V Goriškem muzeju tudi s serijo 
predavanj z raznih področij obeležu
jejo 50-letnico ustanovitve tega zavo
da, ki deluje na območju enajstih ob
čin. V torek, 5. t.m., je predavala ar
heologinja in znanstvena svetnica dr. 
Ljudmila Gec-Plesničar, in sicer o temi 
Rimska kuhinja. Predavanje je bilo za
nimivo in tudi aktualno, saj je marsi
katera jed iz tistega obdobja še zme
raj prisotna v naših jedilnikih. Sicer 
je bila hrana v vseh časih človekove
ga obstoja bistveni element prežive
tja. V obdobju antike pa še mnogo 
Prej sta imela hrana in pijača še drug 
Pomen, ki je presegel vsakdanje po
trebe obstoja. S hrano in vinom se je 
takratni človek zahvaljeval svojim 
božanstvom za dober pridelek in ulov, 
se ° z 'ral proti Bogu in ga prosil za 
naklonjenost in milost. Civilizacijsko 
in kulturno razviti čas antike pa je 
odkril v hrani tudi druge užitke. Hra
na in vino sta tudi v sedanjih časih 
tista dejavnika, ki ljudi združujeta, jim 
dajeta nove razsežnosti ugodja, odpi
rata potrebo po globljem poslanstvu 
duha. Zaradi tega so se ob pojedinah 
zmeraj razvijale različne zvrsti umet
nosti, od glasbe, plesa, pesništva in 
govorništva, do filozofskih razprav. To 
se v premožnih okoljih dogaja tudi se
daj. Se zmeraj tudi velja, da so reveži 
marsikje deležni le drobtinic z mize 
bogatih in vplivnih. M.

f o t o g r a f i je  
benešk ih  mask v SOLKANU

Dne 9. t.m. so v avli hotela Sabo
tin v Solkanu odprli razstavo barvnih 
fotografij mask, ki jih prikazujejo na 
tradicionalnem pustnem karnevalu v 
Benetkah. Posnela jih je Neva Močnik, 
diplomirana organizatorka turizma iz 
Branika in članica Foto kluba Nova Go
rica. Doslej je sodelovala na 49 razsta
vah v Sloveniji in na 16 razstavah v tuji
ni- Pripravila je tudi šest samostojnih 
razstav. Za svoje fotografije je prejela 
številne nagrade in priznanja.

Mednarodni mojster fotografije dr. 
Rafael Podobnik je v vabilu za obisk 
razstave zapisal o beneških maskah in 
avtorici fotografij med drugim  tole: 
"Beneški karneval je svojevrstno soži
tje med našemljenci in fotografi. Prvi 
že dolgo prej tuhtajo, kako bi se izvir
no našemili in za nekaj časa zapustili 
lastno kožo. Še temeljitejše priprave 
'majo fotografi. Žene jih neustavljiva 
2elja, da bi se v vrtiljaku čudežnega 
mesta, domislic, barv in skrivnosti do
kopali do enkratnih posnetkov, ki bi jih 
R e nča li s fotografsko slavo. Neva 
Močnik naštete tegobe prepričljive 
°bvladuje. Maske dobesedno in v pre 
pesenem pomenu izlušči iz množice 
'n jih zaplete v fotografsko igro."

Razstava bo odprta do 15. marca

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE NA GOSTOVANJI V L\AQUILI

ZGODOVINSKI DOSEŽEK 
ZAMEJSKE GLEDALIŠKE HIŠE

IVA KORSIC

V lanski zelo uspešni abonmajski 
sezoni je s posebno močnim leskom 
zablestela svojevrstna odrska postavi
tev Krvave svatbe, ki jo je po motivih 
tragedije španskega pisca Garcie Lor- 
ce s svojo prepoznavno poetično go
vorico prelil v avtorski projekt režiser, 
koreograf in dramatik D. Zlatar Frey. 
Koreodrama, pretkana s preteče og
lušujočim petjem enigmatične figure 
Lune-Smrti, je brez besed, a z neneh
no napetostjo in močno izraznostjo 
obrazne mimike in telesnih gibov na
stopajočih izraža vso vsebinsko tragič
nost, Lorcovo polnokrvno čutno-du- 
hovno izpovednost, ki izžareva silno 
moč mediteranskega temperamenta. 
Zaradi te svoje neme govorice je 
predstavljala enkratno, idealno vez z 
italijanskimi gledalci, ki so lani prvič 
dobili lastni abonma v SSG-ju v Trstu 
in čudovito sprejeli to prvo dramsko 
ponudbo. Popolnoma je očarala tudi 
ravnatelje italijanskih gledališč, ki so v 
minuli sezoni imeli redno sejo Združe
nja italijanskih stalnih gledališč prav v 
tržaškem Kulturnem domu. Po priza
devanjih ravnatelja in umetniškega vod
je Marka Sosiča ter vodstva SSG se je 
uresničila do pred nedavnim neizreklji
va želja: gostovanje SSG-ja, ki sicer 
sodi v ozek krog italijanskih stalnih gle
dališč, v samem osrčju Italije v sebi so
rodni gledališki hiši. Ta izredno uspeli 
podvig je morda končno odprl vrata 
našemu teatru v italijanski gledališki 
svet, da bi le-ta spoznal naše bogato 
gledališko ustvarjanje, ki se v marsi
čem razlikuje od italijanskega, in po
sredno tudi se pobliže soočil z našo 
kulturo in slovensko manjšino v Italiji.

Dan po vrnitvi iz L'Aquile, v kateri je 
SSG gostovalo v petek, 15., in soboto, 
16. t m., smo o tem velikem dogodku, 
ki bo zabeležen kot prelomnica v življe
nju in snovanju SSG-ja, imeli telefonski 
pogovor z ravnateljem Markom Sosi
čem in z organizatorko ter odgovorno 
za stike z javnostjo Valentino Repini. 

Kako je  sploh prišlo do 
gostovanja vL ’Aquili iu kako je  
potekalo to dvodnevno bivanje

v povsem italijanskem  
ambientu?
Marko Sosič: Gostovanje v L'Aquili 

je rezultat lanskega februarskega sre
čanja ravnateljev italijanskih stalnih 
gledališč, ki so si predstavo ogledali v 
tržaškem Kulturnem domu. Med nji
mi je bil tudi Federico Fiorenza, rav
natelj stalnega abruškega gledališča 
(TSA), ki je izrazil željo, da bi rad imel 
to vrhunsko postavitev v svojem gledali
šču; svojo misel je tudi pošteno izpe
ljal. Naše gostovanje v L'Aquili predstav
lja pravzaprav velik mejnik v zgodovi
ni SSG-ja; kajti vsestransko ga je podpr
lo abruško gledališče, predvsem z dve
ma gledališkima večeroma, na katerih 
je bila dvorana polno zasedena.

Predstava je gostovala v okviru tam
kajšnje abonmajske sezone, sicer kot 
opcija, prosta izbira, a nanjo se je pre
senetljivo odzvalo enkratno število 
abonentov, kakih 800 gledalcev, ki so 
jo izjemno dobro sprejeli. Vseskozi so 
bili zelo zbrani in začetno začudenje 
nad stvaritvijo se je stopnjevalo v vid
no navdušenje.

Kako so se pa igralci odzvali 
na ta nastop?
Marko Sosič: Igralci so bili izred

no skoncentrirani in pozorni. Vsak 
posamezen izvajalec seje zavedal po- 
mebnosti teh dveh nastopov in se mak
simalno potrudil za kvaliteto izvedbe 
same, ki je bila res zelo dobra.

Je bilo to tudi za režiserja 
Freya prvo gostovanje na 
italijanskih tleh?
Marko Sosič: Režiser Frey je gosto- 

! val že na Mittelfestu in pred mnogimi 
leti, mislim, na nekem festivalu v Asti. 
Dejansko pa je bilo v sklopu takšnega 
programa njegovo prvo tovrstno go- 

, stovanje.
Ste torej povsem zadovoljni 
zabruškim  podvigom'!
Marko Sosič: Popolnoma. Vse je 

| potekalo in se izteklo zelo dobro, zato 
nas to hrabri in odpira vrata nadaljnjim 
gostovanjem. Naš cilj je sedaj Rim. Prav 
v tem mesecu se bomo potrudili za ure
sničitev naših še neizpolnjenih želja.

Ob tem gostovanju so se z abru- 
škim gledališčem gotovo vzpostavili 
solidni temelji za plodno sodelovanje, 
čeprav je naš problem v tem, da težko 
gostujemo italijanske skupine v našem 
teatru, kar je normalno, da jih ne mo
remo; pravilno je namreč, da gojimo 
slovenski teater. Če bo prišlo do go
stovanj italijanskih gledališč v naši hiši, 
bomo le-ta izvedli v sodelovanju s Stal
nim gledališčem v Trstu.

Na kakšne teža ve ste naleteli 
p ri organizaciji tega 
gostovanja in kako se je  
iztekla reklamna prom ocija'! 
Valentina Repini: Ekipa Krvave svat

be je številna, kajti poleg našega umet
niškega jedra, desetih igralcev, imamo

še veliko drugih gostov, med temi 
Štefko Drolčevo, Hrvata Livia Badu- 
rina, Vojka Belšaka, Danijela Malala
na in še štiri plesalce. Na gostovanju 
je igralce spremljala celotna tehnič
na ekipa in vodstvo SSG-ja. Tako je 
na pot šlo približno petdeset ljudi, kar 
ni ravno enostavno z organizacijske 
plati. Odpravili smo se z avtobusom, 
tehniki pa so odšli s kombijem, v če
trtek zvečer smo se zbrali vsi v L'Aqui- 
li. V petek zjutraj smo imeli dobro o- 
biskano tiskovno konferenco in mo
ram reči, da tudi s strani organizatorja 
abruškega gledališča in odgovorne- 

| ga za stike z javnostjo smo dobili ve- 
' liko pomoč. Ko smo privozili v l'Aqui-
lo, sem takoj opazila, da je bila pro
mocija za našo predstavo zelo premi
šljeno pripravljena, saj so povsod vi
seli naši plakati in tudi manjši listi (lo- 

J  candine), ki so v trgovinah vabile na 
i predstavo. Tudi v krajevnih časopisih 
je bilo veliko vabil. Reklama je bila res 
velika in učinkovita, sprejem gledal- 

! cev in vodstva gledališča pa odličen. 
Take promocije si resnično nismo pri
čakovali. Ker je središče mesta zapr
to za promet, so si sprehajalci lahko 
pozorno ogledovali reklamni material 
za naše gostovanje. Skratka, s strani 
novinarjev, organizatorjev in ravna
telja abruškega gledališča je bilo vse 
odlično. V L'Aquilo smo šli tudi s tem 
ciljem, da bi nas Italija spoznala in se 
seznanila z našim delovanjem. Sedaj 
iščemo stike z gledališčem v Brescii, 
Rimu in Milanu, ker bi se zelo radi

I predstavili v teh mestih. Prav zato mi
slimo ohraniti živo Krvavo svatbo še 
za naslednjo sezono. Povedati moram 
še to, da si je drugo reprizo v L'Aquili 
ogledal tudi kritik časopisa II giorna- 
le dello spettacolo. To je glavni časo
pis, ki ga dobivajo vsa stalna gleda
lišča, in upamo, da bodo tudi te kri
tike in recenzije o našem delu poma
gale našemu nadaljnjemu širjenju v 
italijanski prostor. Zato mislim, da je 
abruško gostovanje izredno pomem
ben korak za nadaljnje sodelovanje z 
italijanskimi gledališkimi hišami.

Krvavo svatbo bomo 26. t.m. igra
li v gledališču Teatra nuovo Giovan- 
ni da Udine; tudi to gostovanje nam 
pomeni velik korak, ker mislim da se, 
čeprav počasi, vendarle zaznava od
piranje italijanskih gledaliških hiš, 
kar nas spodbuja pri delu in v mislih 
za naprej.

NA POKOPALIŠČU \ GORICI

POČASTITEV SPOMINA 
LOJZETA BRATUŽA

V nedeljo, 17. t.m., je  poteklo 
100 let, odkar se je  v Gorici rodil 
skladatelj, pevovodja in organist 
Lojze Bratuž (17. 2. 1902 - 16. 2. 
1937). Tega dne so na pokopa
lišču v Gorici na pobudo moške
ga pevskega zbora Napev iz  Ba
tujpripravili krajšo komemora
cijo. Batujski pevci so na kome
moraciji zapeli t r i pesmi, z  dve
ma pesmima je  sodeloval tudi 
župnijski mešani zbor iz  M irna, 
recitirala p a  sta Jan Leopoli in 
Valentina Pahor. K ratko  m oli
tev in blagoslov je  opravil ba- 
t ujski župnik Ivan Maslo. Izven 
predvidenega program a je  eno 
pesem odpela še moška vokalna 
skupina Chorus '97. Na slovesno
sti je  spominski govor prebral 
naš sodelavec M arko Vuk in ga 
v nadaljevanju tudi objavljamo.

Dovolite, da na ta pomenljivi dan, 
natanko ob 100-letnici rojstva goriške- 
ga skladatelja Lojzeta Bratuža, sprego
vorim na njegovem grobu. Moški pev
ski zbor Napev iz Batuj, torej iz vasi, v 
kateri je spomin nanj še živ, saj je tam 
deloval kot učitelj, je dal pobudo o ko

memoraciji s petjem na tem kraju. Po
budi smo se pridružili tudi sosedje iz 
bližnjega Mirna, saj pri današnji poča- 

j stitvi sodeluje tudi župnijski mešani 
zbor iz te vasi. Pozdravljam vse nav
zoče, posebej še sorodnike, udeležba 
vseh pa dokazuje, da skladatelj med 
nami še živi, bodisi po svojih skladbah, 
ki jih radi prepevajo svetni in cerkveni 
pevski zbori, pozabiti pa tudi ne sme
mo, da je bil Lojze Bratuž v svetem letu 
2000 uvrščen v seznam mučencev.

Če premotrimo njegovo življenje, 
spoznamo, da je bilo popolnoma po
svečeno glasbi, ki ji je žrtvoval svoje 
poglavitne moči, in to tako zavzeto, da 
je postal trn v peti fašističnim obla
stem, ki so ga prisilile, da je 27. decem
bra 1936 po maši v Podgori, kjer je 
deloval kol pevovodja in organist, po
pil ricinusovo olje, pomešano z benci
nom. Zaradi tega nasilja je dober me
sec kasneje umrl v goriški bolnišnici. 
Znan je dogodek, kako so mu prija
telji - pevci pod oknom bolnišnice za
peli njegovo priredbo priljubljene ru
ske narodne pesmi Kraguljčki, ki ste jo 
pravkar slišali. Ni naključje, da je po
kojni profesor Rado Bednarik, ki je že

kmalu po smrti napisal knjižico o njem, 
tej v strogi tajnosti tiskani publikaciji 
dal naslov Cisti žrtvi svetal spomin. 
Lojze Bratuž je bil po poklicu učitelj, 
nekaj časa je bil zaposlen v tovarni 
orgel Cecilia v Gorici, iz katere se ga 
je večkrat spominjal tudi naš mirenski 
rojak Anton Budin, ki je bil tudi v njej 
zaposlen, nadškof Sedej pa ga je ime
noval za nadzornika cerkvenih pevskih 
zborov na Goriškem. Bratužev skla
dateljski opus obsega predvsem sklad
be nabožne vsebine, Zorko Harej pa 
je njegovo ustvarjalnost v Primorskem 
slovenskem biografskem leksikonu 
takole označil: "Njegove skladbe, šte
vilne za tako kratko in razbito življenje, 
razodevajo Bratuža kot samoniklo in 
obetavno umetniško osebnost. Odli
kujejo se po nemirnem iskanju nove
ga, polnejšega in globljega izraza, po 
pogostem menjavanju ritma, bolj v sk
ladu z občutljivim dojemanjem tek
stne pesniške vsebine, po pogosti rabi 
mehkejših in temnejših molovih akor
dov, bližjih avtorjevemu osnovnemu 
duševnemu razpoloženju. Značilna je 
v tem pogledu njegova navezanost na 
rusko narodno pesem."

Že omenjeni goriški zgodovinar, 
publicist in časnikar Rado Bednarik, 
ki je bil tesen Bratužev prijatelj, je v knji
žici Cisti žrtvi svetal spomin dogajanje 
na goriškem pokopališču, prav na tem 
kraju, na sam dan pogreba 19. februar

ja 1937, takole opisal: "V petek, 19. 
februarja, zjutraj ob šestih so pokopa
lišče še bolj zastražili. Mlekarice so ču
dom pravile v mestu, da je tam doli 
kot v trdnjavi. Kaj to pomeni? Nihče ni 
znal odgovora. In tako se je 19. februar
ja ob 7. uri zjutraj zbralo z Lojzetovo 
družino kakih petdeset oseb, večino
ma gospa, ki so smele k pogrebu. Pre
ko petdeset pa je bilo stražarjev... Po
grebcev ni bilo niti, da bi vence pre
nesli iz mrtvaške sobe na grob. Par 
gospodičen jih je moralo nositi. Ob 
sprevodu, ki je premeril le kakih 500 
metrov dolgo pot iz mrtvašnice do 
groba, so stopali orožniki. Lepo go- 
riško jutro je obsijalo ta žalostni Lojze
tov pogreb brez njegovih prijateljev, 
brez tovarišev, brez znancev, brez 
sošolcev, brez učencev, brez številne 
množice nesrečnega ljudstva, ki bi v 
svojem visokem kulturnem čutu do 
mrtvih prav gotovo ne uganjalo politi
čnih manifestacij, marveč bi le pomo
lilo za dušni pokoj rajni žrtvi in sebi 
za polajšavo bremena."

Zdi se, kot bi poslušali svetopisem
ske odlomke, tragičnost in pomenlji
vost dogajanja pa je med goriškim ljud
stvom že kmalu dobila skoraj mitične 
razsežnosti. Kot kristjani se teh hudih 
dogodkov spominjajmo v duhu odpu
ščanja in v upanju, da se ne bodo nik
dar več ponovili.
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D SI /  D ISKUSIJSKI  VEČER

SLOVENŠČINA, 
SODSTVO IN 

JAVNA UPRAVA

OB NEKATERIH S P O R N IH  P O B U D A H  V TRŽAŠKI  O B Č I N I

KAKO PREPREČITI PONOVNO 
ZASTRUPITEV OZRAČJA?

Prejšnji teden smo v krajevnih javnih občilih lahko sle
dili polemiki o sporni fotografski razstavi, posvečeni tra
gediji t.i. fojb, v galeriji Tergesteo. Na straneh tržaškega 
italijanskega dnevnika smo lahko brali razmišljanji ča
snikarja Paola Rumiza in pisatelja Claudia Magrisa, prvo 
v bolj ironičnem, drugo pa v zaskrbljenem tonu, ki se 
zgražata nad razstavo, prišlo pa je tudi do vprašanj v tr
žaškem občinskem svetu. Verjetno je prav polemika pri
pomogla, da se je v marsikom zbudila radovednost in si 
je šel razstavo ogledat. Tako sem storil tudi sam.

Društvo slovenskih izobra
žencev in knjižnica Dušana Čer
neta sta v ponedeljek, 18. t.m., 
priredila zanimivo okroglo mi
zo o pravici do uporabe sloven
ščine pred sodno oblastjo in jav
no upravo. Povod za okroglo 
mizo je bila predstavitev dru
gega zvezka istoimenske pub
likacije, ki ga je lani izdalo dru
štvo Jadro iz Ronk skoraj de
set let po izidu prvega zvezka. 
Poleg inž. Karla Mučiča, ki je 
na kratko orisal delovanje dru
štva, sta spregovorila še odvet
nik dr. Renco Frandolič in čas
nikar Ivo Jevnikar, ki sta se os
redotočila zlasti na pomen prav
nega postopanja pri zavzema
nju za pravice Slovencev ter na 
s tem povezan pomen številnih 
razsodb, od katerih so bile mno
ge naši manjšini v prid (ravno 
na teh razsodbah sloni duh za
ščitnega zakona), nekatere pa 
tudi proti.

Drugi zvezek publikacije do
polnjuje prvega in je v bistvu 
zbirka raznih razsodb v zvezi s

O dborniki SPD Mačkolje 
smo si v okviru praznovanj 50- 
letnice društva zamislili izpelja
ti slovenski kulturni večer, kot 
se je to dogajalo pred 50 leti, 
ob ustanovitvi Slovenske pro
svete v Mačkoljah.

Častni gost večera je bil dr. 
Drago Štoka s predstavitvijo 
svoje knjige Jože Peterlin v mo
jem spominu. Jože Peterlin, o- 
seba, ki si je pred pol stoletja v 
slovenski zamejski skupnosti 
začela prizadevati, da bi zopet 
vzcvetelo kulturno življenje po 
toliko letih zatiranja in načrt
nega uničevanja. Velike zaslu
ge je imel pri tem, da je leta 1952 
v Mačkoljah prišlo do ustano
vitve prosvetnega društva z 
uradnim nazivom Slovenska 
prosveta Mačkolje.

Gospod Drago Štoka je bil 
sprva Peterlinov dijak, kasneje 
pa njegov kulturni sodelavec. 
Ob branju odlomkov je obujal 
spomine, ki so ju spremljali v 
skupnem kulturno-prosvetnem 
življenju. Dr. Štoka je poudaril, 
da je bil prof. Peterlin zelo trd
na, vsestransko kulturno pod
kovana in razvejana osebnost. 
Predavanj svojega profesorja 
slovenščine na kulturnih veče
rih se dobro spominja, njihovo 
izročilo pa je v njem zapustilo

pravico do rabe slovenskega 
jezika. Pri tem je bilo ugotov
ljeno, kako pravniki pri tem na
domeščajo politike, ki v teh vpra
šanjih zaostajajo. Ravno afera 
o osebnih izkaznicah je dokaz, 
da brez sodne poti ne gre, pri 
čemer pa je treba imeti pred 
očmi tudi dejstvo, da je sod
stvo tudi zelo občutljivo na vse, 
kar se dogaja na političnem 
področju. Sicer pa je precizno 
napisana norma veliko boljše 
pomagalo od zapletenih bese
dil; z zaščitnim zakonom pa se 
tudi začenja novo obdobje, v 
katerem bodo sodniki morali 
reševati stvari tudi na podlagi 
lani sprejetega zakonskega be
sedila.

Razprava se je kmalu osre
dotočila na vprašanje zaščit
nega zakona in na politiko leve 
sredine, ki sta doživela ostro 
kritiko. Poudarjena je bila tudi 
potreba po nekem pravnem 
uradu za reševanje problemov 
v zvezi s pravicami Slovencev.

neizbrisno sled. V tem smislu je 
Jože Peterlin utrjeval slovensko 
kul turo na štirih glavnih te
meljih: veri in morali, demokra
tičnosti ter na tesnem narod
nem prepričanju. Seveda je za 
povojno obdobje gradnja take 
miselnosti vzburila veliko du
hov med raznimi zamejskimi 
političnimi krogi.

"Najmanj bi lahko govoril 
o prof. Peterlinu kar celo uro...", 
je dejal gospod Štoka, vendar 
se je opredelil le za ključne to
čke.

Na slovenskem večeru sta 
se izkazala ne le v literarni, te
mveč tudi v glasbeni umetno
sti mlada glasbenika: Damijan 
Coretti na violino ob klavirski 
spremljavi Nataše Gombač. S 
prelivanjem klasičnih melodij 
se je večer bližal zaključku. 
Pred tem sta še mlada domača 
recitatorja, in sicer Jana in Mar
tin Tul, prebrala nekaj pesmi 
Vinka Beličiča, katerega ime je 
dobro znano ob Peterlinovem, 
Čehovem idr.

Večer se je zaključil ob pri
grizku in v prijetnem vzdušju, 
odbor pa poziva k nadaljnjim 
pobudam v okviru 50-letnice, 
ki se bodo odvijale skozi vse le
to 2002.
— —  ML

IVAN ŽERJAL

Pobuda (razstavo so zaprli 
v nedeljo, 17. t.m.) je nosila na
slov En križ, ena zastava (Una 
croce, una hancliera), priredilo 
pa jo je t.i. Nacionalno social- 
no-kulturno združenje za "ja
dransko kontinuiteto" ("Conti- 
nuita Adriatica") "Norma Cos- 
setto". Zanimivo je, da se za
čenja s prikazom zemljevida Is
tre in Trsta v prazgodovini in v 
obdobju rimske vladavine, pri 
čemer so si postavitelji privo
ščili res grobo zgodovinsko na
pako (imenujmo jo tako), ko so 
rimski "limes", se pravi mejo im
perija, postavili ne na Donavo, 
kjer je vedno bila, ampak na 
Kraški rob. Dalje je bilo na 
ogled še nekaj zemljevidov ure
ditve širšega jadranskega pod
ročja v srednjem veku in mo
derni dobi, nakar se je obisko
valec kar naenkrat znašel v ob
dobju druge svetovne vojne s 
srhljivimi prizori trupel, ki sojih 
izvlekli iz kraških brezen, foto
grafijami žrtev, navajanjem šte
vila prebivalcev Pulja, Reke in 
Zadra pred in po eksodusu ter 
"krivične" mirovne pogodbe, 
idr. Najmanj, kar lahko rečemo 
o tej pobudi, je, da je povleče
na za lase ter zelo površno in

V soboto, 16. februarja, je 
bilo v Peterlinovi dvorani v Trstu 
nagrajevanje mladih ustvarjal
cev, ki so sodelovali na letoš
njem literarnem, likovnem in fo
tografskem natečaju. Kot je uvo
doma povedala Lučka Susič, je 
bila letos udeležba manjša kot 
prejšnja leta. Na natečaj se je 
predstavilo skupno osemnajst 
ustvarjalcev, in sicer osem na li
terarnem, sedem na likovnem in 
trije na fotografskem področju. 
Komisije pa so bile takole sestav
ljene: literarno komisijo sta se
stavljali prof. Marija Cenda in 
prof. Alenka Štoka, likovno prof. 
Magda Jevnikar in Štefan Pahor, 
fotografsko pa Marij Maver in 
Marjan Jevnikar.

Tretjo nagrado so pri literar-

nestrokovno pripravljena, zaslu
žila pa bi si tudi kako kazensko 
prijavo, saj je sporočilo jasno: 
ljudje, pazite, potomci barbarov 
in ubijalcev so tu med nami, ob
varujmo se jih.

Zadeva pravzaprav ne bi bila 
niti omembe vredna, če ne bi na 
panojih in na reklamnih lepakih 
bil lepo v evidenci grb občine 
Trst oz. njenega odborništva za 
kulturo. Gre torej za ponovno 
potezo tržaške občinske uprave, 
ki ne gre ravno v smer zgledne
ga sožitja med občani različnih 
narodnosti. Začelo se je lani s 
postavitvijo portreta podestaja 
Pagninija v prostore tržaškega 
županstva, nadaljevalo pa z afe
ro ob napovedanem - in potem 
preklicanem - obisku bivšega 
pripadnika enot SS, ki je moral 
biti gost nekega posveta (pri 
tem so občinski možje trdili, da

nem natečaju prejeli kar trije av
torji, in sicer Alex Jevnikar, Zu- 
lejka Paškulin in Matteo Dimai. 
Druga nagrada je pripadla Raf
faelli Petronio, prva pa Marti
ni Slavec.

Izidi likovnega natečaja pa so 
bili naslednji: tretja nagrada je 
pripadla Karin Desco za sliko 
Variacije na temo, na drugo me
sto se je uvrstila Mateja Picci- 
ni z delom Odsev, prvo nagra
do pa je odnesla Zinajda Kod
rič z delom Privid.

Fotografski natečaj pa se je 
takole razpletel: tretjo nagrado 
je prejel Matej Gruden s slika
mi, ki prikazujejo sončni zaton, 
drugo nagrado Katia Rupel za 
zbirko fotografij Utrinki, prvo 
mesto pa Ljuba Šancin z delom

so jih prireditelji "prinesli oko
li"), s polemikami okoli pred
sedstva Rižarne, nazadnje pa z 
že omenjeno sporno razstavo v 
galeriji Tergesteo (pri tem so 
prireditelji zaradi protestov le 
nekaj dni po odprtju razstave 
umaknili reprodukcijo prve stra
ni tržaškega Piccola iz leta 1938, 
ki poveličuje Mussolinijev obisk 
Trsta). Smo torej priče posku
som ponovnega zastrupljanja 
ozračja na Tržaškem? Vse kaže, 
da je tako. Očitno te sile ne zna
jo voditi nobene drugačne po
litike od tiste, ki sojo vedno vo
dili in pri tem ne smemo biti niti 
pretirano začudeni. Taki krogi 
so verjetno nesposobni živeti in 
se uveljaviti v kakršnemkoli dru
gačnem, normalnejšem ozračju.

Kako se zoperstaviti tem po
skusom? Skoraj osemletna le
vosredinska uprava Riccarda

Čakajoč na. Vzporedno z oce
njevanjem komisij je potekalo 
tudi glasovanje publike, v ta na
men so člani gledališkega krožka 
SKK in MOSP recitirali pesmi in 
prozo različnih avtorjev, seveda 
pa so bila tudi likovna in foto
grafska dela na ogled. Kot komi
siji, je bilo tudi publiki najbolj 
všeč literarno delo Martine Sla
vec, prav tako likovno Zinajde 
Kodrič in fotografsko Ljube San
cin. Nagrade so tudi letos pri
spevali sponzorji: Zadružna kra- 
ška banka za prve nagrade - 50 
evrov za vsako nagrado - dragu
ljarna Malalan za druga mesta - 
in sicer zapestne ure Svvatch - 
in za tretja mesta založba Mla
dika s knjigami.

P R I M O Ž  Š T U R M A N

lllyja je na tem področju storila 
marsikaj: pomislimo samo na 
Kosovelov kip v Ljudskem vrtu, 
na slovensko izdajo občinskega 
statuta, na razstave slovenskih 
umetnikov v prestižnih mestnih 
muzejih itd.. Vendar bi si upali 
reči tudi, da je marsikatera stvar 
ostala nedorečena: vprašanje 
rabe jezika je v marsikaterih pri
merih ostalo nerešeno, s strani 
nekaterih predstavnikov leve 
sredine pa je tudi prihajalo (in 
še prihaja) do dokaj svojevr
stnih tolmačenj polpretekle zgo
dovine. Ocena je, da odnos do 
preteklosti in posledično do na
še skupnosti kljub vsemu le ni 
slonel na popolnoma zdravih 
temeljih. Verjetno je res prišel 
čas, da se teh vprašanj zares 
lotimo z bolj zdravim pristo
pom in odnosom, brez izkriv
ljenih tolmačenj in "tihih spo
razumov" med levico in desni
co, katerim smo žal tudi bili 
priče. Zgodovina uči, da, ko 
prihaja do popuščanja neki gla
sni in nasilni politični sili v upa
nju, da se bo slednja pomirila, se 
to praviloma ne zgodi. Demo
kratične sile se namreč s tem 
oddaljujejo od svojega izvirne
ga izročila, desnica pa ostaja 
tam, kjer je in se celo krepi.

O B C IR IL M E T O D O V E M
PRAZNIKU

DOŽIVET 
VZHODNI 
OBRED PRI 
SV. ANI

Na praznik slovanskih apo
stolov in sozavetnikov Evrope 
sv. Cirila in Metoda v četrtek,
14. februarja, je v cerkvi bra
tov servitov nasproti tržaškega 
nogometnega stadiona (cer
kve se je oprijel naziv "pri Sv. 
Ani") potekala vzhodna bizan
tinska liturgija. Običajno so s 
to liturgijo slovesno zaključili 
Teden edinosti, ki poteka vsa
ko leto v januarju (letos so jo 
darovali v Gorici), letos pa so 
z njo hoteli proslaviti tudi praz
nik sv. Cirila in Metoda, ki ga 
po vsej Evropi praznujejo 14. 
februarja, v Sloveniji (in posle
dično tudi v slovenskih krajih 
v zamejstvu) pa 5. julija.

Liturgijo, ki jo je okoli leta 
400 po Kristusu zbral in uredil 
vzhodnokrščanski cerkveni 
učitelj sv. Janez Zlatoust, sta v 
starocerkvenoslovanskem jezi
ku darovala ricmanjski župnik 
dr. Angel Kosmač in zgoniški 
župnik dr. Jože Markuža, med
tem ko jo je s svojim petjem 
spremljal obnovljeni moški 
ekumenski oktet pod vodstvom 
prof. Bogdana Kralja. Verniki 
(pretežno italijanske narodno
sti) so se tako seznanili z bo
gastvom in lepoto vzhodno- 
krščanskega duhovnega izroči
la. Ta se v marsičem v večji me
ri kot na zahodu navezuje na 
začetke krščanstva, a zahodne
mu človeku ostaja žal v veliki 
večini primerov še danes pre
cej zakrito in neznano.

SLOVENSKI KULTURNI VEČER V MAČKOLJAH

S P O M IN  NA PROF. 
JOŽETA PETERLINA

PREŠERNOVA PROSLAVA SKK IN MOSP

IZ ID I NATEČAJA M LADIH  
USTVARJALCEV

FO TO  K R O M A
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Slovenci, ki živijo na podro
čju Skednja, Sv. Ane in Kolon- 
kovca, že vrsto let prirejajo 
skupno proslavo praznika slo
venske kulture. Na področju 
skupnega sodelovanja so torej 
ze zdavnaj prehiteli osrednje 
organizacije, tako da je skupna 
proslava postala že ustaljena 
tradicija. Tako je bilo tudi letos: 
Prosvetno društvo Kolonko- 
vec, Slovensko kulturno druš
tvo Ivan Grbec in Dom Jakob 
Ukmar so v nedeljo, 17. t.m., v 
Skednju priredili bogato kultur
no prireditev v čast Prešernu. 
Dvorana Doma Jakoba Ukma
rja je bila za to priložnost za
res pretesna za vse udeležen
ce, ki so se množično odzvali 
vabilu svojih društev.

Kulturni spored, ki ga je po
vezovala Jadranka Cergol, je od
seval ustvarjalnost tukajšnjega 
slovenskega človeka na vseh rav
neh: tako smo poleg uvodne
ga nastopa škedenjskih malč
kov prisostvovali glasbeni točki 
violinistov Iztoka Cergola in Pao- 
3 Viginija, predstavitvi Tržaške 
njige prof. Marije Pirjevec (od- 
omke so brali Tamara Zajec,

Ivo Mozetič in Luisa Vigini), na
stopu basista Alda Žerjala ob 
klavirski spremljavi Gregorja 
Bizjaka in petju Zenskega pev
skega zbora Ivan Grbec pod 
vodstvom Mirjane Gvozdenac.

Slavnostni govornik, pred
sednik Sveta slovenskih orga
nizacij Sergij Pahor, je v svojem 
nastopu poudaril prav pomen 
skupnega sodelovanja. Če smo 
skupaj, je med drugim dejal,

smo močni in lahko oblikuje
mo in uresničimo ideje, poleg 
tega pa lažje kljubujemo izigra
vanjem oblasti. Pahor seveda 
ni mogel mimo sedanjega tre
nutka, ki ga preživlja naša skup
nost: slednja je podvržena si
stematičnemu napadu desni
ce, ki ne more preboleti dejstva, 
da sta se večina in manjšina 
začeli zbliževati in da se je to
rej začel prepotreben proces

sožitja. Pri tem se ne smemo 
prepustiti malodušju. Med na
mi je namreč zavela nova volja 
po sodelovanju, od napetosti, 
ki zaznamujejo sedanji trenu
tek, pa je nasprotno treba čr
pati moč in spodbude. Predse
dnik SSO pa se je tudi zaskr
bljeno vprašal, kako je z našo 
identiteto, saj po njegovih be
sedah ni prava pot ta, ki so jo  
izbrali nekateri, ki zatrjujejo, 
da jim dvojezičnost ni potreb
na. To je sicer lahko znamenje 
velike samozavesti, ni pa pot, 
po kateri hoditi. Slovenci smo 
na Tržaškem avtohtoni in pra
vice, ki nam pritičejo - kot npr. 
prav dvojezičnost - nikakor ni 
mogoče imeti za privilegije. Tu 
gre za dostojanstvo, a tudi za 
neposredno korist. Zato je tre
ba stalno utrjevati identiteto, 
kar se ne zgodi od danes do 
jutri, pač pa predstavlja pro
ces. V svoje pravice moramo 
biti tudi sami prepričani, naši 
slovenski identiteti pa je treba 
dati nov smisel. Pri tem so po
trebne skupne politične, kul
turne in gospodarske akcije.

— NL

OBVESTILA

POSTNI GOVORI v cerkvi sv. 
Jakoba. Na drugo postno ne
deljo, 24. februarja, bo ob 16. 
uri p. Mirko Veršič govoril na 
temo: Razsvetljenje prihaja od 
zgoraj.

OSNOVNA ŠOIA J. Jurčič iz 
Devina, OPZ Ladjica, ŽPZ De
vin in Fantje izpod Grmade 
vabijo na prireditev ob dnevu 
slovenske kulture, ki bo v več
namenski dvorani v šoli v nede
ljo, 24. t.m., ob 17. uri.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izob
ražencev vabi na okroglo mizo 
o postopku za beatifikacijo msgr. 
Jakoba Ukmarja. Večer bo v 
Peterlinovi dvorani, ul. Donizet- 
ti 3, v ponedeljek, 25. februar
ja, z začetkom ob 20.30.

V ČETRTEK. 28. februarja, bo 
v sklopu predavanj Sveto pismo 
mit ali resnica predaval doc. dr. 
Matjaž Maksimilijan z Univer
ze v Ljubljani v župnijski dvo
rani na Proseku. Naslov preda
vanja: "Verodostojnost evan
gelijev". Pričetek ob 20. uri. 
Toplo vabljeni!

SLOVENSKA VINCENCIJEVA 
konferenca sporoča, da je v u- 
radu v ul. Donizetti 3 v Trstu v 
četrtem nadstropju vsak prvi in 
tretji ponedeljek v mesecu od
15. do 17. ure na razpolago 
odbornik, ki bo dajal pojasnila

IN MEMORIAM

FELICE 
KRMEC

Mavhinjska cerkev je bila 
tudi prejšnjo soboto pretesna, 
da bi sprejela vse znance in pri
jatelje, ki so se hoteli posloviti 
od prerano preminulega Feli- 
ceja Krmeca. Pokojnik, doma 
iz Doline, se je priženil na Kras 
in si v Cerovljah zgradil lepo hi
šo s krasnim razgledom na cel 
tržaški zaliv. Skupno z ženo Al
bino, domačinko, sta se kma
lu vključila v vaško stvarnost in 
pokojnika so domačini smatra
li kar za svojega. Zaposlen je 
bil v Hotelu Enalc v nabrežin-

ESPERANTISTI

M EDN ARO DN O  
PRIJATELJSTVO

V nedeljo, 17. t.m., je Tržaško 
združenje esperantistov v dvo
rani Nemškega dobrodelnega 
društva priredilo kulturno pobu
do ob praznovanju Tedna med
narodnega prijateljstva, ki ga 
že 34 let praznujejo esperanti
sti po celem svetu. Tržaške ne
deljske kulturne prireditve so 
se udeležili esperantisti iz Romu-

vsem, ki bi bili pripravljeni po
magati pri njenem delu, kot 
tudi tistim, ki bi potrebovali po
moči. Za marec so datumi: 4. 
in 18. marec.

DAROVI

NAMESTO CVETJA na grob 
pokojne Vilme Krt-Bizjak da
ruje Anton Koršič 50.000 lir za 
postavitev spomenika Ubaldu 
Vrabcu na rojstni hiši v Trstu.

ZA CERKEV v Gropadi: ob 
prvi obletnici smrti pok. Vladi
mirja Milkoviča darujeta žena 
Tončka in hči Anita z družino 
25 evrov.

VSPOMIN na brata msgr. Ma
rijana in na sestro Doro daruje 
Luciano Živic 25.000 lir za ob
novo starega župnišča v So
čergi.

V SPOMIN na Lauro Abram 
daruje družina Jevnikar za Slo
vensko Vincencijevo konfere
nco 250 evrov.

OB PREŠERNOVI proslavi v 
Marijinem domu v Rojanu je 
cerkveni pevski zbor pri srečo- 
lovu nabral 155 evrov za misi
jonarko Marijo Sreš, ki deluje 
že 30 let v Indiji. Posebna za
hvala gre tudi Zadružni kraški 
banki in podjetju Cremcaffe za 
dobrohotno pomoč.

skem bregu in od upokojitve 
dalje se je še bolj posvetil ure
janju svoje domačije. Kmalu pa 
ga je zadela neozdravljiva bo
lezen, ki ga je v kratkem strla. 
Odšel je še en član naše skup
nosti, človek, ki sta ga odliko
vali dobrota in pripravljenost, 
da ti je vedno priskočil na po
moč. Človek, kot je med homi- 
lijo rekel župnik dr. Caha, ki je 
bil dober mož, skrben oče, od
ličen ded in samemu župniku 
kot brat.

Naj mu bo lahka domača 
zemlja, neutolažljivi ženi Albi
ni, sinu Franku z družino ter 
bratu Stojanu izkreno sožalje.

NK

nije, Francije, Flrvaške in Italije, 
medtem ko je goste iz Sloveni
je zadržalo slabo vreme. Na spo
redu so bile glasbene in recita
torske točke v esperantu in na
rodnih jezikih ter pozdravi go
stov. Uspelo in dobro obiskano 
prijateljsko kulturno srečanje pa 
je sklenil nastop Ženskega pev
skega zbora Ivan Grbec iz Sked
nja, ki je pod vodstvom Mirjane 
Gvozdenac zapel niz pesmi v 
slovenščini in v esperantu.

V ROJANU

MATJAŽ RUSTJA

Prešernov duh, ki v teh dneh 
veje po naših kulturnih domo
vih, seje v nedeljo, 17. februar
ja, napajal ob studenčnici, ki je 
pritekla iz skupnih moči vseh 
slovenskih rojanskih društev. 
Rojanski cerkveni pevski zbor, 
Koncertna pobuda Rojan, KŠD 
Rojanski Krpan in Glasbena 
matica so se oddolžili sporoči
lu velikega pesnika z bogato 
proslavo Od besede do pesmi.

Uvod v večer petja, poezije 
in proze je zapel basist Štefan 
Bembi ob klavirski spremljavi 
Marka Sancina. Slavnostni go
vornik je bil univerzitetni profe
sor in kulturni delavec dr. Jože 
Pirjevec, ki je začel poseg s trdit
vijo, da časi, v katerih živimo, ni
so prijazni. Misel, ki si je utrni
la pot ob Natovem napadu na 
Srbijo, da je nasilje edino sred
stvo za uveljavljanje človečan
skih pravic in daje svet črno-bel, 
je postala po 11. septembru 
vsakdan. Tako torej na svetovni 
šahovnici dobrega in zla. Na lo
kalni ravni pa se moramo sooča
ti z zmago desnice na vseh rav
neh javne uprave, ki je po meri 
ozkega, štacunarskega obzor
ja ljudi, ki jo predstavljajo. Pa še 
levica si v tej stvarnosti ne mo
re najti skupne strehe in dela 
tako le uslugo črnim silam. Da 
je krog popoln, pa je naša ma
tična Slovenija v rokah mened
žerjev, ki živijo iz dneva v dan. 
Zmago nad črnimi oblaki do
mačega in svetovnega reda je 
dr. Pirjevec iskal le v nas samih.

Naš narod je v zgodovini čr
pal moč iz kulture. Velika Gu- 
tembergova revolucija demo
kratizacije znanja je našla v 
Trubarju plodna tla. Kultura in

zgodovina našega naroda sta 
se začeli tako močno prepleta
ti, da se ju včasih ne da ločiti. 
Tudi Prešeren se ni mogel izne
veriti tej poti in tako poleg sr
čne poezije gradil eminentno 
politično dejavnost slovenske
ga naroda. Po njegovih sledeh 
je šla vrsta intelektualcev in bor
cev za svobodo, da je Prešerno
va poezija (in kultura nasploh) 
tudi v najbolj črnih časih daja
la poguma, vztrajnosti in tolaž
be. Bila je močna (in edina?) ob
ramba pred barbarstvom. Ni
smo klonili in verjeli smo v pra
vično in svobodno življenje. To 
poslanstvo pa mora kultura 
izpolnjevati tudi danes. Prešer
nove proslave so hrabrilne, je 
zaključil razmišljanje dr. Pirje
vec, in dokler nas bodo sprem
ljale, bomo še zazrti v svetlejšo 
in pokončno prihodnost.

Recital, ki so ga oblikovale 
Veronika in Matija Porro, Sara 
Bembi in Giorgina Piščanc ob 
spremljavi flavtistke Erike Bu- 
zečan in pianistke Silvie Fran- 
ceschini, je povezal pesnike (F. 
Prešerna, O. Župančiča, S. Ko
sovela, J. Paljka, M. Kravosa, T. 
Pavčka, I. Žerjal, M. Košute, L. 
Šorli, B. Pertot) s tostran in on
stran meje v zanimiv splet doživ
ljanja kulture in umetnosti.

Predsednik KŠD Rojanski 
Krpan Peter Verč je nato raz
glasil izid drugega literarnega 
natečaja Rade Pregare, ki je le
tos nosil naslov 2007 - Odiseja 
v zamejskem vesolju. Komisija, 
ki so jo sestavljali časnikar Saša 
Rudolf, literarna kritičarka Lo- 
redana Umek, glasbenik Mar
ko Sancin, predstavnik Rojan- 
skega Krpana in predstavnica 
Primorskega psa, je z minimal

nimi razlikami v ocenah dodeli
la prvo nagrado Henriku Grud
nu za sestavek Snidenje, dru
go mesto je zasedla Veronika 
Sossa, tretje pa Karin Sancin.

Harmonikar Glasbene ma
tice Igor Zobin je z ekspresiv
nim igranjem počastil lepoto 
kulture in opomnil, da je nase
litev Glasbene matice v bivšo 
slovensko šolo bogata pridobi
tev za Rojan. Nadvse uspelo Pre
šernovo proslavo je zaključil 
nastop Rojanskega cerkvene
ga pevskega zbora pod vod
stvom prof. Humberta Mamo- 
la in ob klavirski spremljavi Mar
ka Sancina. Spored je povezo
vala Metka Kuret. Izkupiček 
bogatega srečolova, ki zvesto 
spremlja pobude v Marijinem 
domu, je bil tudi tokrat name
njen slovenskim misijonarjem.

26. 2. 2001 - 26. 2. 2002

LAURA ABRAM
Z  lju b e zn ijo  se te spom in ja jo  

VS! TVOJI DRAGI.

Na pobudo Slovenske Vincencijeve 
konference in Društva slovenskih izo
bražencev bo 1. marca ob 16. uri pri 
šolskih sestrah pri Sv. Ivanu, ul. Del- 
le Docce 34, sv. maša, ki jo  bo daro
val g. Špeh.

Na obletnico smrti, 26. februarja, bo ob 18. uri župnik 
Presvetega Srca Jezusovega daroval zadušno mašo v 
kapeli v ul. Marconi 32.
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P R O G R A M S K A  KONFE REN CA

PRIPRAVLJENI 
NA DEŽELNE VOLITVE

K U L T U R N O  D R U Š T V O  S AB O TI N  V ŠTMAVRU

LEPO POČAŠČEN FARNI ZAVETNIK

D R U Š T V O  TR ZIC

V soboto je potekala prog
ramska konferenca koalicije 
Marjetica z naslovom Predlogi 
za F-]k. Od 10. ure dalje so si 
udeleženci, ki se jih je nabralo 
za polno dvorano, prisluhnili 
šestim poročilom koordinator
jev delovnih skupin, ki so v zad
njih mesecih pripravljali povze
tek stališč koalicije.

velja uresničiti; za to obstaja 
pravna podlaga ter so na razpo
lago tudi finančna sredstva. Zal 
pa je bila v tem smislu večina, 
ki vlada na deželi, popolnoma 
nesposobna izdelati primerno 
strategijo glede manjšinskega 
vprašanja. Tudi na krajevni rav
ni, insicervGoriciinvTrstu,stvar
nost ni najbolj rožnata. Problem
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Unapromessa
semplice
etenace.

V skupinah so bili člani vseh 
strank, ki sooblikujejo koalicijo 
Marjetice, med temi so bili za
stopani tudi člani SSk. Ob soob
likovanju programskih točk sku
pin je bila SSk zadolžena za sku
pino, ki se je ukvarjala s temati
ko narodnih manjšin. Marjetica 
se namreč zaveda, da mimo 
manjšinskega vprašanja se v na
ši deželi kar tako ne more, zato 
je bila že sama ustanovitev ome
njene komisije pomemben ko
rak. Za delo skupine je odgovar
jal deželni tajnik SSk Damijan 
Terpin, ki je na sobotnem sreča
nju podal poročilo opravljenega 
dela, ki je zaobjeto v 24 točkah.

Omenjene sinteze večme
sečnega dela, med katerimi to
rej tudi tiste o narodnih manjši
nah, bodo podlaga za snovanje 
političnega programa Marjeti
ce za deželne volitve, do kate
rih bo prišlo prihodnje leto. Po
ročilo o manjšinah poudarja, da 
razpolaga dežela z avtonom
nim statutom ravno zaradi pri
sotnosti manjšin na njenem te
ritoriju, kar velja ovrednotiti v 
premagovanju še prisotnih pre
dsodkov. Zaščita manjšin je 
pravnomočno prisotna v ev
ropskem duhu, zakonih ter dr
žavah. Sama italijanska država 
je v zadnjih letih poskrbela v 
tem smislu za nove zakonske 
norme, ki izpolnjujejo medna
rodne obveze, zaenkrat pa os
tajajo slednje na papirju in jih

neuresničevanja zakonskih 
norm je posebno pereč za slo
vensko narodno skupnost, saj 
Furlane ščiti deželni zakon 15/ 
96, v katerem je zarisan teritorij 
prisotnosti furlanske manjšine v 
naši deželi, kar olajša uresniče
vanje zakona 482/99. Zavlače
vanje z zakonom 38/01 je že ne
sramno, saj so že vsi termini 
zdavnaj mimo in zakon je ostal 
na papirju; kar je zelo ozkogled- 
no za deželo, ki si prizadeva ime
ti prioritetni odnos s Slovenijo. 
Marjetica gre v drugo, nasprot
no smer. Prizadevala si bo za vk
ljučitev 35 občin, v katerih je slo
venska narodna skupnost zgo
dovinsko prisotna, v seznam za
ščitenega območja ter izvajanje 
zakonavjavni upravi, šolstvu itd.

Programska konferenca se 
je po posegih koordinatorjev 
skupin nadaljevala z razpravo, 
pri kateri so sodelovala znana 
imena, med katerimi velja ome
niti poslanca lllyja, ter krajevni 
upravitelji in družbeni delavci. 
V poznih popoldanskih urah je 
zaključke podal poslanec in biv
ši minister Enrico Letta, ki je 
ocenil zasedanje za zelo pozi
tivno, negativno spregovoril o 
delovanju Berlusconijeve vlade 
ter podčrtal, da obstajajo lepe 
možnosti, da bi se drugo leto 
na deželnih volitvah vladna ve
čina spremenila. Treba pa bo še 
veliko dela. In složnosti.

SSk PRED VOLITVAMI
V četrtek, 14. t.m., se je v 

Štandrežu sestalo tajništvo ŠSk. 
Prisotni so bili tudi nekateri 
somišljeniki stranke. Tajnik Špa
capan je poročal o pogajanjih 
v Oljki in Marjetici glede nasto
pa na občinskih volitvah, taj
nik mestne sekcije Karko Bre
šan pa o udejstvovanju naših 
predstavnikov v krožkih Marjeti
ce in o pogajanjih na mestni rav
ni. Špacapan je tudi nakazal na
pore stranke za večjo angažira
nost Slovencev v okviru Oljke in 
stikov, ki so v teku s predstavni
ki slovenske levice za čim enot
nejše nastopanje, če že ne z e- 
notno stranko, vsaj z enotnim 
programom, ki bodo kakorkoli 
prisotni v volivni kampaniji. Pri
sotni so se strinjali, da morajo 
Slovenci na volitve čimbolj slož
no, s samostojno listo ali enot
no listo cele Oljke, če bi do te 
prišlo. Strinjali so se tudi z name
nom tajništva, da sestavi tako 
listo, ki bo predstavljala vse kom
ponente naše manjšine. Tajnik

je poročal o anketi med volivci 
SSk, ki je v teku, glede na umest
nost samostojnega nastopa ali 
v okviru Marjetice. Vprašalniki 
so na razpolago na Novem glasu 
in v Skupnosti. Odgovore zbirajo 
člani tajništva, odgovorna je Do- 
riana Devetak. Razprava je tek
la o predlogu ljudskega posveto
vanja o bodočnosti tovornega 
postajališča in obmejnih objek
tih, ki ga bo štandreška skup
nost predlagala občini in za ka
terega bo treba zbrati 100 pod
pisov in pet predlagateljev. Na 
seji so pregledali osnutek treh 
vprašanj, ki bi bili predstavljeni 
v oceno prebivalstvu celotne ob
čine. O predlogu se mora zdaj 
izreči štandreška skupnost, SSk 
pa ga bo podprla na vseh rav
neh. Stranka namerava v prihod
njih tednih posvetiti večjo zani
manje problemu uporabe slo
venščine v javnih telesih, vključ
no z akcijo zahteve po dvojezič
nih izkaznicah v občinah s slo
venskimi upravami.

IVA KORSIC

Sv. Valentin prvi spomladin, 
se glasi stari slovenski pregovor, 
a letos se je tej ljudski vremen
ski modrosti omenjeni svetnik 
popolnoma izneveril, saj je s 
seboj prinesel namesto božajo
čega vonja po prvih pomladnih 
cvetkah mraz, burjo in dež. Pri 
tem je seveda hudo ponagajal 
delavnim Štmavrcem, ki svo
jega zavetnika že zelo dolgo 
vrsto let proslavljajo z večdnev
nim praznikom, ki je, vremen
skim razmeram navkljub, tudi 
letos ob domačih štrukljih in 
sladki kapljici potekal tri dni, od 
15. do 17. t. m., v organizaciji 
KD Sabotin in sodelovanju žup
nije sv. Maura in Silvestra ter 
ZSKP. V petek zvečer jedo zad
njega kotička napolnjena št- 
mavrska dvoranica toplo spre
mljala odprtje razstave Ljube
zen do narave umetnika samo
rastnika, rojenega v Mošu, Gior- 
gia Burnicha. Po glasbenem 
uvodu, ki ga je izoblikoval Mpz 
Štmaver pod vodstvom Nadje 
Kovic, je rezbarja in slikarja v 
slovenščini in italijanščini pred
stavil dr. Danilo Cotar, velik lju
bitelj prirode in dober pozna
valec njenih pojočih prebival
cev, ptic. Z nadrobnim opisom 
umetnikove življenjske poti in 
njegovih prvih stikov z rezbar
jenjem je prisotnim razkril, ka
ko se je Burnich, sin strastne
ga ptičarja, "oddolžil" za oče
tove grehe z ljubečim opazo
vanjem ptic in sprva malce o-
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kornim, potem pa vedno bolj 
natančnim, spretnim realistič
nim izdelovanjem krilatih ljub
ljencev iz različnih vrst lesa. Naj
bolj "živi" so njegovi v naravni 
velikosti iztesani drobni ptički, 
ki jih umetnik prekrije z meh
kim prelivom oljnatih barv, da 
zaživijo pred začudenimi gle
dalčevimi očmi. Enkratne so 
tudi njegove sove, čuki, divje 
race v letu, raznovrstne ribe, pa 
tudi umetelno izdelane šahov
nice in jaslice, ki jih je razstavil 
v prostorih društva Sabotin. 
Razstava, na katero vabi ptiček 
kozomolz-ležetrudnik na zgi
banki, bo odprta do 24. t. m. 
od 18. do 20. ure. Vredno je po
vzpeti se do nekdanje štmavr- 
ske šole in si jo  ogledati, saj 
obiskovalca prijazno nagovar
ja, naj s srcem opazuje nikdar 
povsem odkrite čudežne lepo
te narave.

Petkov večer se je sklenil z na
stopom skupine Musicum iz 
Gorice pod vodstvom Davida 
Bandellija in priložnostnimi be
sedami predsednika KD Sabo
tin Jordana Figlja ter predsedni
ka rajonskega sveta Šilvana Pri
možiča.

Štmavrski otroci oz. člani 
OŠZ Štmaver so bili izvajalci so
botnega kulturnega večera z 
naslovom Otrok in poezija in z 
njim so obeležili tudi dan slo
venske kulture. Iz otroških ust 
so v odrskem prizoru po zami
sli Irene Ferlat zazveneli igrivi 
stihi O. Župančiča, K. Koviča, 
D. Zajca, prepleteni s pesmijo 
pod taktirko Nadje Kovic in ob 
klavirski spremljavi Tanje Kovic.

Praznična "tridnevnica" se 
je končala v nedeljo s slovesno 
sv. mašo v domači cerkvi in z 
družabnostjo.

SREČANJE Z RONSKIM Z U P A N O M

PROBLEM SOLE V LAŠKEM

V občinski sejni dvorani v 
Ronkah je v ponedeljek, 11. 
t.m., potekalo srečanje med 
najvišjimi predstavniki ronške 
občine in pokrajinsko konzulto 
za slovensko manjšino, ki deluje 
pri goriški pokrajini. Župan Li- 
vio Furlan se je udeležil seje v 
spremstvu odbornika za kultu
ro Angela Caldarera, ki je obe
nem pristojen tudi za tematike, 
ki se tičejo slovenske narodne 
skupnosti (problem slovenske 
šole, slovenske občinske kon- 
zulte ter slovenskega oddelka 
občinske knjižnice) in odbor
nika za šolstvo Luigia Bona.

Ronški župan je poročal o 
srečanju, ki ga je imel z župani 
iz Laškega glede problema grad
nje nove stavbe za vrtec in os
novno šolo. Otroci prihajajo iz 
vseh občin omenjenega obmo
čja, zato je to tema, ki se nepo
sredno tiče ne le Ronk. Šolska 
populacija je v zadnjih letih zelo 
narasla, kar je seveda razveselji
vo, po drugi strani pa povzroča 
nemalo prostorskih in praktič
nih problemov, ki jih danes re
šujejo, kot pač morejo. Kratko
ročno, in sicer že za prihodnje

šolsko leto, pa ne vedo, kako 
bodo rešili problem z učilnica
mi. V ta namen so omenjeni žu
pani že zaprosili goriško pokra
jino za podporo pri dolgoroč
nem načrtu gradnje slovenske
ga pola, za katerega je ronška 
občina že določila območje, ki 
bi odgovarjalo potrebam vseh 
občin in ima že splošen načrt.

Glede tega vprašanja je žu
pan Furlan vprašal pomoč tudi 
pri slovenski javnosti, da bi po
zitivno vplivala na odločitve po
krajine glede finančnega pri
spevka, ki ga ustanova dobi vsa
ko leto s strani dežele za šolske 
potrebe. Za omenjeno problema
tiko se zavzemajo občine Šta- 
rancan, Ronke in Tržič, ki bodo 
iskale še dodatno pomoč pri de
želni vladi. Pokrajinska konzul- 
ta bo v tem mandatu pozorno 
sledila nujni problematiki, ker 
se populacija otrok stalno viša 
in bo že prihodnje šolsko leto 
kritično. V zvezi s tem so se sre
čanja udeležili tudi ravnateljica 
in predstavniki šolskega osebja 
in staršev, ki so nanizali še dru
ge pereče probleme.

PROSLAVA MIRKA FILEJA 
V PODGORI

V nedeljo, 10. marca, bo v 
župnijski cerkvi v Podgori pri
reditev ob dnevu slovenske kul
ture posvečena Mirku Fileju. 
Duhovnika, glasbenika in kul
turno - političnega delavca se 
bodo v organizaciji PD Podgo- 
ra spomnili ob 40-letnici smrti. 
Domače društvo pripravlja pe
ster spored, osredotočen okoli 
otvoritve slike profesorja Fileja, 
ki ga bo za to priliko izdelala do
mača likovnica Albina Pintar. O 
Fileju bodo spregovorili g. Jožko 
Kragelj, prof. Martin Kranner in 
dr. Mirko Špacapan; podgorski 
mešani, moški in otroški zbor pa 
bodo izvajali skladbe iz njego
ve bogate cerkvene zakladnice, 
zlasti take, ki jih redko slišimo 
na naših odrih in korih. Značil
ne zanj so skladbe za solistične 
vložke, ob spremljavi zbora ali 
orgel, za liturgično rabo, a ven
dar koncertno zasnovane. So
delovali bodo tudi otroci osnov
ne šole iz Medane, kjer se je Fi- 
lej rodil, in MePZ Sedej iz Šte- 
verjana. Med razvejanimi deja
vnostmi prof. Fileja je bila tudi 
ustanovitev tamburaškega an
sambla, zato bodo na sporedu 
skladbe za mandolin in kitaro, 
ki jih bo izvajal tamburaški trio. 
Ze sedaj vabimo goriško občin
stvo, da s svojo udeležbo poča
sti lik tega neutrudnega in prez
godaj preminulega narodnega 
delavca, ki je v Gorici pustil ne
minljivo sled, saj je bil med sou
stanovitelji ZSKP, ŠZ Olympia 
in odbora za gradnjo Katoli
škega doma, istočasno pa začet
nik in dirigent MePZ Lojze Bra
tuž. Mnogo goriških glasbe
nikov je pri njem pridobilo prve 
osnove teorije in harmonije, 
vsa starejša generacija še ži
večih cerkvenih pevcev pa ga je 
poznala kot tenkočutnega in 
strogega zborovodjo. w b

SREČANJE 
Z ŽUPANOM

V sredo, 13. t.m., je tržiški žu
pan Gianfranco Pizzolitto spre
jel delegacijo Slovencev iz Tr
žiča, ki so ga v imenu društva 
Tržič prosili za srečanje. V spro
ščenem vzdušju so se prisotni 
dotaknili pomembnejših tem, ki 
zadevajo slovensko stvarnost, 
predvsem v občini, pa tudi izven 
nje, saj je bil govor tudi o bodoči 
slovenski šoli v Romjanu. Župan 
Pizzolitto podpira zamisel in na
črt ronške občinske uprave gle
de nove zazidave slednje in, kot 
se je zavezal z županom iz Ronk 
in Štarancana, bo tudi tržiška 
občina sodelovala pri udejanja
nju tega projekta s konkretnimi 
sredstvi (s tem da bo vsa sred
stva za javna dela, ki jih bo do
bila občina za prihodnje leto, da
la v ronško slovensko šolo). Za 
izkazano dobro voljo so se župa
nu zahvalili. Opozorili pa so ga 
obenem tudi na nekatere nujne 
posege, ki naj bi jih občinska 
uprava opravila za slovensko 
stvarnost - več pozornosti v kul
turnem programu občine, v ob
činskem statutu, v prispevkih za 
društvo ipd. Županu so tudi 
predlagali, da bi bilo potrebno, 
ko bi za zadeve manjšine, pre
dvsem iz praktičnih razlogov, 
prevzela odgovornost ena sama 
oseba. Župan se je s predlogom 
strinjal. Ob tem poročilu velja 
napovedati, da bo v sredo, 27. 
t.m., ob 20.30 v občinskem gle
dališču v Tržiču Prešernova pro
slava, ki jo prireja društvo Tržič 
v sodelovanju z domačo občino 
in pod pokroviteljstvom pokraji
ne. Nastopila bosta zbora Hrast 
in Jezero iz Doberdoba z zak
ljučno skupno Zdravljico. Slav
nostni govornik bo Janez Povše, 
ki bo svoj govor navezal ha Do
berdob, saj letošnjo Prešernovo 
proslavo namenjajo prav Dober
dobu. Na srečanju bo nastopila 
tudi skupina Stu ledi z belokra
njskim plesom s Tamburaškim 
ansamblom. Nikla Panizon bo 
recitirala odlomek iz Sonetnega 
venca in iz romana Doberdob. 
D iapozitive doberdobskega 
Krasa Karla Ferletiča bo pokazal 
Niko Klanjšček. Proslava bo po
tekala v slovenskem in italijan
skem jeziku.

CEDERMAC OSVOJIL 
GORIŠKO OBČINSTVO

Po januarski premieri, dveh 
ponovitvah v domači dvorani in 
gostovanju v PDG, je dramski 
odsek PD Štandrež odigral Ka
plana Martina Čedermaca v KC 
Bratuž v nedeljo, 17. t.m. Polna 
velika dvorana je bila prepričljiv 
dokaz, da gledalci radi sprejme
jo povabila na dobre predsta
ve, posebno tiste s takimi vse
binami, ki s svojo sporočilno
stjo trezno dregnejo v gledalče
vo zavest in sežejo globoko v 
dno duše. Plaz aplavzov gledal
cev, ki se je vsul na izvajalce, je 
potrdil dejstvo, da so igralci v 
pravem trenutku zasukali svojo 
žanrsko usmerjenost in izbrali 
to Bevkovo, pravzaprav prema
lo igrano delo, katerega vsebi
na je prav v tem času še kako 
aktualna. S prepričljivo uprizo
ritvijo bo štandreška dramska 
skupina gostovala tudi v Vrbju 
v Celju, in sicer na cvetno ne
deljo, 24. marca, in tako povr
nila obisk tamkajšnjim ljubi
teljskim igralcem, ki so gosto
vali lanskega novembra v Stan- 
drežu in letos v Gorici. IK
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P. C H R IS T IA N  G O STEČNIK G O ST SD S O N Č N IC E

PRIVLAČNOST RAZLIČNOSTI
HARJET DORNIK

V soboto, 16.t.m., je SD Son
čnica ponovno gostila patra dr. 
Christiana Gostečnika. Priljub
ljeni predavatelj je privabil v KC 
Bratuž veliko občinstva iz za
mejstva in z onstran meje. Pred 
letom je spregovoril o mlado
stnikih, letos pa je razglabljal o 
temi, kako je različnost zakon
cev privlačna in kako velik je 
njen pomen za uravnovešeno 
rast otrok. Predavatelj je razvil 
izvajanja, izhajajoč iz dognanj, 
kje se človek nauči biti moška 
in ženska in vzpostaviti odno
se. Naši prvi spomini segajo 
daleč nazaj v najbolj rosno mla
dost, ko še ne znamo govoriti. 
Takrat so se v nas zapisali pristo
pi naše mame in očeta. To bo 
človek zasledoval v življenju in 
si na osnovi prvotnih izkustev 
izbiral življenjskega sopotnika.

Predavatelj je osvetlil nena
domestljivo vlogo očeta. Zad
njih 20 let psihologi odkrivajo, 
kako je pomembna. Oče da 
predvsem varnost. Nekoč so jo 
nudile družba, šola in mesto. 
Poznali smo, kaj lahko tam pri
čakujemo. Danes pa je vse ne
predvidljivo, zato iščemo mo
del nekoga, ki bi zagotavljal 
čustveno varnost. Oče je nena
domestljiva svetinja, nihče na 
tem svetu ne more nuditi otro
ku take brezpogojne ljubezni. 
Psihologi zadnje čase vedno 
bolj poudarjajo, kako važna je 
za družino njegova stalna pri
sotnost. Današnji svet je en sam 
velik krik po očetu. Dalje da oče 
otroku vero vase, zato ga ne

* )

sme zmerjati ali podcenjevati, 
marveč ga mora pohvaliti ter 
mu ponavljati, da verjame, da 
bo uspel. Brez očetove vere ot
rok ne more v svet. Oče čuti ot
roka od zunaj. Ko zazna njego
ve potrebe in jih vzame zares 
ter ga v polnosti sprejema, vce
pi v otroka spoštovanje do lju
di in okolja. Če kak otrok dela 
očetu težave, pomeni, da mu 
mora oče še nekaj dati. Vendar 
je prav ta otrok, s katerim se ne 
razume, najbolj njegov in je 
zanj blagoslov, ker prebudi v 
njem moškost in očetovstvo. 
Oče da otroku tudi razsodnost, 
odločnost in dokončnost. To 
mu sicer da tudi mati, vendar 
brez tega očetovega prispevka 
bo otroka v življenju strah.

Oče da torej strukturo in var
nost. Mati pa je edina oseba, ki 
čuti otroka od znotraj. Za ma
mo je otrok enkraten in nepo
novljiv. Mati rojeva najlepše za 
večno. Če otroka ne sprejme, 
bo ta imel v življenju velike teža
ve s sprejetostjo: večno bo od
več! Mati da poleg sprejetosti

tudi temeljno zaupanje in razu
mevanje, ker otroka vedno čuti. 
Sprejetost je tisto, kar človek naj
prej potrebuje, ko se v boleči
nah h komu zateče, šele potem 
se želi pozdraviti. Tudi v puber
teti mati sprejema mladostnika, 
ko je najbolj nemogoč. Mati ti 
da občutek, da si vreden ljubez
ni. Če tega ni, se ljubezni bojiš, 
v tebi se zamaje zaupanje in 
samozaupanje. Materino zau
panje je največje, ko otrok od
haja; to pa se dogaja od rojstva 
kar naprej. Nikoli ne greš od 
doma brez dote.

Za starše ni nikdar prepoz
no, da izrečejo svojemu otroku 
priznanje, tudi pet minut pred 
smrtjo: ponosen sem bil nate ali 
pa čudna sem bila, a sem te spre
jela, ljubila ... Kaj hočemo več 
slišati! To ostane v otroku zapi- 

j  sano kot blagoslov za vedno.
Iz teh stavkov, iz te samoza

vesti in teh čutenj gradimo mi 
žensko in moškega. Predavatelj 
je hudomušno spregovoril o 
različnem odzivanju obeh spo
lov v danih situacijah, pri tem 
pa nazadnje poudaril, daje raz
ličnost lepota, ker drug druge
ga oplemeniti, in jo je treba spre
jeti kot blagoslov in milost. Biti 
ženska je lepota: verjeti v svojo 
intuicijo, vase, v svoje čutenje, 
v svoj prav, v svoje vsebine in 
sposobnosti ustvarjati praz
nike. Če pa ni moškega, ki bi s 
svojo prisotnostjo zagotovil var
nost in strukturo, je vsak praz
nik polomija. Če ženska ne čuti 
samozavesti, jo lahko moški pri
zadene najbolj globoko, tam, 
kjer je napisano "nisem vred

na", "ne spoštuje me". Moški, 
ki sebe spoštuje in se ceni, je 
ponosen in zna stvari urediti, bo 
vedel, da je ženska večkrat ču
stveno vznemirjena, a ne krivi 
njega. Potrebuje, da se potoži 
in on je pač tam, saj je obljubil, 
da bo tam. Ne bo reagiral ne
strpno do nje.

Do konfliktov pride vedno, 
ko se v tebi prebudijo stara ču
tenja, ki jih ne obvladaš, ker ni
so tvoja, v kolikor so ti bila vce
pljena. Vsak od nas ima kak sta
vek, ki ga še vedno sliši, na pri
mer "iz tebe ne bo nikoli nič!". 
Celo življenje se potem mučiš, 
da bi dokazal nasprotno, a si 
neuspešen, ali pa to takoj do
kažeš in postaneš baraba. Go
stečnik se je zaustavil pri glo
bokih ranah in velikem trplje
nju, ki jih mati in oče pustita v 
otroku, ko nista mogla ustrez
no odigrati svoje vloge. Taki 
otroci so kasneje veliko bolj dov
zetni za negativnosti okolice in 
se morajo veliko bolj truditi, da 
spremenijo svoje čutenje. Do
graditi morajo, kar ni šlo v inti
mnem odnosu mati/oče. To jim 
najmočneje uspe ob življenj
skem sopotniku, vendar bodo 
težko zbrisali svoje veliko trp
ljenje, ker se to najbolje pozdra
vi v vertikalni smeri: med starši 
in sinovi do vnukov in naprej.

SSG: ZUPANOVA MICKA 
V GORICI 

V ponedeljek, 25. t.m., in v 
torek, 26. t.m., bo v KC L. Bra
tuž tretja abonmajska pred
stava. Gostovalo bo Prešerno
vo gledališče Kranj z Župano
vo Micko. Režiser Vito Taufer.

BRALNI NAČRT /  POVEZAVA MED VRTCEM IN ŠOLO

NERODNA AVGUŠTINA

Otroke, ki obiskujejo prvi in 
drugi razred OŠ Abram v Pev- 
mi, ter malčke iz zadnjega let
nika pevmskega vrtca, ki so pri
hiteli v šolsko učilnico, je v pe
tek obiskala klovnesa Nerodna 
Avguština in tako zaokrožila 
svoja srečanja z učenci iz gori- 
škega ravnateljstva. Preden je 
začela z razkazovanjem cirkuš
kih nerodnosti, se je predstavi
la kot žena klovna Nerodnega 
Avguština in mati desetih majh
nih Avguštinčkov in Avguštinčk 
ter povprašala šolarje in prisot
ne učiteljice, ali imajo tudi oni 
priimke, in jim še marsikaj po
vedala iz svojega nerodnega ži
vljenja. Potem pa se je zaman 
poskušala v žongliranju, skokih 
v višino, v prevalih, hoji po vrvi
ci... vse cirkuške spretnosti so se 
j' izjalovile; zbrani učenci so jo 
prekosili v vseh telovadnih va
jah in se kar sami javljali za 
sodelovanje. Skupaj so vozili av
to in motor ter zarajali ob pesmi 
Stena Vilarja Hip Hura. Najmlaj
ši soji obljubili, da bodo lepo po
barvali njen "portret", drugo- 
S()ici pa, da bodo o njej tudi kaj

napisali. V Nerodno Avguštino 
po zgodbici Otfrieda Preus- 
slerja in Herberta Lentza (slo
venski prevod Margarete Dolin- 
šek-Bubnič in Janka Dolinška) se 
je prelevila učiteljica Majda Za
vadlav, ki vodi animirana srečanja 
s pravljico, o katerih smo že pi
sali in h katerim se bomo še 
povrnili, saj sodijo v bralni načrt 
oz. v predšolsko bralno vzgojo 
pod naslovom Ko pravljice oži
vijo, ki letos prvič igrivo pove
zuje vrtec s šolo in, oklepajoč se 
raznih šolskih dejavnosti, prijet
no navaja otroke k prebiranju 
in tudi starše k sodelovanju. Do 
sedaj so se zvrstile že tri take 
privlačne ure, do maja bosta na 
sporedu še dve in na zadnjo 
bodo povabljeni tudi starši. O t
roci pri tem projektu pridno so
delujejo in beležijo prebrane 
knjižice. Ob sklepu tega načr
ta, ki ga učiteljice mislijo na
daljevati tudi v prihodnjem šol
skem letu, bodo otroci prejeli 
knjižni dar. Beli dan pa bo za
gledala tudi brošura kot povze
tek petih obdelanih pravljic.

—  IK

PHILOCAFE': CLAUDIO 
IMPRUDENTE

V torek, 26. t.m., ob 20.30, 
bo v kavarni Euro diplomat ve
čer Philocafeja, ki ga prireja Štu
dijsko raziskovalni forum za kul
turo. Tokrat bo večer izjemen 
zaradi gosta: Claudio Impru- 
dente je telesno prizadet mož 
srednjih let, ki je od rojstva pri
siljen živeti na vozičku. Ne mo
re govoriti, zato pa se je naučil 
komunicirati z očmi: s pomočjo 
prozorne tablice z abecedo nje
gove oči "pišejo" besede, ki jim 
njegov spremljevalec dodaja še 
glas. Kdor je imel možnost Člau- 
dia spoznati, je od njega odšel 
drugačen, notranje bogatejši. 
Gre za vsestransko angažirano 
osebo. Je med ustanovitelji 
skupnosti Marana-tha' v Bolo
gni, ki se ukvarja s sprejema
njem otrok. Je predsednik Cen
tra za dokumentacijo handica- 
pa v Bologni. Zamislil si je zna
ni "Progetto Calamaio", s ka
terim ponuja šolam in delav
skim središčem vzgojne tečaje 
o različnosti in o novi kulturi 
handicapa. V sklopu projekta 
je v desetih letih delovanja or
ganiziral več kot 3000 srečanj 
z učenci in dijaki po šolah vse 
Italije. Bil je gost domala vseh 
pomembnejših informativnih 
oddaj na državni televiziji. Ne 
nazadnje je Claudio tudi pisa
telj, publicist in urednik revije 
Hp-accaparlante. Izmed njego
vih knjig lahko omenimo nasled
nje: esejistično E se g// indiani 
fossero normali? ter pravljici Re 
trentatre' e / suoi trentatre' bot- 
toni d'oro in IIprincipe del lago. 
Brez dvoma bo srečanje z na
slovom Se bojimo drugačnosti?, 
ne samo predavanje o bogastvu 
drugačnosti, ampak tudi priče
vanje o komunikaciji in ljubez
ni do življenja, d h

SLIKAR ADEL SEYOUN
V KULTURNEM DOMU

Likovni umetnik Adel Seyoun 
se v Kulturnem domu predstav
lja z izjemno lepo razstavo svo
jih zadnjih platen. Že samo ime 
slikarja, grafika in kiparja nam 
pove, da ja arabskega rodu, saj 
seje leta 1956 rodil v Bagdadu, 
kjer je napravil na Inštitutu za u- 
podabljajoče umetnosti prve ko
rake v svet lepe umetnosti. Od
šel je v svet in diplomiral na Aka- 
dameiji za likovno umetnost v 
Sarajevu, danes pa živi in dela 
v Desklah v Soški dolini. Napi
sali smo, da gre za lepo razsta
vo in to zavestno, ker že dolgo 
časa v naših krajih nismo videli 
razstave, na kateri bi se srečeva
la arabska likovna umetnost in 
zahodnoevropska.

Na razstavi se namreč Se- 
youn predstavlja z izborom zad
njih del, na katerih v izjemno 
lepih barvnih paletah odslikava 
arabsko dojemnaje likovnega 
izročila, ki temelji na nam do
bro znanih arabeskah iz dža
mij in mošej in zahodnoevrop
sko izročilo slikarstva. V pre
prostih besedah bi to razložili 
takole: vsakomur je že ob vsto
pu v predverje Kulturnega do
ma takoj jasno, da gre za sli
karja arabskega rodu, šele po 
natančnem ogledu likovnih del 
pa bo obiskovalcu jasno, da je 
slikar v svoja dela vgradil tudi 
like človeškega obraza, člove
ške detajle, ki jih v musliman
ski in arabski likovni umetno
sti seveda ne srečamo.

Tako vstaja pred nami sa
mosvoj in prepričljiv likovni 
svet, ki je tudi dopadljiv, pa 
čeprav pri Seyounu ne gre za 
všečno dekoracijo, ampak za 
globlje raziskovanje arabskega 
in zahodnoevropskega likov
nega izročila, iu p

Vljudno Vas vabimo na otvoritev nove trgovine

iS ffj
d

V veselje nam bo, da skupno nazdravimo 
v četrtek, 28. februarja 2002, ob 18. uri.

Ulica Oberdan št. 9, Gorica (bivša trgovina Rosconi) 
DRUŽINA KOSIČ

H H S S I H
VP0NEDF.LJEK, 25. t.m. bo 

ob 17. uri Otroška urica v Feig- 
lovi knjižnici Zaljubljeni kroko
dilček. Pripovedujejo dijaki 5. 
razreda pedagoškega liceja S. 
Gregorčič iz Gorice.

STARŠE VABIMO na srečanje 
z gospo dr. Angelco Žerovnik 
iz Ljubljane, ki bo 25. t.m., ob 
20. uri v župnijskem domu v 
Štandrežu govorila na temo Biti 
starši v sodobnem svetu.

OB DNEVU SLOVENSKE kultu
re bo v prostorih OŠ Župančič 
v Gorici srečanje s pesnikom in 
novinarjem Jurijem Paljkom z 
naslovom Kulturni utrip Goriške 
danes; srečanje bo v sredo, 27. 
februarja, ob 18.30.

ROMANJE - IZLET v Umbrijo 
od 25. do 28. aprila z župnijo 
Štandrež; je še nekaj razpolož
ljivih mest. Vpisovanje v župnij
skem uradu, tel. 0481 21849.

ŽUPMJAPEVMA-ŠT!MAVER pri
reja izlet v Bratislavo od 22. do 
24. aprila 2002. Vpise sprejema 
župnik g. Makuc na tel. št. 0481 
- 81096 vsak dan po 19. uri.

mmEsm.Tnamm
Ob nenadni smrti dragega 

očeta, tasta in nonota Erika 
Gross, izreka Manueli in družini 
MIPZ Vrh sv. Mihaela iskreno 
sožalje.

DAROVI

ZA NOVI GLAS Otilija Valan- 
tig  50.000 lir; Emilio Lenchi 
112,94 E

ZA ŠKOFIJSKO gimnazijo v 
Vipavi v spomin na Cilko Ko
vač Štefka 200,00 E, N.N.
50.00 E.

ZA CRO IZ AVTANA v spomin- 
na Gabriello Breda Stoppato 
darujeta Anamarija Devetak in 
Mirko Devetak z družinama po
50.000 lir (skupaj 100.000 lir) 

ZA CERKEV na Peči V. J .G.
40.00, Dominik Kovic 5,00 E. 

ZA CERKEV v Rupi Jolanda
Pahor - Fara 5,00 E.

ZA CERKEV v Gabrjah Zofka 
z Leopoldom ob 60-letnici po
roke 52,00 E.

ZA CERKEV na Vrhu Zora iz 
Tržiča 70,00 ter za cvetje 10,00.

ZA CERKEV v Števerjanu N. 
N. v dober namen 100.000; N. 
N. 50.000; N. N. 50.000 lir; N. 
N. 30,00 E; namesto cvetja na 
grob Karlini Ciglič Komic Loj
ze, Milka, Danica in Anica Tin- 
ta 200.000, hčere Marta, Jolan
da in Alenka 500.000, Z.T.
50.000, soseda 50.000 lir, Ana 
in Marija Koren 25,00 E.

ZA CERKEV na Jazbinah v 
spomin na pokojno Neris za 
nove orgle 90.500 lir; družina 
Zniderčič ob poroki Petra in Na
dje 100,00.

G A L  E R I J  A

GALERIJA ARS v sodelovanju 
s KC LOJZE BRATUŽ

A N T O N  M IH E L IČ
SPOMINSKA RAZSTA VA 

OB 20-LETNICI UMETNIKOVI'. SMRTI.
Vljudno Vas vabimo na odprtje razstave v petek, 22.2.2002, 
ob 18. uri v prostorih KC Lojze Bratuž.
Drevored 20. septembra 85 v Gorici.
O umetniku in njegovem delu bo spregovoril Joško Vetrih.

PHILOCA
PO STARI TRADICIJI 

PRIJETEN IN ZANIMIV VEČER 
OB SKODELICI KAVE

Claudio Imprudente

“SE B O JIM O  D R U G A Č N O S T I?”
torek, 26. februarja, ob 20.30, v kavarni-restavraciji Euro 
Diplomat Hotela, Gorica, Korzo Italia, 63

ŠTUDIJSKO RAZISKOVALNI FORUM ZA KULTURO

DRUŠTVO TRŽIČ v sodelovanju z OBČINO TRŽIČ 
pod pokroviteljstvom GORIŠKE POKRAJINE

va b i na

PREŠERNOVO PROSLAVO V TRŽIČU
NASTOPAJO: slavnostni govornik Janez Povše, MOPZ Je
zero, Folklorna skupina Stu ledi s Tamburaškim ansamblom 
PD Prešeren, MePZ Hrast in recital Nikle Panizon

Občinsko gledališče v Tržiču, sreda, 27. t.m. 2002 ob 20.30

ŽUPNIJA SV. ANDREJA AP. V ŠTANDREŽU 
ZDRUŽENJE CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV Gorica 
GORIŠKA POKRAJINSKA UPRAVA, PD ŠTANDREŽ

vab ijo  na
ORATORIJ V ČAST BLAŽENEM U  
A N T O N U  M A R TIN U  SLO M ŠK U

skladatelja Jožeta Trošta; soliste, zbor in orkester vodi 
Štefan A. Ferenčak; orgle: Matej Podstenšek 

Župnijska cerkev v Štandrežu, nedelja, 3. marca, ob 17. uri.
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MAKS KOMAC

V jeseni 1947 sem nastopil 
službo tajnika na slovenskem 
učiteljišču. Sodeloval sem tudi 
kot režiser in večkrat tudi kot 
igralec pri prireditvah dijakov 
višjih srednjih šol. 9. julija 1950 
smo nastopili v Standrežu z Vo
dopivčevo spevoigro Kovačev 
študent, ki sem jo režiral in na
stopil v vlogi kovača skupaj z 
dijaki. Takrat je igral z menoj 
sedaj že pokojni Franci Bratuž 
v vlogi poštarja. Na programu 
so bile tudi pevske točke pod 
vodstvom Emila Komela, takrat-

Med drugim je bilo na spore
du: O. Zupančič - Duma - me
lodrama, K. Meško Mati - pri
zor, S. Šali Pastirica - živa slika 
in K. H. Macha - Maj - uvod - 
vse v moji režiji. 24. junija 1951 
je bila zaključna šolska priredi
tev dijakov srednjih šol. Na pro
gramu so bile razne točke, npr. 
K.H. Macha Maj - uvod in spe
voigra V. Vodopivca Srce in de
nar na besedilo profesorja Ter
čelja. 24. maja 1953 sem pripra
vil za oder Vera in nevera - spi
sal A. Leskovec; igrali so dijaki 
gimnazije, liceja in učiteljišča. 
Nato je sledil 27. maja 1954

Kunčič: Ali je kaj trden most?

nega profesorja petja na našem 
učiteljišču. Spominjam se, da je 
takrat prišlo do zagate, ko je 
spremljevalec pri klavirju obrnil 
napačno stran in poštar ni mo
gel pričeti s petjem. Znašel sem 
se in mu rekel, naj počaka, da 
mu prinesem še kozarec vina, 
ker vidim, da je žejen in da ne 
more do sape. Odšel sem za 
oder in pokazal spremljevalcu, 
kje naj začne igrati. Vrnil sem 
se na oder s kozarcem vina in 
delo je šlo nemoteno naprej. 
Krožek slovenskih dijakinj v 
Gorici je 10. junija 1951 prire
dil proslavo Slovenski materi.

Puškin - Skopi vitez - zrežiral in 
igral vlogo barona. Jezični dok
tor je prišel na vrsto 19. maja 
1955, igrali so dijaki liceja in 
učiteljišča; s to veseloigro smo 
nastopili tudi v Celovcu v sploš
nem zadovoljstvu. 30. maja in 
2. junija 1957 je bila zaključna 
prireditev goriških srednjih šol, 
za katero je učiteljišče naštu
diralo Goldonijevo komedijo 
Stric ihta v moji režiji. Pobudnik 
za vse te šolske prireditve je bil 
ravnatelj profesor J. Nemec. Po 
njegovi smrti so šolske priredi
tve počasi usahnile.

SEJA SLOVENSKEGA SVETOVNEGA KONGRESA

SOLIDARNOST SSK-JA 
S ČEDERMACEMA

Na sedežu v Gorici se je se
stal odbor Konference za Italijo 
Svetovnega slovenskega kon
gresa, ki ga je sklical in vodil 
predsednik Marjan Terpin. Prvi 
del seje je bil posvečen dogod
kom, ki pretresajo našo skup
nost v Italiji v zadnjem času. O 
tem je spregovoril zlasti pod
predsednik dr. Rafko Dolhar, ki 
se je posebej zaustavil ob hu
dem omejevanju pravic sloven
ske manjšine, ko ukinjajo izdaje 
dvojezičnih izkaznic na Trža
škem; ob nezaslišanem obnaša
nju svetovalcev v deželnem sve
tu, ki kljub obljubam in v brk 
vsakemu političnemu poštenju 
z izigravanjem onemogočajo 
izvolitev slovenskega zastop
nika v deželni svet Furlanije-Ju- 
lijske krajine. Ko v isti sapi tako 
vlada v Rimu kot na deželi pov
sem ignorirata določbe in pra
vila zapisana v zaščitnem zako
nu, ki, kot vemo, je že sam po 
sebi zelo reven in ohlapen.

Vse to, in nakazujejo se še 
hujši scenariji, se dogaja prav 
ob letu odobritve zaščitnega 
zakona.

Drugi podpredsednik Dino 
Del Medico je poročal o hudih 
napadih, ki letijo na Slovence v

Benečiji, zato SSK, Konferenca 
za Italijo, izraža popolno soli
darnost in vso moralno podpo
ro beneškima duhovnikoma 
Marinu Qualizzi in Božu Zua- 
nelli, ki doživljata sramoten sod
ni pregon zaradi dokumentira
nega opisa zgodovinskih do
godkov v knjigi Mračna leta Be
nečije. Pogumna duhovnika sta 
dokumentirala preganjanje, ki 
so mu bili slovenski ljudje v Be
nečiji podvrženi še več let po 
koncu druge svetovne vojne v 
demokratični Italiji. Dovolj ob
sodbe vredno dejstvo, da se 
morata slovenska duhovnika 
danes zagovarjati zaradi izpri- 
čevanja zgodovinske resnice. 
Toda littera seripta manent. Na
rod ima po njuni zaslugi doku
mentirano žalostno stran svoje 
zgodovine v Benečiji. Za zasluž
no delo in pogum jima mora
mo biti vsi hvaležni.

O vsem tem bo Konferenca 
za Italijo takoj informirala tako 
predsednika SSK dr. Borisa Ple
skoviča v VVashingtonu, kot vse 
zastopnike Konferenc po svetu, 
in sicer v ZDA, Kanadi, Avstra
liji, Nemčiji, Franciji, Veliki Bri
taniji in Avstriji.

D V O R A N I

FURLANI OB SLOVENCIH 
ZA NAŠ PRAZNIK

V SPETRU S K U P ŠČ IN A  I Z V O L J E N IH

POLITIČNI DELAVCI ZA 
KONKRETNO IZVAJANJE

V četrtek, 14. t.m., leto dni 
po odobritvi zaščitnega zakona 
za Slovence v Italiji, so se v Špe- 
tru zbrali nekateri od slovenskih 
in furlanskih osebnosti, ki so si 
prizadevali za odobritev zgo
dovinskega besedila, ki je bilo 
epohalno predvsem za Sloven
ce, ki živijo v videmski pokraji
ni. Zakon, ki ga je odobril par
lament na Valentinovo, je nam
reč prvi, ki enači omenjeno slo
vensko skupnost s tisto, ki živi 
na Tržaškem in Goriškem.

V tej luči so organizatorji, in 
sicer krovni organizaciji v sode
lovanju z domačo špetrsko up
ravo, priredili letošnji Dan slo
venske kulture. Na njem sta kra
ljevali slovenska pesem in glas
bena ustvarjalnost, letos pa ni 
manjkalo nekoliko bolj politič
ne poante, saj so se družbene
ga momenta udeležili tudi ug
ledni furlanski predstavniki, in si
cer msgr. Duilio Corgnali, pred
sednik videmske pokrajine Mar- 
zio Strassoldo in bivši poslanec 
Arnaldo Baracetti. Omenjene 
osebnosti so sodelovale na ok
rogli mizi z naslovom Leto dni 
zaščitnega zakona Za rast ev
ropske regije, ki jo je vodil pred
sednik SSO za videmsko pokra
jino Giorgio Banchig.

V špetrski občinski dvorani 
se je zbralo veliko število ljudi. 
Prisotni so lahko prisluhnili pe
tju domačega zbora Pod lipo, 
govoroma špetrske županje 
Brune Dorbolo' in predsednice 
SKGZ za videmsko pokrajino 
Jole Namor ter žlahtnemu glas
benemu utrinku, za katerega

sta poskrbela duo Sedmak-Tret- 
jak in kvartet Pezze'.

Ob proslavljanju slovenske 
kulture in obletnice odobritve 
zakona pa velja podčrtati še 
drugo pomembno rdečo nit, ki 
se je vila na večeru, in sicer pri
jateljstvo in tesno sodelovanje 
med furlansko in slovensko 
skupnostjo in organizacijami 
na tem predelu našega zamej
stva. Okrogla miza ter sodelo
vanje furlanskih uglednih imen 
sta zvenela kot nekakšna zahva
la za vsa prizadevanja, ki jih je 
furlanska družba vložila v odo
britev dveh zaščitnih norm, in 
sicer zakona 482/99, ki je po
memben ravno za furlansko na
rodno skupnost, ter zakona 38/ 
01. Velja namreč spomniti, da 
je lani spomladi, ko se našemu 
zakonu niso pisali ravno rožna
ti časi, skupina furlanskih izo
bražencev in predstavnikov kul
turnega, družbenega in cerkve
nega sveta pisala predsedniku 
senata Mancinu in ga opozori
la na pomembnost besedila ter 
ga prosila za njegovo prizade
vanje v smeri odobritve zaščit
nega zakona.

Spetrsko srečanje je ponov
no pokazalo, da so furlanski 
predstavniki idealni sogovorni
ki naše skupnosti, ko gre za is
kanje in izvajanje zaščitnih 
norm, ki branijo manjšinske 
skupnosti. Razveseljivo je pred
vsem dejstvo, da je tako sode
lovanje možno, tudi če ome
njeni sogovorniki delujejo v raz
ličnih političnih grupacijah. 
-------------------- Ej

Mladega in nadvse delavne
ga Davida Klodiča ne bomo po
sebej predstavljali našim bral
cem, saj je njegovo vsestranko 
delovanje na kulturnem, glasbe
nem, družbenem in političnem 
področju povsem znano vsem 
tistim, ki sledijo življenju Sloven
cev iz Nadiških dolin s pomočjo 
našega časopisa.

Davida Klodiča so junija la
ni izvolili tudi v paritetni odbor. 
Zanj je namreč glasovala skup
ščina izvoljenih predstavnikov 
naše manjšine, ki se je ob njem 
izrekla še za Andreja Berdona 
in Maria Lavrenčiča. Ob tisti pri
ložnosti smo že napisali, da je 
bilo najbolj razveseljivo dejstvo 
srečanja ravno velika prisotnost 
svetovalcev občin iz videmske 
pokrajine. V Trst se sicer niso 
podali ravno vsi, za izvoljene 
predstavnike slovenske manj
šine pa se je izreklo 77 bene
ških, rezijanskih, terskih in ka
nalskih Slovencev.

Kot članu paritetnega odbo
ra je Klodič prejšnjo soboto skli

cal zbor izvoljenih predstavni
kov naše narodnostne skupno
sti iz videmske pokrajine. Na sre
čanju je bil govor o dveh točkah, 
in sicer o zavlačevanju pri izva
janju našega zakona in neime- 
novanju ostalih članov paritet
nega odbora ter o predlogu us
tanovitve stalnega organa, ki bi 
združeval vse izvoljene predsta
vnike naše narodnostne skup
nosti. Velja namreč spomniti, da 
zakon nalaga ravno krajevnim 
upravam velike pristojnosti gle
de uresničevanja členov, zato je 
nadvse pomembno delo, ki ga 
opravljajo in ga bodo v tem 
smislu opravljali izvoljeni pred
stavniki.

V Špeterse je podalo približ
no 30 upraviteljev in izvoljenih 
iz videmske pokrajine. Sporoči
lo, ki je prišlo iz omenjenega sre
čanja, je povsem jasno in gla
sno. Lahko ocenimo že za ne
sramno vedenje deželne in ri
mske vlade, ki onemogočata 
izvajanje zakona, na katerega je 
slovenska narodna skupnost 
čakala celo povojno obdobje. 
Po enem letu je besedilo ostalo 
le na papirju, kljub obljubam iz 
Trsta in Rima se imenovanje čla
nov paritetnega odbora, od ka
terega je odvisno izvajanje za
kona, se ni izvedlo, zato je skraj
ni čas, da se zadeva premakne 
z mrtve točke. Glede tega vpra
šanja je Klodič tudi prebral pi
smo, ki ga bodo v zvezi s tem 
slovenski upravitelji naslovili na 
premiera Berlusconija in dežel
nega predsednika Tonda.
— —  ej

Kaj se danes lahko še pove 
o postu, v katerega smo s pu
stom vstopili pred kra tkim ? Prav
zaprav bi se morali vprašati, 
kakšen smisel ima danes še 
post, če ga sploh ima, in tudi 
to seveda, kako predstaviti po
men posta predvsem mladim 
ljudem, ki so bili rojeni in da
nes živijo v (pre)velikem izobi
lju in si seveda zato ne postav
ljajo vprašanj o tem, kako bi ži
veli, če izobilja in današnjega 
blagostanja ne bi bilo.

Krščanski post je  seveda da
nes čisto nekaj drugega, kar je  
bil nekoč, kot je  seveda dana
šnja družba drugačna od tiste, 
ki je  bila nekoč. Tudi in predv
sem sami smo se spremenili in 
niti ni rečeno, da smo se spre
menili na bolje. Ena od velikih 
zmot vsakega sodobnika, in to
rej tudi današnjega človeka, nas 
samih torej, je  v tem, da misli, 
kako je  današnji čas najboljši, 
kako je današnja družba najbolj 
razvita in še vrsto podobnih 
stvari. Kot da hi se vse vrtelo ok
rog nas, kot da bi pred nami in 
za nami ne bilo nikogar! Tako 
smo sami bili deležni vzgoje o 
" temačnem srednjem veku", 
kjer da je bilo vse temno in na
zadnjaško, kruto in še kaj so 
nam povedali predvsem tisti 
učitelji, ki so prisegali na "znan
stveni odnos do preteklosti", ki 
ga seveda ni, kot tudi tako tem
nega srednjega veka, kot so 
nam ga prikazovali, nikdar ni 
biln: Živeli smo sredi družbe, za 
katero so nam skoraj vsi po vr
sti govorili, kako “svetla in razvi
ta", da je, a je bilo dovolj to, da 
smo prišli v tretje tisočletje po 
Kristusu in danes vsi vemo, da

GLOSA JURIJ PALJK

O POSTU
je  bilo dvajseto stoletje eno naj- 
: bolj krvavih v zgodovini vsega 
i človeštva. Človek še nikdar ni 
toliko moril, kot je  to počel v 
pravkar končanem stoletju, in 
zato je  vsako natolcevanje so
dobnika o "temačnem srednjem 
veku" odveč, ker smo sami živeli 
dosti bolj temno in kruto dobo 
človeštva.

Tudi post je  doživel vrsto sp
rememb, pravzaprav odnos člo
veka do posta je bil deležen raz
voja, ki smo mu sami priča. Na
ša družba se je  "razkristjanila", 
"sekularizirala", kot rečemo, in 
s tem se je  spremenil tudi od
nos do posta. Namen posta je  
preprost in je  v tem, da se člo
vek tudi na zunaj pripravi na 
notranje življenje. Jasno je, da 
poenostavljamo, a dejstvo je, 
da še danes velja pravilo, ki za 
človeka od vedno velja, namreč 
to, da zdrav duh prebiva v zdra
vem telesu. Pa je  naša družba 
vseeno zanemarila post, se mu 
odrekla, in to zaradi različnih 
razlogov, da biga danes odkrila 
pod novimi oblikami, ki jih poz
namo tudi pod vsem znanim 
izrazom "shujševalna kura".

Dejstvo je, da današnji člo
vek v razviti družbi zahodnega 
načina življenja, ki je postal vzor 
za ves svet, preveč je ', da se 
"baše in nažira", da je veselje. 
Zaradi tega imajo zdravniki v 
naši, še posebej pa v ameriški 
družbi, veliko dela, saj sta de
belost in tudi sicer prekomerna 
telesna teža postali eden najve
čjih zdravstvenih problemov za
hodne družbe, ker imata za po

sledico ogromno zdravstvenih 
težav in obolenj. K prisilnemu 
postu, kar vsekakor vsaka shuj
ševalna kura po svoje tudi je, 
nas torej sili naše življenje sa
mo, pravzaprav naš način živ
ljenja. In tako smo v naši druž
bi in v svetu priče, da smo tisti, 
ki imamo na voljo vse in zato 
tudi hrane odločno preveč, pri
siljeni k odrekanju hrane, med
tem ko je  več kot polovica na 

i  svetu lačnih, ki nimajo dovolj 
niti za preživetje. To ni samo ne
dopustno, nečloveško in za lač
ne poniževalno, to je  predvsem 
velik greh razvitega sveta, je  kri- 

j vica do lačnih ljudi, je poniže
vanje človeka in njegovega do
stojanstva!

Po teh besedah bi težko rekli 
še kaj pametnega o postu in o 

! vzdržnosti od hrane in še česa, 
ker smo tudi sami vklenjeni v 
našo razvito družbo. Sami dob
ro vemo, da je človek sredi izo
bilja večkrat potreben razmi
sleka, notranje preobrazbe, in 
preprosto povedano, tudi vemo, 
da presit človek kaj dosti ne 
razmišlja. Nikogar namreč med 
nami ni, ki bi sedel za delovno 
mizo, potem ko se je prenajedel 
in prenapil! Prav tu je post lahko 
tudi danes zanimiv, aktualen, saj 
sodobniku ponuja drugačen 
način življenja, predvsem pa mu 
je lahko sredstvo za dosego ve
čje notranje umirjenosti, ki mu 
omogoča duhovno razmišljanje 
kot seveda tudi osebno in skup
no molitev.

In tudi ni res, da se prepro
sto ne da manj jesti, jasno je,

da nas proizvajalci dobesedno 
bombardirajo z reklamami in s 
takim in drugačnim, poštenim 
in nepoštenim oglaševanjem in 
to zato, ker hočejo svojih pre
hrambenih izdelkov tu pri nas 
prodati čim več. Noro je  to, da 
jih  morajo prodajati tam, kjer 
ni nobene potrebe po prodaji 
hrane, ki je  je  že itak dovolj, ja 
sno pa je, zakaj to počno: re
veži v svetu namreč nimajo de
narja za to hrano, ker še za riž 
in za košček kruha nimajo. Tako 
je krog zaprt: mi, ki živimo v izo- 
! bilju, hrano mečemo stran, dru
gi, ki živijo v lačnem in revnem 
svetu, denarja za hrano in hra
ne nimajo.

Pa se ta začarani krog sploh 
da prebiti, se lahko kaj spreme
ni, da nam hrane ne bi bilo po
trebno metati proč in bi kakšen 
lačen manj bil na svetu? Seve
da se da, vse se da narediti, sa
mo hoteti je potrebno! Kdo je  
pa rekel, da je  potrebno toliko 
hrane kupovati? Kdo pa je rekel, 
da moramo hrano metati proč? 
Prodajalcem iri oglaševalcem 
raznih odvečnih, redilnih in pre
več sladkih gaziranih pijač naj
bolje odgovorimo tako, da nji
hove pijače preprosto ne kupi
mo. Tako jasno pokažemo, da 
se z njimi ne strinjamo. In kdo 
je  rekel, da morajo naši otroci 
vedno imeti kokakolo na mizi? 
Mar voda ni dobra ? In kako 
lahko pomagamo lačnim v sve
tu? Tako, da denar, ki smo ga 
pri nakupovanju odvečne hra
ne prihranili, damo neposredno 
v roke misijonarjem!

In post bo res post, spet vre
den imena.
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K U Č AN-R OD E :  VATIKANSKI S PO R A Z U M  BO P OM EN IL  N O V O  OBDOBJE ZA CERKEV IN DRŽ AVO

SLOVENIJA USPEŠNA V PRIPRAVAH 
NA ČLANSTVO V EU IN ZVEZI NATO

MARJAN DROBEZ

Tudi v prejšnjih dneh je bilo 
v Sloveniji več dogodkov, ki na
sploh odražajo pestrost doga
janja in značilnosti države, ki 
poskuša utrjevati demokracijo 
in se uveljaviti na mednarodnem 
prizorišču. Pozornost javnosti 
pa je bila krajši čas usmerjena 
predvsem v Haag, kjer pred 
mednarodnim sodiščem za voj
ne zločine na območju nekda
nje Jugoslavije poteka obrav
nava zoper Slobodana Miloše
viča, nekdanjega predsednika 
Srbije oz. Jugoslavije. Med svo
jo predstavitvijo obtožnice je 
Miloševič omenil tudi Sloveni
jo, ki da jo je Nemčija prekma
lu in po nepotrebnem priznala.

Državni zbor je tudi na zdaj
šnjem zasedanju obravnaval in 
sprejel nekaj važnih odločitev, 
med njimi tiste, ki zadevajo od
nose s tujim i državami. Med 
njimi je nemara najvažnejši 
sporazum z Avstrijo o sodelova
nju v kulturi, izobraževanju in 
v znanosti. Potrjen je bil s šestin
tridesetimi glasovi poslancev, 
sedem pa jih je glasovalo pro
ti. Pobuda za omenjeni spo
razum je nastala že leta 1992, 
vendar tudi po podpisu aprila 
lani povzročata nesoglasja dve 
sporni točki. Avstrija je zahte
vala, da v Sloveniji priznajo 
obstoj avstrijske narodne manj
šine. S strani Slovenije pa je 

postavljena zahteva, da se 
v sporazumu omeni spoštova
l e  leta 1955 podpisane av
strijske državne pogodbe. O 
obeh spornih zadevah so poga
jalci dosegli sporazum. V spo
razumu je zapisano, da so po 
maternem jeziku nemško go
voreči prebivalci Slovenije po
sebna narodna skupina, ki ji po 
61. členu ustave gredo indivi
dualne, ne pa tudi kolektivne 
pravice, kot to, denimo, velja 
za avtohtono italijansko in mad
žarsko narodno skupnost v Slo
veniji. Glede državne pogodbe 
z Avstrijo pa so v uvod spora
zuma o sodelovanju v kulturi, 
izobraževanju in znanosti za
pisali, da je treba upoštevati 
"mednarodne pravne instru
mente". Sicer pa je včeraj na po
vabilo državnega sveta (druge
ga doma parlamenta) prispel

na obisk avstrijski kancler Wolf- 
gang Schiissel. Imel je tudi pre
davanje o avstrijsko-slovenskih 
odnosih z vidika evropskega 
povezovanja. Kar zadeva vklju
čevanje Slovenije v EU, sta v te
ku dva procesa, ki se med seboj 
izključujeta. Kmetje in njihove 
organizacije še nadalje naspro
tujejo finančnim vidikom širitve 
za slovensko kmetijstvo z ute
meljitvijo, "da bi omejitve, ki jih 
poskuša vsiliti EU, povzročile iz
reden padec dohodkov, zmanj
šanje števila kmetij in zaustavi
tev procesa preobrazbe te dejav
nosti". Minister za evropske za
deve dr. Janez Potočnik je po
skušal vplivati na umiritev pole
mik, toda sindikat kmetov je po 
sestanku z njim sporočil, da se 
pripravlja na proteste in demon
stracije slovenskih kmetovalcev. 
Celo Franci But, m inister za 
kmetijstvo, gozdarstvo in pre
hrano ter tudi predsednik SLS, 
je izjavil, da bo njegova stranka 
nasprotovala sprejemu zahtev 
EU do slovenskega kmetijstva, 
tudi za ceno prekinitve pogajal
skega procesa.

Hkrati pa so na zasedanju 
pridružitvenega odbora Slove- 
nija-EU, ki je bil v petek, 15. 
februarja, v Bruslju, ugotovili, 
da se zaostanki Slovenije pri iz
vajanju pravnega reda omenje
ne povezave zmanjšujejo. Pri 
temeljnih kazalcih Slovenija do
sega dobre rezultate, razen pri 
inflaciji, ki je previsoka. Tudi sku
pina izvedencev zveze Nato, ki

je prejšnji teden ocenjevala pri
pravljenost Slovenije za vstop v 
to vojaško in politično organiza
cijo, je ugotovila, "da je država 
napredovala na vseh področ
jih, političnem, gospodarskem, 
varnostnem in pravnem, zla
sti pa pri obrambnem načrto
vanju". Vodja skupine izveden
cev dr. Edgar Buckley je dejal, 
"da bo ocena, ki bo narejena na 
podlagi tega obiska, eden iz
med temeljev za odločanje o no- 
vih članicah Nata, na vrhun
skem zasedanju te organiza
cije novembra letos v Pragi".

Javna občila so s poudarkom 
poročala o srečanju predsedni
ka Slovenije Milana Kučana ter 
ljubljanskega nadškofa in slo
venskega metropolita dr. Fran
ca Rodeta (na sliki). Izmenjala 
sta informacije o bližnjih dogod- 
kih, važnih za državo oz. za 
Cerkev. Tako je dr. Rode Kuča
na obvestil, da bo 12. in 13. 
marca v Celju sestanek pred
sednikov škofovskih konferenc 
iz Albanije, Avstrije, Bosne in 
Hercegovine, Bolgarije, Hr
vaške, ZR Jugoslavije, Madžar
ske, Romunije in Slovenije. Na 
njem bodo razpravljali o pri
spevku katoliške cerkve k sta
bilizaciji jugovzhodne Evrope, 
spravi na tem območju ter o 
dialogu med narodi in kultura
mi. Zaradi pomembnosti se
stanka v Celju bi bila primerna 
tudi udeležba predstavnikov 
slovenske države. Predsednik 
države ter nadškof in metropo

lit sta med pogovorom izrekla 
ludi željo, da bi bil postopek 
sprejemanja sporazuma med 
Slovenijo in Svetim sedežem, 
t.i. Vatikanski sporazum, kma
lu končan, tako "da bo poma
gal ustvarjati novo zaupanje, 
za katero sta se dolžni zavze
mati država in rimskokatoliška 
cerkev".

RDEČI KRIŽ SLOVENIJE 
POSOJAL DENAR PODJETJEM

Slovenska javnost je osupla 
zaradi afere, ki pretresa Rdeči 
križ Slovenije, osrednjo huma
nitarno organizacijo v državi. Z 
darili in drugimi prispevki, da
nimi v človekoljubne namene, 
je zbral velika sredstva, ki jih 
je začel posojati raznim podje
tjem, kar je seveda v nasprotju 
z etiko in poslanstvom Rdeče
ga križa. Ta del poslovanja je 
opravljalo posebno podjetje, 
imenovano Slork. Pri tem opo
zarjajo na odgovornost gene
ralnega sekretarja Rdečega kri
ža Mirka Jeleniča. Celoten pri
mer raziskujeta policija in držav
no tožilstvo. Navajamo, da Fun
dacija za financiranje humani
tarnih in invalidskih organiza
cij daleč največ sredstev na
menja prav Rdečemu križu, 
lani je od skupaj razpoložljivih 
545 milijonov tolarjev dobil kar 
113 milijonov. Za primerjavo: 
človekoljubni organizaciji s ka
toliškim navdihom, Karitas, so 
dodelili skoraj pol manj oziro
ma 66 milijonov tolarjev. Letos 
pa je Rdeči križ od omenjene 
fundacije domnevno zahteval 
okoli 500 m ilijonov tolarjev. 
Aktivisti Rdečega križa in tudi 
drugih humanitarnih organiza
cij se boje, da bo omenjena 
afera zmanjšala zaupanje držav
ljanov v plemenito poslanstvo 
Rdečega križa, zaradi česar bi 
zanj namenili tudi manj prispev
kov.

Nova Slovenija, krščanska 
ljudska stranka, je zaradi "upo
rabe denarja humanitarnih or
ganizacij za ozke zasebne na
mene, ne pa za izvajanje po
slanstva Rdečega križa Slove
nije", zahtevala odstop gene
ralnega sekretarja Mirka Jele
niča in vseh, ki so kakorkoli vp
leteni v zlorabo te humanitar
ne organizacije.

DRUŽBA HIT IZ NOVE GORICE

NAJ VEČJI DAVKOPLAČEVALEC 
V SLOVENIJI

Predsednik uprave družbe 
HIT v  Novi Gorici Branko To
mažič je v intervjuju, objavlje
nem v zadnji številki glasila 
Gospodarske zbornice Slove
nije, Glas gospodarstva, pove
dal, da so v igralnicah in dru
gih dejavnostih te družbe v 
preteklih devetih letih ustvarili 
več kot milijardo evrov čistega 
Prihodka, kar pomeni tretjino 
sedanjih deviznih rezerv Slove
nije. Zaradi tega bi morala dr
žava po njegovem mnenju si
stematično in dolgoročno spod
bujati razvoj igralništva.

Prihodek od igralništva v 
družbi HIT je v letu 2001 do

segel 253 milijard tedanjih lir. 
To je bil napredek v primerjavi 
z letom prej. Vendar so igral
nice tudi največji davčni zave
zanec v Sloveniji. Za davke v 
raznih oblikah in druge prispev
ke je HIT lani plačal 12,2 mi
lijarde tolarjev, kar je okoli 40% 
od skupnega prometa v tej 
družbi. Branko Tomažič se je 
ponovno zavzel za znižanje dav
kov oz. finančnih obveznosti, 
da bi tako imeli dovolj lastnih 
sredstev za nove naložbe v ig
ralništvo, bodisi v Sloveniji kot 
tudi v tujih državah. Razmišljajo
o gradnji novega velikega ig
ralniškega in zabaviščnega cen

tra, "saj je HIT le z njim privabil 
nove italijanske goste". Ome
njeni center naj bi zgradili v 
okolici Nove Gorice. HIT je po 
odprtju nove igralnice v Benet
kah izgubil 45% italijanskih go
stov, ki bi se z dopolnjeno po
nudbo v Novi Gorici morda vr
nili. Primerjave o gibanjih v slo
venskem igralništvu pa niso sa
mo ugodne in donosne.

Po mnenju predsednika up
rave družbe HIT, "bomo v Novi 
Gorici brez nove ponudbe v 
igralništvu in zabavi morali za
preti en hotel in odpustili oko
li tisoč sedaj zaposlenih".

ZA PREPREČEVANJE 
SAMOMOROV

V Ljubljani je bilo 13. t.m. us
tanovljeno Slovensko združenje 
za preprečevanje samomora. 
Pobudo zanj so dali zdravniki 
in izvedenci, ki se s samomori 
soočajo. Ustanovitelji Slovenske
ga združenja so ob tem zapisa
li, "da v Sloveniji vsako leto uga
sne dvakrat več človeških živ
ljenj zaradi samomorov, kot pa 
je smrtnih žrtev prometnih ne
sreč. (...) Število samomorov 
dosega okoli 600 primerov na 
leto. Samomorilnost je zelo pe
reč družbeni problem, ki ga lah
ko zmanjšamo s skupnimi pri
zadevanji". Slovenija je po šte
vilu samomorov na enem prvih 
mest v Evropi; zdaj pa naj bi vz
roke za samomore pričeli načrt
no in sistematično odpravljati. 
Slovensko združenje za prepre
čevanje samomorov bi vodila- 
prof. dr. Sonja Tekavčič-Grad, 
specialistka klinične psihologije.

PRIZA D EV A N JA  P O S L A N C A  I V A N A  M A M I C A

GRADNJA HITRE CESTE 
RAZDRTO-PODNANOS

Poslanec državnega zbora 
iz Zgornje Vipavske doline, 
Ivan Mamič (na sliki), izvoljen 
na listi Nove Slovenije, krščan
ske ljudske stranke, se trudi, da 
bi tudi na Primorskem čimprej 
zgradili oziroma obnovili ce
stno omrežje. "To je infrastruk
tura, ki je zelo pomembna za 
razvoj in prihodnost bodisi Go
riške kot tudi Slovenske Istre 
oz. Obalnega območja", je za
trdil v pogovoru za naš časnik, 
pred dnevi v svoji poslanski 
pisarni v Novi Gorici.

Ivan Mamič ostaja precej 
osamljen v svojih prizadeva
njih, saj ga je doslej, kar zade
va dograditev avtocestnega om
režja po Vipavski dolini, podprl 
samo župan mestne občine No
va Gorica Črtomir Špacapan. 
Glede odseka hitre ceste (gre za 
posebno različico avtoceste) 
Razdrto-Podnanos, so v Darsu, 
to je v družbi za razvoj avtoce
stnega omrežja v Sloveniji, na
povedovali, da se bodo pripra
ve na gradnjo pričele v letu 
2001, v tem letu pa bi omenje
ni odsek začeli graditi. Nalož
ba bi znašala okoli 40 milijard 
tolarjev, kar je eden najvišjih 
zneskov pri gradnji kakega od
seka avtocestnega omrežja v 
Sloveniji. Poslanec je v pogo
voru za Novi glas opozoril, da 
je Italija že pred več leti odob
rila 94 m ilijard lir brezobre
stnega kredita, ki bi tedaj za
doščal za financiranje polovi
ce stroškov. Toda kaže, da je 
gradnja odseka od Razdrtega

do Podnanosa, čez 
Rebernice, odlo
žena do leta 2007. 
Ivan Mamič za
trjuje, da mu je to 
sporočil Anton Šaj
na, državni sekre
tar na ministrstvu 
za promet, ki pa je 
vendarle dopustil 
možnost, da bi s 
spremembami dr
žavnih proraču
nov pridobili sred
stva, ki bi omogo
čila pričetek grad
nje pred omenje
nim rokom. Posla
nec meni, da bi 
gradnja avtoce
stnega omrežja v 
Sloveniji, v tem ok

viru pa tudi odsekov proti mor
ju in v Vipavsko dolino, lahko 
hitreje in nemoteno potekala, 
če bi temu projektu dejansko 
namenjali sredstva, ki ga drža
va zbira iz vplačanih cestnin, 
cestnih taks in bencinskega to
larja, ki ga plačujejo lastniki oz. 
uporabniki motornih vozil v 
Sloveniji. Država praviloma ta 
denar, ali vsaj večji del zbranih 
sredstev, uporablja za druge na
mene, projekt za gradnjo avto
cest pa je s tem močno prikraj
šan. Primorska je prizadeta tu
di pri obnovi državnih cest. Po
slanec Ivan Mamič si prizadeva, 
denimo, za obnovo omrežja dr
žavnih cest na območju od Bov
ca do Pirana, toda ne dosega pri
čakovanega uspeha. Od okoli 
14 milijard tolarjev, kolikor je v 
letošnjem državnem proračunu 
določenih za vzdrževanje oz. 
obnovo državnih cest v Slove
niji, bo Primorska prejela le sla
bih 7% načrtovanih sredstev.

Poslanec Nove Slovenije, kr
ščanske ljudske stranke, Ivan 
Mamič, je v pogovoru še dejal, 
da si bo tudi v prihodnje priza
deval za razvoj cestne infrastruk
ture v Vipavski dolini, na Gori
škem in tudi v Slovenski Istri. 
"Stanje na tem področju naj bi 
čimprej obravnaval tudi Klub 
primorskih poslancev, sam pa 
se omenjeni problematiki po
svečam tudi zaradi izkušenj, ki 
sem jih pridobil v ajdovski dru
žbi za gradbeništvo Primorje, 
kjer sem 31 let bil projektant".

PO VSTOPU SLOVENIJE V EU

NOVA GORICA IN GORICA 
FUNKCIONALNO ZDRUŽENI?

Poslovni časopis Profit v 
Ljubljani je v zadnji številki obja
vil daljši intervju z novogori
škim županom Črtomirjem Špa
capanom. Urednik je za naslov 
uporabil Špacapanovo prepri
čanje, "da se nam po vstopu v 
EU ni treba bati ne Ljubljane ne 
Kopra". Na vprašanje časni
karja, kako si Novo Gorico za
mišlja čez 15 ali 20 let, je župan 
odgovoril: "Mislim, da se bo 
množični igralniško-zabaviščni 
turizem v prihodnosti preselil 
na mestno obrobje, pa tudi in
dustrije ne bomo več tlačili v 
mesto. Novi evropski Las Vegas, 
če naj uporabim to označbo, naj 
bi nastal nekje na Okroglici, saj 
v mestu ni več razpoložljivih lo
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kacij. Tu naj bi poleg upravno- 
administrativnih ostale le še 
kulturne, izobraževalne, šport
ne in nekatere druge ustanove 
območnega pomena. Ne glede 
na zgodovino pa bomo v funk
cionalnem smislu združeni s so
sednjo Gorico v Italiji. Poveza
ni bomo tudi s Furlanijo ter nje
nim središčem, Vidmom, delo
ma pa tudi s Trstom. (...) Po vs
topu Slovenije v EU bomo us
merjeni na omenjeno območje, 
ki je eno od najbolj razvitih v 
Evropi. Tedaj se nam ne bo tre
ba bati ne prestolnice, to je Ljub
ljane, ne Kopra. Goriška bo z vk
ljučitvijo v skupni evropski trg 
samo pridobila."
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ITALIJANSKO PRAVO

OLAJŠAN PRENOS 
DRUŽBENIH 

DELEŽEV

PRVA SEJA V O D S T V A  S D G Z  V N O V I  SEZ ONI

MED STANOVSKO IN MANJŠINSKO 
PROBLEMATIKO

Slovensko deželno gospo
darsko združenje ima dvojno 
poslanstvo: zastopa in brani 
interese lokalnih gospodarst
venikov, a obenem so mu pri 
srcu širši interesi in razvojne 
vizije slovenske skupnosti v 
Deželi Furlaniji-Julijski krajini. 
Ta dvojna opredeljenost je pri
šla do izraza tudi na zadnjem 
zasedanju deželnega vodstva 
stanovske organizacije, ki je 
potekala v Trstu ob prisotno
sti predsednika Marina Peče- 
nika in obeh podpredsedni
kov Giorgia Cerna in Marka 
Stavarja.

V tem mesecu je treba pri
praviti in predložiti razne pred
loge in projekte na Trgovinsko 
zbornico v Trstu, saj bo v me
secu marcu na dnevnem redu 
odobritev finančnih dotacij za 
tekoče leto. Seja predsedstva je 
tudi nudila priložnost za prvi 
obračun enoletnega dela novih 
vodstvenih organov zbornice, 
pri katerih je bilo prvič v takšni 
ali drugačni obliki soudeleženo 
tudi SDGZ.

Ob prisotnosti dveh zastop
nikov v svetu TZ (predsednik 
Marino Pečenik in zastopnik 
prevoznikov - špediterjev Da
nilo Cunja) je beležiti še nekaj 
vidnih predstavniških mest, ki 
si jih je slovenska stanovska 
organizacija izborila: direktor 
konzorcija Adriatrans Adrijan 
Močnik je postal zastopnikTZ 
v upravnem odboru Termina
la na Fernetičih, ravnatelj SDGZ 
Vojko Kocjančič je v upravnem 
svetu posebne družbe TZ ARI ES, 
predsednik trgovcev Ervin Mez
gec v komisiji za lokalne se
jemske prireditve, predsednik 
Pečenik je tudi  predsednik 
konzulte za tujino in zastopnik 
TZ v združenju trgovinskih  
zbornic ACCOA, Danilo Cu
nja je v konzulti za prevoz
ništvo, izvedenec za internet 
Miran Pečenik je v upravnem 
odboru družbe TZ Trieste On 
Line, nadalje so bili še drugi 
vidni slovenski operaterji iz
brani za komisije kot "Trieste 
da Gustare", "M arm i del Car- 
so" itd. Ne nazadnje bi omeni
li imenovanje podjetnice San
di Pangerc za podpredsednico

pokrajinskega odbora pri TZ za 
pospeševanje ženskega pod
jetništva.

Ob vsestranskem prizna
nju, ki stalno narašča, pa so si 
gospodarstveniki SDGZ po
stavljali tudi vprašanje, kako 
iztržiti čimveč za dobrobit za
stopanih kategorij. Predsed
nik Pečenik je omenil, da bo
do v okviru zavezništva organi
zacij za trgovinsko zbornico 
obravnavali pobude in dejav
nosti, ki bi jih lahko še bolj čvr
sto promovirali. Pozval pa je 
načelnike in zastopnike vseh 
kategorij, ki so dejavne pri 
Združenju, naj čimprej posre
dujejo (do konca meseca) mo
rebitne načrte, za katere bi lah
ko izprosili sofinansiranje tr
govinske zbornice s sredstvi, 
ki jih nudi sklad neobdavčene
ga bencina. Predstavniki agro- 
živilskega sektorja so se že se
stali na to temo (glej članek na 
isti strani), možni pa so posegi

I še za druge stroke: za turistič
no promocijo, za spodbujanje 
obmejnega gospodarskega so
delovanja ob vstopu Slovenije 
v EU, za trgovce in obrtnike, saj 
je napovedana za maj nova 
inačica dosedanjega mednarod
nega vzorčnega sejma, ki bo le
tos prvič posvečen obrtništvu 
Severovzhoda...

Zastopniki raznih kategorij 
so izpostavili tudi posamezne 
vidike. Predsednik sekcije med
narodne trgovine in storitev A- 
leksander Rustja je omenil na
črtovane dejavnosti: od študij
skega posveta za operaterje o 
možnostih koriščenja evrop
skih programov in t.i. tender- 
jev, ki naj bi ga izpeljali z zavo
dom Informest, do usklajeva
nja dejavnosti ustanov, ki so 
pristojne za mednarodno insti
tucionalno povezovanje (AC
COA, komisija TZ za tujino). 
Predsednik trgovcev Ervin Mez
gec je opozoril na nujo skup
nega soočanja vseh trgovskih 
združenj  za učinkovi tej še 
skupno delo na sindikalnem in 
promocijskem področju, kjer 
je potrebno uskladiti delova
nje same zbornice s Trieste City 
Clubom in drugimi javnimi sub
jekti. Predsednik obrtnikov Ezio

Mauri je vzel na znanje stalno 
napredovanje pri gradnji obrtne 
cone v Zgoniku in pripravah 
za druge gradnje, ter dejavno 
spremljanje novega okvirnega 
deželnega zakona o obrti. Pred
sednik gostincev Niko Tenze je 
napovedal ponoven ponatis 
zgibanke o vinski poti terana, ki 
je predviden za april. Pri tem 
bo neposredno sodelovala Po
krajina Trst, ki naj bi poskrbela 
za popravilo oz. novo ureditev 
smerokazov na cesti terana. 
Podjetje za turistično promoci
jo (po novem AIAT) v Trstu pa 
naj bi pomagalo pri priredbi 
gostinskih večerov za primerno 
predstavitev nove zgibanke.

Na seji predsedstva SDGZ 
so razpravljali tudi v zvezi s pro
gramsko konferenco, ki sta jo 
sklicali v začetku februarja 
SKGZ in SSO. Na sporedu je bil 
poseben del odmerjen gospo
darstvu, pri čemer pa niso bile 
soudeležene manjšinske stanov
ske organizacije pri oblikovanju 
uvodnih referatov in so bile po
vabljene le v vlogi občinstva. 
SDGZ je sicer sodelovalo v raz
pravi, po nastopu predsednika 
Kmečke zveze Lojzeta Debeli- 
sa. Predsednik nadzornega od
bora Drago Tomšič je uradno 
ponudil sodelovanje organiza
cije pri vseh vprašanjih, kjer gre 
za gospodarske interese manjši
ne oz. za tehnično-finančno up
ravljanje ustanov in dejavnosti 
gospodarske narave. Zastopnik 
SDGZ v izvršnem odboru SKGZ 
Pavel Hrovatin je poudaril po
trebo po večji zastopanosti go
spodarstva v manjšinskih orga
nih in gospodarskih izveden
cev, ko gre za upravljanje go
spodarskih struktur. Komercia
list in član sekcije samostojnih 
poklicev Boris Kuret pa je na 
osnovi svoje izkušnje v raznih 
upravnih in nadzornih organih 
manjšinskih ustanov izrazil po
trebo po večji koordinaciji teh 
organov, sicer so le-ti prepu
ščeni sami sebi. Krovni organi
zaciji bi morali skupno s stanov
skimi in drugimi prizadetimi or
ganizacijami (kulturnimi, šport
nimi itd.) ustanoviti posebno 
tehnično telo, ki bi obravnavalo 
posamezne problematike in

DAMJAN HLEDE

Peti člen državnega finanč
nega zakona za leto 2002 je 
uvedel za kupoprodajni pre
nos družbenih deležev podob
no olajšavo kot tisto, ki jo je 7. 
člen istega zakona uvedel za 
prenos zazidljivih in kmetijskih 
nepremičnin (gl. zadnji članek 
nadaljevanja o finančnem za
konu in nepremičninah). Novi 
zakonski predpis daje mož
nost, da namesto davka na po
višano vrednost družbenega 
deleža (t.i. obdavčenje Capital 
gain-a), do katere privede njen 
kupoprodajni prenos, plačamo 
nadomestni davek v višini 4% 
(za kvalificirane deleže, torej 
za tiste, ki dajejo več kot 2 od
stotka glasov v občnem zboru 
ali predstavljajo več kot 5 % 
družbene glavnice) ali 2% (za 
nekvalificirane deleže, torej za 
tiste, ki so nižji od prej ome
njenih vrednosti), ki ga računa
mo na vrednost deleža, kakr
šen izhaja iz zaprisežene ceni
tve, ki mora biti v ta namen iz
vedena.

Predmet olajšanega preno
sa so lahko samo deleži in pra
vice, ki niso kotirani na zakon
sko urejenih trgih, torej deleži 
tako osebnih kakor kapitalskih 
družb, poleg deležev pa tudi 
druge pravice, kot so npr. pra
vica opcije, pravica užitka, war- 
rants, itd. Olajšan prenos velja 
samo za deleže, ki jih je naslov
ljenec imel v svoji posesti dne

TRŽAŠKIEXPO  
BIOGRADBENIŠTVA IN 

OKOLJA VABI
Tržaški velesejem vabi pro

izvajalce bioloških in tipičnih 
proizvodov, naj sodelujejo na 
prihodnjem  tret jem Expoju 
biogradbeništva, okolja in ob
navljajočih se energij, ki bo v 
prostorih tržaškega velesejma 
od 19. do 21. aprila letos. Raz- 
stavljalcem bo brezplačno do
deljen potreben prostor, v ka-

E p z m s s s
M ARA PETAROS

V rokah imamo kovance 
in bankovce evra. Bralce po
zivamo, naj še naprej pošilja
jo svoja vprašanja glede no
ve valute po e-mailu, faksu, tra
dicionalni pošti ali telefonu. 
(UR ED.)

"Vpr.: Ker sem obseden od 
birokracije, hranim doma kole- 
ke (marche da hollo). Ali so ti 
še veljavni? So kot znamke, ki 
jih lahko uporabljam, dokler jih 
pač imam? Če pa so že zapad
li, kaj naj naredim z njim i?"

Odg.: Svoje koleke lahko 
še naprej brez problemov upo
rabljate. Ko so začeli evro še
le uvajati, so trdili, da bomo 
morali vse koleke v lirah za
menjati v koleke v evrih in u- 
porabljati samo te. Ker pa je 
še danes zelo veliko kolekov 
v lirah v obtoku, so dejali, naj 
uporabljamo koleke v lirah 
samo še do 28.02.2002. Po 
zadnjih novicah, ki jih širijo

1. januarja 2002, kar pomeni, 
da ne velja za tiste deleže in 
pravice, ki jih je prejel po tem 
datumu.

Nadomestni davek je treba 
plačati do 30. septembra 2002. 
Cenitev mora biti izvedena pred 
prenosom deležev. Tako vsaj 
izhaja iz okrožnice državnega 
urada za prihodke, ki pa so jo 
komentatorji precej kritizirali. 
Nadomestni davek je možno 
plačati tudi v največ treh obro
kih. Za prvega velja rok 30. 
septembra. Na naslednje obro
ke pa bodo zaračunane obre
sti v višini letnih 3%.

Jasno je, da olajšava, o ka
teri je govor, ni ugodna v vsa
kem primeru. Za vsak primer 
bo namreč nujno opraviti pri
merjalni izračun. Nadomestni 
davek (4 ali 2%) se namreč 
računa na celotno vrednost de
leža, ki izhaja iz cenitve, redni 
davek v višini 27% (za kvalifi
cirane deleže) ali 12,5% (za 
nekvalificirane deleže) pa sa
mo na razliko med začetno in 
končno vrednostjo deleža (C a

pital gain). Iz dosedanjih štu
dij izhaja, da je olajšani posto
pek ugodnejši od rednega sa
mo v primerih, ko je cena pro
daje za 117,2% (za kvalificira
ne deleže) ali za 119,1% (za 
nekvalificirane deleže) višja od 
davčno priznane vrednost i  
prodanega deleža, ki jo pred
stavlja strošek za njegov na
kup.

terem bodo imeli možnost raz
stavljati in prodajati svoje pro
izvode, organizirati razne po
bude, kot so srečanja z javno
stjo, predstavitev proizvodov, 
pokušnje, ipd.

Tajništvo tržaške Kmečke 
zveze zato vabi svoje člane in 
vse ostale, ki bi jih zanimalo 
sodelovati na Expoju biograd
beništva, okolja in obnavljajo
čih se energij, naj se prijavijo v 
njenih uradih.

lastniki trafik, pa naj bi stare ko
leke še naprej uporabljali, dok
ler nam ne bodo pošli.

* * *

"Vpr.: V mesecu in pol smo 
se že - kolikor toliko - navadili 
na evro. Ker se mi zdi, da je  bil 
korak zgodovinski, bi vas rad 
vprašal, kakšni so naslednji ko
raki na poti združevanja evrop
skih držav. Ali smo prišli do "zad
nje postaje"?

Uvedba skupne evropske 
valute je bila nedvomno za ves 
svet zgodovinskega pomena. 
Skupna valuta je sicer stvar
nost že od 01.01.1999, ko so 
evro uvedli kot obračunski de
nar. Tedaj so se države odpo
vedale svoji samostojni mone
tarni politiki in določile fiksne 
tečaje med valutami, ki so pri
stopile k skupni denarni enoti. 
Že tedaj je bil storjen zgodo
vinski korak, zamenjava držav
nih valut s skupno evropsko 
valuto pa je bil samo še doda
ten korak k integraciji evrop
skih držav in zunanji znak pri

padnosti neki mednarodni or
ganizaciji. Pri poslih, ki so po
tekali z državami, ki niso člani
ce Evropske unije, so že od 01.
01. 1999 uporabljali evre. Na 
svetovnih borzah že od tedaj 
niso več kotirali posameznih 
državnih valut, pač pa samo 
evro. Ker je bil menjalni tečaj 
stalen, je bilo čisto vseeno, ali 
si pri plačevanju uporabljal lire, 
marke ali šilinge, saj je bilo raz
merje med njimi stalno. Z uved
bo evra pa se je še povečal ob
čutek, da smo vsi Evropejci in 
da se lahko počutimo doma kjer
koli v Evropski uniji. Ta obču

tek še bolj povečujejo razni do
govori, ki posamezniku dopu
ščajo, da prosto potuje znotraj 
Evropske unije. Ravno tako lah
ko prosto prevažamo blago iz 
ene države članice v drugo. Ni
kakor pa nismo še prišli do zad
nje postaje. Načrtov in poti za 
združevanje evropskih držav je 
zelo veliko. Ustvarjanje velike 
Evropske unije se še nadaljuje, 
vendar postopoma, saj je tre
ba usklajevati želje in potrebe 
zelo različnih držav, predvsem 
pa zelo različnih oseb, ki te dr
žave predstavljajo. Vsak držav
nik bi rad izbral tisto pot, ki je

po njegovem mnenju najboljša 
za neko državo, možno pa je, 
da je ta pot v nasprotju z za
mislijo predstavnika neke dru
ge države. Zato je postopna in
tegracija sad številnih kompro
misov, pogajanj in popuščanj. 
Za sedaj se že govori o neka
terih gotovih korakih. Trenut
no nastaja odbor, ki bo sesta
vil ustavo Evropske unije. V prej
šnjih tednih se je veliko govo
rilo o evropski tiralici, ki pa je 
doživela kar nekaj nasproto
vanj. Tudi to je pot k večji ev
ropski integraciji. Da bi pove
čali mobilnost delavcev, name
ravajo v naslednjih mesecih 
uvesti mednarodno zdravstve
no izkaznico, s katero bomo 
zdravstveno zavarovani v vseh 
državah Evropske unije. Ven
dar tu naletimo na številne te
žave pri priznavanju študijskih 
naslovov iz neke druge države. 
Čeprav načeloma velja avto
matično priznavanje študijskih 
naslovov iz neke države v dru
gi državi, postane nostrifika

strateške odločitve s širšega 
manjšinskega, strokovno pod
kovanega zornega kota. V na
daljevanju razprave so sodelo
vali še drugi govorniki, med te
mi tudi predsednik komisije za 
gospodarstvo pri SKGZ in član 
predsedstva SDGZ Boris Siega.

Programska konferenca je 
vsekakor tako zasnovana, da 
predpostavlja dejavno sodelo
vanje vseh komponent manj
šinske civilne družbe, s posre
dovanjem mnenj in stališč gle
de na vse obravnavane teme. 
Združenje bo zato poglobilo 
analizo in teze, ki jih je iznesel 
na sami konferenci uvodni re
ferent Boris Peric, kot tudi po
seg o teritoriju izvedenca Mila
na Bufona, saj je problematika 
o možnostih prostorskega po
seganja in planiranja bistvene 
važnosti za vsakršni gospodar
ski razvoj, toliko bolj manjšin
ski, kjer predstavlja (omejeni) 
teritorij neodpovedljivo zaščit
no prvino, a tudi resurz za na
stanek novih gospodarskih de
javnosti, ki so v dometu manj
šine. SDGZ bo rezultate tak
šnega razmišljanja in konkret
ne predloge posredovalo krov
nim organizacijam oz. delovni 
skupini, ki sledi izvajanju pro
gramske konference.

Na seji so bile še posebno 
obravnavane dejavnosti Združe
nja, ki so usmerjene v aktivno 
spremljanje širitve gospodar
skega prostora ob vstopu Slo
venije v Evropsko unijo. Odno
si z Gospodarsko zbornico in 
Obrtno zbornico Slovenije naj 
bi se okrepili prav v iskanju 
skupnih možnosti za bolj tesno 
sodelovanje med gospodarski
mi operaterji na obeh straneh. 
Nakazane so tudi razne oblike 
sodelovanja med strukturami 
obeh zbornic in SDGZ za iz
menjavo danih servisov. Za po
mlad pa je napovedan seminar 
za člane o odpiranju obmejne
ga prostora in vlogi podjetni
štva, v katerem bodo v obrav
navi razni vzorčni primeri in 
izhodišča za sproprijemanje 
lokalnih gospodarstvenikov z 
novimi izzivi in možnostmi. Pod
predsednik SDGZ in pokrajin
ski predsednik za Benečijo 
Giorgio Cerno je posebno po
ročal o težavah, a tudi o razvoj
nih možnostih za operaterje v 
videmski pokrajini.

cija tujih študijskih naslovov 
v Italiji v resnici zelo težavna 
zadeva, saj šolski sistemi v 
raznih državah niso popolno
ma enaki. V načrtu pa je še 
sestava skupne evropske voj
ske, o kateri se je govorilo že 
med zadnjimi srečanji pred
stavnikov držav članic, govo
rilo seje tudi o skupni zunanji 
politiki in še o marsičem. Za 
naslednja leta pa imata tako 
Evropska unija kot Evropska 
monetarna unija še velike 
načrte.

Najprej bi Evropska unija 
rada izpeljala širitev na vz
hod, tako se bo Evropska u- 
nija še povečala tako po šte
vilu potrošnikov, pa tudi po 
številu proizvajalcev. S širi
tvijo pa bo postala pot k ev
ropski integraciji še bolj za
pletena, saj bo treba upošte
vati želje in potrebe večjega 
števila držav, saveda ob upo
števanju specifike vsake iz
med držav članic velike Ev
ropske unije.
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ODBOJKA: VAL-OLYMPIA
AGRARIA TERPIN 3:0

V prvenstvu prve moške divi
zije je bil na sporedu derby med 
Valom in Olympio, ki ga je že 
drugič zapored zmagala Olym- 
pia. Tekma je bila že od vsega 
začetka enosmerna, saj so go
stje z učinkovitimi napadi iz vseh 
pozicij nadigrali mlade Valov- 
ce. Pri Valu so se pomanjklji
vosti pokazale predvsem v ob
rambi, napad pa je bil gotovo 
boljši. Med bolj izkušenemi igr
alci Olympie pa je igra poteka
la umirjeno tako, da je podajač 
Filip Hlede mirno delil žoge 
svojim soigralcem. Olympia si 
je s to zmago nabrala tri dra
gocene točke. Na lestvici je 
namreč boj za prvo mesto med 
Olympio in Našim praporjem 
izredno ognjevit. Loči ju le ena 
točka, prvenstvo pa je sedaj 
komaj na polovici tako, da se 
lahko še marsikaj zgodi. PŠ

ODBOJKA: OLYMPIA 
TISKARNA BUDIN - SLOGA

MIMA EUROSPIN 1:3
V prvem derbiju drugega 

dela prvenstva C lige je Sloga 
premagala Olympio in jo s tem 
tudi dohitela na 5. mestu. Igra 
je bila že od prvih minut zelo 
napeta, igralci so se na obeh 
straneh požrtvovalno borili za 
vsako žogo, Sloga pa je takoj 
povedla za tri točke in to pred
nost obdržala do konca seta. 
Olympia je neprestano skušala 
dohiteti goste, vendar se Go
ričani sploh niso utegnili spro
stiti in igrati umirjeno. Tudi v 
drugem setu se na igrišču ni 
veliko spremenilo. Po poraz
nem začetku 0!ympie, ki je iz
g u b l j a l a  kar za 6:0, pa so Con- 
zevii varovanci končno zaigrali 
boljše in se prib ližali Slogi. 
Tržačani pa so na koncu, po 
nekaterih odločilnih napadih, 
zmagali tudi ta set. V tretjem 
delu igre je Olympia končno 
zaigrala tako, kot zna. Goriča- 
ni so bili učinkoviti bodisi v 
napadu kot v obrambi. Sloga 
se je popolnoma vdala do
mačinom tako, daje končni re
zultat bil kar 25:10. Kljub dob
ro odigranemu tretjemu nizu 
je Olympia v četrtem setu po
novno za igra la  slabo. Na
pak v napadu je bilo na pretek, 
Sloga pa je z umirjeno igro 
dosegla več točk in si tako pri
služila končno zmago. Na le
stvici sta sedaj Sloga in Olym- 
pia skupaj na petem mestu. 
Prvenstvo postaja tako iz kola 
v kolo bolj zanimivo, saj ostaja 
boj za četrto mesto še vedno 
zelo odprt in zanimiv. PŠ

KOTALKANJE: TANJA
ROMANO ODLIČNA

Tanja Romano letos nasto
pa med seniorkam i in je že na 
prvem nastopu na prvi letošnji 
tekmi v umetnostnem kotalka
nju pokazala, da bo tud i v naj
višji kategoriji imela pom em b
no besedo in bo gotovo tek
movala za najboljša mesta.

Na tekmovanju v Gradišču 
je namreč Tanja Romano ime
la izvrsten nastop, s katerim je 
prepričala tako publiko kot tu
di sodnike, saj so njen nastop 
ocenili z odličnimi ocenami. Za 
umetniški vtis je Tanja Roma
no prejela oceno 9,9, medtem 
ko je za tehnično izvedbo pre
jela ocene med 9,8 in 9,9. Po 
°ceni trenerja Mojmira Koko- 
rJ)vc a je bil Tanjin nastop v Gra
dišču celo boljši od njenega lan- 
s ega nastopa na evropskem
Prvenstvu.

Dobro sta nastopili tudi Ja-
a Kneipp in Daša Hrovatin.

"UPAJMO, DA BODO IN BOMO SLOVENCI 
DOBILI ŠE KAKO MEDALJO!"

JURIJ PALJK

Ker imamo na prizorišču 
letošnjih olimpijskih iger prija
telja in kolego, ki vsak dan šti
rikrat dnevnoporoča za Radio 
Trst A, Marija Čuka, a še večkrat 
na dan poroča za italijanski vse
državni radio RAI, ki ga je tja 
tudi poslal, smo ga poklicali v 
ZDA, in to ob 14.30 po našem 
času.

"Dobro jutro, Marij, smo te 
zbudili?"

Marij se je zasmejal in nam 
povedal, da je že buden več kot 
uro.

"Koliko pa je ura pri vas, tam 
doli čez lužo?"

Marij je veselo odgovoril, da 
ni še sedma zjutraj in tudi to 
je povedal, da kave še ni spil. 
Pa smo ga takoj vprašali, kak
šno je razpoloženje v sloven
skem taboru po osvojitvi bro
naste kolajne.

"Izjemno, saj je ta kolajna pri
šla ravno v pravem trenutku, 
ko je bila slovenska reprezen
tanca že zelo na tleh z moralo. 
Iz pesimizma v optimizem, bi 
lahko rekli. Sedaj so Slovenci 
dosti bolj optimistično razpo
loženi pred tako imenovanimi 
tehničnimi disciplinami, v ka
terih bodo skušali osvojiti še 
kako kolajno. Slišal sem, da so 
v Elanovi hiši v Park Cityju, ki 
je od nas oddaljen petdeset ki
lometrov, sinoči kolajno tudi 
primerno proslavili... Sam se 
veselja slovenskih skakalcev na 
smučeh nisem udeležil, ker tu 
v ZDA zares ne smeš piti alko
hola, če voziš, pa tudi utrujen 
sem, ker veliko delamo," je od
govoril naš SuperMario.

"Veselje torej..."
Marij takoj pove: "Vedeti mo

ramo, da na olimpijskih igrah 
veljaš samo takrat, ko osvojiš 
kolajne, in zato je bronasta ko
lajna Slovencem še kako prav 
prišla, ker se je tokrat prvič go
vorilo o slovenski reprezentan
ci. Doslej so sicer že dosegli dob
re rezultate, a na Ol pomeni ne
kaj samo kolajna."

"Potem so Hrvati še kako ve
seli, če vemo, da je njihova smu
čarka Janiča Kostelič že osvoji
la zlato v kombinaciji in srebr
no medaljo v super G-ju."

Marij Čuk takoj pove, da so 
naša ugibanja še kako točna: 
"Resje, Hrvati so izjemno nav
dušeni, in to upravičeno, saj so 
prepričani, da bo njihova bera 
kolajn še veliko večja. Narav
nost evforični so, navdušeni 
nad kolajnama svoje Janiče, ki 
je prišla v formo takrat, ko je 
to najbolj potrebno. Še pose
bej pa bi rad poudaril, da so 
veseli predvsem dejstva, da so 
prehiteli v kolajnah Slovence, 
in to v doslej izjemno sloven
skem športu, kar smučanje go
tovo je. Sam sem govoril s tek
movalcem hrvaške ekipe, ki tek
muje v bobu in ta je bil izjem
no vesel, tudi zato, ker so pre
pričani, da bo Janiča odnesla 
še kako zlato medaljo in njen 
brat Ivica tudi, oba v slalomu 
in veleslalomu!"

Marija vprašamo, kako je z 
navdušenjem pri Italijanih.

"Jasno, da so tudi Italijani 
zelo zadovoljni z dosedanjim 
izkupičkom medalj, saj se vz
trajno približujejo beri medalj 
iz O l v Naganu, kjer so odnesli 
deset medalj, tu pa so jih os-

Zimske olimpijske igre v Salt Lake Cityju v Združenih državah Amerike so v polnem  
teku. Ta zapis pišemo v sredo, 20. t.m ., dan pred izidom našega časnika, in dan potem, 
ko so slovenski smučarski skakalci osvojili na olimpijskih igrah bronasto medaljo v 
ekipnem tekmovanju. Bronasta kolajna je prva slovenska medalja na teh olimpijskih 
igrah in za Slovenijo so jo  na 120-metrski skakalnici osvojili skakalci Damjan Fras, 
Robert Kranjec, Primož Peterka in Peter Žonta.

nih napadov. Do tiskovnega sre
dišča me vsakokrat sedemkrat 
pregledajo. Da, da, prav si sli
šal! Sedemkrat, in to vedno z 
elektronskimi napravami! Kon
trolne točke so povsod, pregle
dujejo vse in to večkrat. Pregle
dujejo tudi gledalce, ki si gre
do ogledat tekme, tako čakajo 
ljudje v vrstah tudi po štiri ure." 

"Kakšni pa so gostitelji?" 
Marij nam pove, da so Ame

ričani gostoljubni, simpatični 
in vesele narave: "Povsod te us
tavljajo, čisto po ameriško ti po
svetijo nekaj minut, prisrčni so 
in prijazni. Ko voziš, se seveda 
ustaviš na semaforju in tam te 
iz sosednjega avta naključen 
voznik povpraša, od kod si in 
tako naprej. Zares so prijazni. 
So pa te igre tudi daleč najbo
lje organizirane doslej. Mimo
grede naj povem še to, da je 
sem iz Turina, kjer bodo nasled
nje zimske Ol, prišlo več kot 80 
ljudi, da bi se tu naučilo orga
nizacije..."

Bronasti slovenski fantje

vojili že osem, kar ni malo, in 
računajo še na kako, in to tako 
v alpskih smučarskih disciplinah 
kot tudi v short tracku, se pra
vi hitrostnem drsanju na ledu."

"Marij, kako pa je bilo s ple
snim parom in bronasto kolaj
no, ki da je za italijanski par razo
čaranje?"

"Nimata biti kaj razočarana, 
zares ne, saj sta osvojila brona
sto medaljo in je pravi čudež, 
da sta jo, saj je fant med finalnim 
nastopom dvakrat zdrsnil in pa
del na led. Zato ni nobenega 
dvoma, da mora biti italijanski 
par z medaljo zadovoljen! Si
cer pa se je res pred tekmova
njem nekaj govorilo o nekakšni 
zaroti, kar se je videlo v prej
šnjem tekmovanju. Francoska 
sodnica je bila namreč podkup
ljena s strani Rusov in je pod
kupnino in svojo pristranskost 
priznala, nakar je žirija določi
la, da se zlata medalja podeli 
tudi kanadskemu paru. Prvič v 
zgodovini Ol in umetnostnega 
drsanja sta dva plesna para pre
jela zlato medaljo. Italijanski 
par pa se zares ne sme pritože
vati!" je odločen Marij.

"Kaj pa meniš o Kjetilu Aa
modtu, norveškem smučarju, 
ki je na teh igrah pri tridesetih 
letih osvojil dve zlati medalji in 
tako porazil mlajše tekmoval
ce in osvojil že sedemnajsto me
daljo na velikih tekmovanjih?"

Marij odgovori takoj in z nav
dušenjem: "Aamodt je odličen 
in izkušen smučar, je živa legen
da smučanja, saj je osvojil vse, 
kar se v smučanju da osvojiti. Tu
di na teh Ol je osvojil dve zlati 
kolajni, kar je neverjetno! Pa ni 
neverjetno, ker je Aamodt srn u- 
čal previdno, ni nasedel pastem 
na progah in tako je osvojil dve 
zlati. Mimogrede naj povem, da 
je Norveška daleč najbolj uspe
šna reprezentanca na O l v Salt 
Lake Cityju, saj so doslej osvojili 
vrsto odličij. Ne smem pozabiti 
na smučarskega tekača Bjoern- 
dalena, ki je na teh igrah pre
jel tri zlate medalje. To je fantas
tičen uspeh za tega norveške
ga tekača. Pa povem še to, da 
je tu še nemški tekač na smu
čeh Johan Muehlegg, ki sicer 
tekmuje za špansko reprezen
tanco, ker se je doma skregal. 
Ponudil se je italijanski repre
zentanci, a so mu odvrnili, da 
ga v svoji izbrani vrsti ne po

trebujejo... Španci so ga seveda 
vzeli odprtih rok in za Španijo je 
osvojil dve zlasti medalji!"

"Kateri športnik te je na teh 
igrah doslej še prepričal?"

Marij nam pove, da je bila 
to gotovo italijanska tekačica

Srebrno-zlata Janiča Kostlič

na smučeh Stefania Belmondo, 
ki je osvojila zlato kolajno: "Tu
di zato, ker je Stefania Belmon
do veteranka in je osvojila sploh 
prvo zlato medaljo na Ol v Salt 
Lake Cityju. Potem povejmo še 

1 to, da je Južnotirolec Armin 
Zoeggeler osvojil zlato v sanka
nju in je seveda on predstav
nik velikega števila južnotirol- 
skih šporlnikov, ki tvorijo tretji
no italijanske reprezentance na 
Ol v ZDA. 42 je Južnotirolcev v 
italijanski reprezentanci, kar po
ve dovolj o njihovi izjemnosti."

"Kako pa se sam počutiš na 
olimpijskih igrah?"

Marij vzdihne: "Zelo utrujen 
' sem, saj so prizorišča vseh te
kem zelo daleč, najmanj petde
set kilometrov stran, od koder 
sedaj govorim in kjer smo na
stanjeni. Petdeset kilometrov 
moram tudi vsak dan prevoziti 
do tiskovnega središča. V dese
tih dneh sem prevozil že več kot 
dva tisoč kilometrov, kar pove 
dovolj. Sicer pa je tu lepo, krasna 
pokrajina je to, čudovito je."

"Kako pa je z varnostjo?"
Marij pove, da je res, v ZDA 

in na prizorišču olimpijskih iger 
vladajo izjemne varnostne raz
mere zaradi nevarnosti in bo
jazni pred terorističnimi napa
di: "Izjemne razmere so in tele
vizija nenehno opozarja, da je 
to zaradi nevarnosti teroristič-

"Kaj pa mormonsko mesto 
Salt lake City?"

Marij nam pove, daje to me
sto središče mormonske vere, 
kjer je osrednji tempelj za mor
mone: "Od začetka so bili mor
moni strašno proti igram, a so

"Kako pa je s hrano, Marij?"
"Jasno je, da se otepamo te

ga, da bi venomer hodili v zna
ne 'fast food' restavracije, kar 

j  sicer Američani venomer poč
nejo in se jim to lepo vidi, saj 
so vsi zelo debeli, predebeli za 
nas. Drugod pa je hrana dra
ga, izjemno draga, a imaš za
res restavracije vseh narodov 
in vseh vrst. V povprečni restav
raciji te obrok hrane stane pet
deset ameriških dolarjev, brez 
pijače seveda. Alkoholne pija
če in tudi evropska vina točijo 
le ob hrani, drugače ne. Mimo
grede: ZDA so za kadilce zares 
pravi pekel, saj lahko kadiš le 
na prostem in še to sedem met
rov in dvanajst centimetrov od
daljen od vsakega zida, zaradi 
požarov.... Povsod je najstrožje 
prepovedano kajenje v vseh 
zaprtih prostorih. Mesto pa je 
seveda zato izjemno čisto, či- 
kov na tleh ni nikjer."

"Kako pa Američani doživ
ljajo igre?"

Marij nam pove, da imajo 
Američani najraje vse športe 
na ledu in to predvsem curling, 
nekako balinanje na ledu: "Se
veda pa še hokej na ledu, hi
trostno drsanje na ledu in umet
nostno drsanje na ledu, v ka
terega so prav zaljubljeni. Po 
mestu tako vidiš ljudi, ki bi ho
teli kupiti še sicer že zdavnaj 
razprodane vstopnice in nosijo 
na sebi velike napise s sporoči
lom, da kupujejo vstopnice, ki 
stanejo seveda po 600 in tudi 
več dolarjev..."

"Vas zebe?"
"Ne, ne zebe nas, pa čeprav 

so temperature vedno pod 
ničlo in to tudi v mestu, kjer je 
običajno temperatura tri do 
štiri stopinje pod ničlo. Ne ze
be nas zato, ker ni vetra, in za
to, ker je to suh mraz, saj tu ni 
vlage. Na prizoriščih tekem, ki 

; so na nadmorski višini od 1800 
metrov do nad dva tisoč pa je 
seveda temperatura običajno 
krepko pod deset stopinj Čel- 
zija pod ničlo."

"Bomo za konec pogovora 
le napovedali še kako sloven
sko medaljo?"

Marij odvrne, da je raje ne 
bi: "Tudi zato ne, ker še vedno 
upam, da jo bo Slovenija še do-

Kjetil Aamodt - živa legenda smučanja

sedaj videli, da hudič le ni ved
no tako črn, kot izgleda... Se
daj so O l veseli. Ogledal sem 
si njihov tempelj in lahko po
vem, da me je presenetilo pred
vsem veliko število deklet, ki 
morajo priti sem, da potem tu 
18 mesecev živijo v popolni vz
držnosti, da smejo nato v tem
pelj..."
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bila, morda v ženskem ali mo
škem slalomu!"

"Bi bil izid: Kuncu zlata in 
Kosteliču srebrna medalja, s 
tem, da bi Kostelič za Kuncem 
zaostal samo za štiri stotinke 
sekunde, dober izid slaloma?"

"Odličen, odličen!" se je 
Marij zasmejal iz Amerike.
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AKTUALNO

P O M A G A J M O !

MISIJONAR DANILO 
NABIRA POMOČ 
ZA "SVOJE OTROKE"

Naš zvesti bralec, predvsem 
pa naš rojak in prijatelj Danilo 
Lisjak, slovenski salezijanski 
misijonar v črni Afriki, se te dni 
mudi v Evropi, pravzaprav je bil 
tudi tri dni doma, v Ljubljani in 
na rodnem Vipavskem. Pa mi
sijonar Danilo ni prišel domov 
na obisk ali zaslužen počitek, 
ampak zato, da bi nabral nekaj

sredstev in predvsem pa širom 
po Evropi nakupil vse potreb
no, kar bo potem poslal z zaboj
niki v Kongo, kjer ima v Gomi 
svoj misijon in predvsem pa 
več kot devetsto otrok-sirot, za 
katere skupaj s sobratom Vil- 

, kom skrbita.
V uredništvo Novega glasa 

vedno rad pride, še posebej
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Misijonar Danilo s svojimi otroki na ohlajeni lavi

zato, ker se kar nagnetemo ok
rog njega in čakamo, kaj bo po
tegnil iz torbe.

Od sonca dobesedno zaž
gan in ne samo zagorel, a ved
no miren in topel, širok človek 
še širšega srca in toplega na
smeha, tokrat utrujen in vidno 
shujšan, a široko nasmejan, 
predvsem pa trdno prepričan v 
Božje usmiljenje in Božjo pre
vidnost, nam je pripovedoval 
o svojem doživljanju hude ne
sreče, ki je zajela eno najrev
nejših in najbolj gosto naselje
nih mest na svetu, t.j. Goma.

Med pripovedovanjem so iz 
njegove potovalne torbe priha
jale fotografije, ki so same zgo
vorno pričale, kako hudo je 
3000 m visoki vulkan Nyiragon- 
go pred časom prizadel Gomo 
in seveda tudi "njegov" misijon. 
Po čudežu pa goreča lava ni za
lila in porušila misijona, v kate
rem pater Danilo skrbi za svoje 
reveže in otroke, več kot devet
sto jih ima, sobrat Vilko jih s so
delavci v veliki delavnici uči mi
zarskega poklica. Samo osem
deset metrov pred misijonom 
patra Danila se je lava ustavila 
in v Kongu zato že govorijo, ka
ko je sv. Don Bosco največji svet
nik, saj je sicer lava v mestu po

rušila in požgala dobesedno vse.
"Ne obupujemo, Božja Pre

vidnost naredi veliko in tudi to
krat zaupamo Bogu in Materi 
Božji, da nam bosta pomagala!" 
pravi misijonar Danilo in v potr
ditev svoje velike vere pove, ka
ko so med bruhanjem vulkana 
iz Gome bežali tudi vojaki OZN 
in za seboj pustili petnajst ton 
odlične hrane. "Pomislite, niso 
je hoteli jesti, ker naj bi lavin prah 
bil škodljiv! Tako imamo petnajst 
ton odlične hrane za naše otro
ke, brezdomčke in sirote. Bog 
že ve, kaj dela!" pravi Danilo, ki 
je sicer pri nas zato, da nabere 
sredstva in nakupi najbolj po
trebne stvari: kotle, v katerih bo
do kuhali otrokom preprosto 
hrano; kotli morajo biti iz nerja
večega, vsaj tri milimetre debe
lega jekla, ker jih sicer evkalip
tov les stali... Seveda manjkajo 
tudi druge stvari, predvsem vse 
najbolj potrebne: od orodja do 
kritine za dom in še drugo. Os
novne, in nujne stvari. Tudi hra
ne bo kaj nakupil.

Ker mu skušamo pomagati 
tudi sami, kot vemo in znamo, 
tokrat objavljamo dva bančna 
računa, na katera lahko nakaže
te denar in boste zanj vedeli, da 
ga bo dobil pravi mož v roke.

Naš misijonar in prijatelj Da
nilo bo z vašim denarjem pri
pravil košček sonca na tem sve
tu za revne afriške otroke in 
sam bo tudi v vašem imenu de
ležen njihovega nasmeha, po
plačila za vse.

Pomagajte!
Škofijska Karitas iz Ljublja

ne je odprla poseben bančni 
račun za misijonarja Danila 
Lisjaka v Sloveniji, njegova šte
vilka je: 02140 0089842562, klic 
je na številko: 00 238 02. Na 
nakazilu napišite še namen, in 
sicer: KONGO.

Pri nas pa lahko za delo in 
otroke misijonarja Danila Lis
jaka nakažete vsoto denarja na 
račun št. 1095 pri Kmečki banki 
v Gorici in tudi tu napišete na
men: KONGO.

Gre za bančni račun, na kate
rem se vsaka vsota denarja ta
koj zamenja v dolarje in pošlje 
naprej misijonarju in bo zato za
res vsaka nakazana vsota zago
tovo prišla v roke misijonarju, ki 
jo bo pridno uporabil za najbolj 
potrebne. Pomagajte in Bog 
vam povrni!
--------------------j U P

STRANKA SLOVENSKE SKUPNOSTI - OBČINSKE VOLITVE GORICA 2002 
RAZLOGI ZA SAMOSTOJEN NASTOP ALI POLITIČNE POVEZAVE

Dragi slovenski volivec:
- V naslednjih poglavjih smo razčlenili pozitivne in negativne plati nastopa slovenske stranke 
na prihodnjih občinskih volitvah.
- Radi bi tudi tvoje mnenje, glede upravičenosti ene ali druge izbire
- Raziskava nam bo pomagala, da bomo bolj odgovorno zastopali izbrana stališča 
IZBIRA SAMOSTOJNEGA NASTOPA
Razlogi ZA:
1. Nastop pod tradicionalnim znakom lipove vejice
2. Kandidatura našega predstavnika za goriškega župana, ali v drugem krogu za mesto v 
odboru
3. Zbiranje podpisov in s tem po dolgem času spet širše sodelovanje slovenske javnosti pri 
političnem nastopu
4. Uveljavitev slovenske liste in naših kandidatov brez drugih predznakov kot zgodovinsko važno 
za pričevanje slovenske prisotnosti v Gorici
5. Upanje na podporo vseh, ki slovensko mislijo in čutijo, od levice do desnice.
Razlogi PROTI:
1. Izvolitev največ enega svetovalca, razen v primeru večjega volilnega uspeha
2. Noben doprinos pri zmagi ali porazu leve sredine, razen v povezavah v drugem krogu
3. Nobena možnost izvolitve našega predstavnika za župana
4. Kritike drugih slovenskih komponent, da rušimo Oljko in s tem posredno pomagamo pri 
uveljavitvi desne sredine
5. Kritike ostalih členov Marjetice, da jo ošibimo v odnosu do Levih demokratov v Oljki. 
IZBIRA POVEZAVE Z MARJETICO
Razlogi ZA
1. Utrditev že ustaljene prijateljske naveze
2. Pomoč pri uveljavitvi sredinske komponente v Oljki v odnosu z levico
3. Možnost izvolitve več občinskih svetovalcev s sistemom preferenčnih glasov
4. Doprinos levi sredini za zmago proti desnici
5. Podpora skupnemu županskemu kandidatu že v prvem krogu in v primeru zmage možnost 
imenovanja našega predstavnika v občinski odbor.
Razlogi PROTI
1. Pisana druščina manjših strank z nobenim jamstvom za uspeh
2. Podpora skupnemu županskemu kandidatu neslovenske narodnosti
3. Manjša vidljivost slovenskega nastopa, znak lipove vejice pomešan med ostalimi
4. Izvoljeni slovenski predstavniki utopljeni v Oljko, z nikakršno zunanjo prepoznavnostjo 
Slovenske skupnosti pri glasovanjih ali nastopih.
5. Malo razlike, razen morda ideološke, od nastopa Slovencev v sklopu ostalih italijanskih strank
6. Politična in ideološka obarvanost in s tem taborska utesnjenost edine slovenske politične 
stranke v Italiji, ki bi morala nasprotno težiti k preseganju razlik za skupne narodne interese. 
PROSTOR ZA OSEBNE POGLEDE IN NASVETE........................................................................................

Na podlagi gornjih postavk in osebnih ugotovitev :

SEM ZA SAMOSTOJEN POLITIČNI NASTOP DA NE
SEM ZA POVEZAVO Z MARJETICO DA NE

(Prečrtaj eno od obeh možnosti)

IME IN PRIIMEK (neobvezno)..............................................................

Za sodelovanje se ti najprisrčneje zahvaljujemo! Odgovore pošljite na sedež stranke na 
Drevoredu 20. septembra 118 v Gorici, na uredništvo Novega glasa ali izročite odgovornim pri 
SSk (Mirko in Bernard Špacapan, Aleš Figelj, Damijan Terpin, David Grinovero, Erika Jazbar, 
Ninko Černič, Karel Mučič, Doriana Devetak, Dimitrij Tabaj, Dimitrij Brajnik, Ivan Vogrič).

BESEDE KARD. AMBROŽIČA  IN PROGRAM SDM

PRIPRAVE NA SVETOVNI DAN 
MLADIH V TORONTU <2 )

P. MIRKO PELICON

Kard. Alojzij Ambrožič je v 
svojem pastoralnem pismu no
vembra 2001 med drugim na
pisal mladim tole:

"Zakaj so učenci šli za Jezu
som? Niso hodili za Jezusom, 
ker bi jih privlačevalo dejstvo, 
da gre za slavno osebnost, kajti 
zaradi svoje pristnosti bi to ne 
mogel biti, tudi če bi to hotel. 
Ni jih privlačeval niti Kristusov 
družbeni, politični ali gospodar
ski položaj, kajti vsega tega ni 
imel. Seveda, prišlo je do ču
dežev in množice je to zaradi 
različnih, bolj ali manj upraviče
nih razlogov, pritegovalo. Toda 
komaj so mu tisti, ki ukazujejo, 
obrnili hrbet, so se množice 
razšle. Ni jih privabila niti njego
va inteligentnost: že res, da je 
bil Jezus globoko moder, a u- 
čenci mu niso sledili zaradi 
njegovih briljantnih človeških 
vrlin.

Učence je privlačevala neka 
skrivnostna Kristusova stvar
nost, ki jo je prevevala njegova 
oseba. Razžarjala je njegova 
dejanja in obnašanje, njegova 
dela in besede, njegovo neuk
lonljivo trdnost, vezano z glo
boko ponižnostjo in še zlasti z 
njegovo suvereno svobodo; bil 
je namreč svoboden iskanja 
samega sebe, ni poznal strahu 
in notranjih prisil.

To, kar žari v Jezusu in kar 
vedno jasneje zaznavajo tisti, ki 
so mu dosledno blizu, je neka 
višja stvarnost, onkraj čiste in 
izstopajoče človeškosti, onkraj 
vsakega talenta ali uspeha."

PROGRAM SVETOVNEGA 
DNEVA MLADIH, 18. JULIJ - 
28. JULIJ 2002

Sprejem mladih iz 150 držav 
v posamezne kanadske škofije. 
Mladi iz goriške nadškofije 
bodo skupaj z mladimi iz Trive- 
neta gostje montrealske nad
škofije v Quebecu. V Montrea

lu bomo od četrtka, 18., do ne
delje, 21. julija. Prisotni bomo 
pri dopoldanskih katehezah, ki 
jih bodo vodili škofje, kardinali 
ter patriarhi s celega sveta, po
poldne pa organizirajo kultur
ne, duhovne festivale, koncer
te in družabnosti.

V ponedeljek, 22. julija, bo
mo prispeli v Toronto, kjer se 
bomo nastanili. Bomo gostje 
raznih družin, župnij in katoli
ških šol.

V torek, 23. julija, bo toront
ski nadškof kardinal Alojzij 
Ambrožič daroval sv. evhari
stijo na Exhibition Plače zelo 
blizu torontskega središča me
sta. S to mašo bo kardinal v ime
nu torontske krajevne Cerkve 
izrazil dobrodošlico vsem pri
sotnim mladim.

V sredo, 24. julija, podobno 
kot v Montrealu, dopoldne ka- 
teheze, popoldne festivali, mož
nosti za ogled mesta: dovvn- 
tovvn, CN tovver. Vsak dan bo 
možnost spovedovanja in evha
ristije.

V četrtek, 25. julija, zjutraj 
kateheze, popoldne dobrodo
šlica svetemu očetu Janezu Pav
lu II., romarju iz Rima, na to
rontskem Exhibition Plače. Zve
čer na exhibition Plače velik Fe
stival Mladih z duhovnim, kul
turnim programom.

V petek, 26. julija, kot običaj
no, zjutraj kateheze, popoldne 
festivali, zvečer slovesen križev 
pot po Universtity Avenue v

središču Toronta in po drugih 
torontskih župnijah.

V soboto, 27. julija, od jutra 
do poznega popoldneva se bo
mo udeleženci SDM zbirali na 
Dovvnsvvievv Lands (bivše voja
ško letališče). Pričakujejo od 
500.000 do 1.000.000 mladih.

Zvečer ob 20. uri veliko bde
nje ob prisotnosti papeža Jane
za Pavla II. Med bdenjem bomo 
peli, poslušali različna pričeva
nja, papežev nagovor in molili. 
Po bdenju bomo mladi prespa
li zunaj v Dovvnsvvievv Lands.

V nedeljo, 28. julija, ob 9.30 
slovesna papeževa maša ob zak
ljučku Svetovnega dneva mla
dih.

Popoldne, 28. julija, bo
skavtski klan odpotoval proti Al- 
gonquin Park do 1. ali 2. avgu
sta (iz Benetk nam morajo še 
dokončno sporočiti nove datu
me prihoda v Italijo). Ostali čla
ni slovenske skupine, ki niso v 
klanu, pa bodo prespali v To
rontu pri slovenskih družinah 
ter imeli svoj program. Prizade
vamo si in v to smer pripravlja
va s tamkajšnjim kaplanom Ro
manom Travarjem, da bi naši 
mladi obiskali Niagarske slapo
ve ter Midland, kjer bi se skup
no s klanom ob vrnitvi iz Algo- 
quina srečali, se priporočili tam
kajšnjim jezuitskim mučencem 
s prošnjo, da ne bi Toronto pre
dstavljal cilja, ampak le etapo 
na naših življenjskih poteh. V 
Evropo se bomo vrnili 3. avgu
sta.

Toronto je pravi laborato
rij narodov, z največjim števi
lom narodnih skupnosti na 
svetu. V pravem smislu bese
de je kozmopolitsko mesto. V 
tem je njegovo bogastvo, ven
dar tudi šibkost. Slovenci imajo 
dve župniji, kjer se redno sre
čujejo. Tam je še veliko drugih 
slovenskih klubov, ki niso ve
zani na Cerkev.
— —  DALJE

Pater Vilko z otroki, v daljavi grozeči vulkan


